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Fecundă ploaie, curcubeu de dor, 
această patrie, e-un catalog de frați.

îmburghezite flori noi nu vom crește, 
sub cer electric și sub promisiuni, 
căci e, desigur, mult mai românește 
să credem nu-n Duminică, ci-n Luni!

Să recapitulăm. A și venit o vreme 
din care ne vom trage: bărbați și înviați, 
fiindcă miroase-a faptă, a văi puse să cheme 
copiii ființei noastre ca martori la Carpați.

Sîntem Aici, ca-n ochiul unui munte: 
un cuarț pentru statuile ce vin; 
statui-priviri, mișcate și cărunte, 
urcînd cum știu părinții la izvoare, lin.

mari — mici

— Sînteți un farmacist cu faimă se pare, 
tovarășe Tiberiu Danciu; la Timișoara o 
mulțime de lume știe unde se află «Clinicile 
noi» și aceeași mulțime cunoaște și farmacia 
cu numărul 200, pe care o conduceți. Nu mi-a 
fost deci deloc greu să vă găsesc, dar am 
fost chiar sfătuit să vă găsesc pentru că, mi 
s-a zis, omul are multe de spus.. Am auzit de 
asemenea că aveți mai multe rezultate 
brevetate, unele chiar aplicate, altele în 
curs de punere la punct. Despre ce este 
vorba?

• Cel mai mare bloc de locuințe dm Tîrgu Mureș are 
240 de apartamente și 120 metri lungime. Nu din cauza 
lungimii au primit cheie 120 cetățeni, ci pentru faptul că 
este un bloc nou, aflat în construcție • La Fabrica de 
cherestea și la atelierul de binale din Frasin s-au consti
tuit brigăzi de combatere a risipei, investite curios, ni se 
pare,cu misiunea de a urmări zilnic ce și cît anume se 
pierde. Se aude că în curînd se vor înființa și brigăzi 
care vor combate risipa • O bună parte din muncitorii 
întreprinderii de utilaje și piese de schimb din Suceava 
trec zilnic pe lingă panoul intitulat «De vorbă cu tine în
suți». Panoul cufwinde de pildă și întrebarea «Ai conștiința 
împăcată că folosești integral cele 480 de minute de lucru?» 
Foarte bine,dar dacă ne-am lua după titlul panoului, ar 
însemna să ne imaginăm curtea întreprinderii piină cu 
oameni care vorbesc cu ei înșiși, adică singuri. Sîntem, 
desigur, convinși că lucrurile nu stau așa și sugerăm 
schimbarea titlului • Maestrul sportului Mihai Purice 
— specialist la săritura în înălțime — a fost declarat al 
7-lea sportiv al județului Suceava • La nici 2 kilometri 
de Făget, localitate străbătută de pîrîul Vădana, se află 
un sat destul de curios structurat. De jur-împrejurul ve
trei satului există un gard de nuiele. înalt și stufos. In
trarea se face pe porți, de asemenea de lemn, care, seară 
de seara, se închid. Explicația e simplă, așa cel puțin 
susțin locuitorii din sat. în acest fel, afirma ei, găinile, 
gîștele. purceii sau caprele nu pot ieși pe cîmp să strice 
holdele, lată deci un mod aproape straniu de frumos de 
a apăra liniștea și avutul în acest veritabil sat-cetate. •

medicamentul trezirii 
din cele mai avansate
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«Minunatul Program de dezvoltare a patriei adoptat 
de Congresul al Xl-lea al partidului, condițiile interne în 
care ne desfășurăm activitatea, precum și cursul evenimen
telor internaționale ne dau temeiul să privim cu optimism 
și deplină încredere viitorul României socialiste.

Cu prilejul Anului nou doresc să urez eroicului nostru 
popor, constructor al socialismului, împlinirea tuturor 
năzuințelor și idealurilor de progres și bunăstare, noi suc
cese pe calea făuririi societății socialiste multilateral 
dezvoltate și înaintării spre comunism.» (Din mesajul 
de Anul nou al tovarășului Nicolae Ceaușescu.)

Vorbim în aceste zile, la începutul ultimului sfert de 
mileniu, de viitorul unei Românii care a trecut pragul 
celui de-ai șaselea cincinal cu îndrăzneala și cutezanța 
novatoare a spiritului revoluționar. Optimism lucid, iz- 
vorît din grandioasele realizări ale celor 28 de ani de 
Republică, profundă încredere într-un viitor pe care ni-l 
durăm, cărămidă cu cărămidă, cu abnegația și temeri
tatea ce ne-au scos din anonimatul istoriei. Recentul bilanț 
al ultimilor cinci ani nu ne oferă numai aride dar revela
toare și spectaculoase statistici, ci și proaspătul chip al 
României de azi. «încheiem activitatea anului 1975 și, 
totodată, a cincinalului 1971-1975, spunea Președintele 
țării în vibrantul mesaj de Anul nou, cu remarcabile reali
zări în dezvoltarea economico-socială a patriei, în ridi
carea bunăstării materiale și spirituale a întregului nostru 
popor.» Aureolați de nenumărate izbînzi, dar asumîn- 
du-ne înaltele responsabilități ale timpului, intrăm într-o 
nouă etapă, crucială pentru existența noastră pe toate 
planurile: cincinalul revoluției tehnico-științifice, revolu
ție a cărei desfășurare va marca toate domeniile vieții 
economico-sociale. «Mai mult ca oricînd, sublinia secre
tarul general al partidului, trebuie să acționăm pentru 
unirea eforturilor tuturor oamenilor muncii în îndeplinirea 
sarcinilor de plan, să întărim ordinea și disciplina, să per
fecționăm necontenit conducerea și planificarea economiei, 
să dezvoltăm democrația socialistă, asigurînd participarea 
activă a întregului popor la conducerea conștientă a țării, 
la realizarea mărețului Program al partidului de edificare 
a societății socialiste multilateral dezvoltate și înaintare a 
României spre comunism.»

Acestei vaste perspective de muncă și creație îi cores
punde, pe planul politicii externe, continuarea neabătută 
a promovării îndrăznețelor principii, menite să ducă la 
construirea unei lumi a păcii și a colaborării, a unei lumi 
fără arme, a unei lumi a eticii și legalității. Sub semnul 
acestor înalte principii ale politicii noastre externe s-a 
situat și recenta vizită a solilor clasei muncitoare 
spaniole, a tovarășei Dolores Ibarruri, președintele 
Partidului Comunist din Spania, și a tovarășului Santiago 
Carillo, secretarul general al Partidului Comunist 
din Spania. Întîlnirea înalților oaspeți cu secretarul general 
al Partidului Comunist Român, tovarășul Nicolae Ceaușescu, 
și cu tovarășa Elena Ceaușescu s-a desfășurat într-o at
mosferă tovărășească, de caldă prietenie, de stimă și de
plină înțelegere, relevîndu-se astfel trăinicia relațiilor 
de solidaritate militantă și colaborare multilaterală care 
s-au statornicit și se dezvoltă între cele două partide. 
Ca o ilustrare a acestor sincere legături, precum și a sti-

Secretarul general al Partidului Comunist Român, președintele Republicii Socialiste România, adresînd 
mesajul cu prilejul Anului nou întregului nostru popor la posturile de radio și televiziune.

mei și prețuirii pe care partidul și poporul nostru, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu personal le nutresc față de lupta curajoa
să a poporului spaniol și față de activitatea revoluționară a 
președintelui Partidului Comunist din Spania, la 3 ianuarie, 
la Casa armatei din Brașov, a avut loc ceremonia conferirii 
ordinului «Victoria Socialismului» tovarășei Dolores 
Ibarruri, cu prilejul împlinirii vîrstei de 80 de ani. «în 
lupta îndelungată și grea a partidului nostru, a spus în 
cuvîntul său rostit cu acest prilej președintele Partidului 
Comunist din Spania, am simțit întotdeauna vie solidari

tatea Partidului Comunist Român. Am simțit-o în trecut 
și o simțim și astăzi prin sprijinul permanent al Partidului 
Comunist Român, solidaritate care unește prin legături 
indestructibile cele două popoare și cele două partide 
ale noastre.»

Este prima întîlnire din acest an prevăzută în agenda de 
lucru a președintelui Nicolae Ceaușescu, an care,ca și 
precedenții, va fi, desigur, la fel de bogat în contacte inter
naționale, fapt care va întări în continuare prestigiul 
României în lume.
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Tovarășul Nicolae Ceausescu, secretar general al Partidului Comunist Român, și tovarășa Elena Ceaușescu 
s-au intîlnit, in stațiunea Predeal, cu tovarășa Dolores Ibarruri, președintele Partidului Comunist din Spania, 
și cu tovarășul Santiago Carillo, secretar general al Partidului Comunist din Spania.

După înminarea inaltei distincții, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu felicită cu căldură pe tovarășa 
Dolores Ibarruri.

Sîntem, așadar, la ora începuturilor și așa cum ne-am 
obișnuit azi pentru noi înseamnă împliniri. împliniri de 
visuri, împliniri de gînd și faptă, împliniri de vrednicie 
sub cuvîntul și pilda celui în care, așa cum spuneau colin
dătorii:

«...geniul românesc se-ntrupează
Ca-n ghindă stejarul
Ca soarele-n rază.»

RĂZVAN bărbulescu ■

Tradiționalele urări de sănătate și ani multi adresate tovarășului Nicolae Ceaușescu, celorlalți tovarăși 
din conducerea partidului și a statului,de către reprezentanții întregului tineret al patriei.
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CINCINALUL 
CARE A ÎNCEPUT

laminoriștii de la „republica'1 intrețin ca pe un foc viu, 
ca pe un foc sacru.focul continuu al cuptoarelor

Mă aflu parcă pe o planetă a focului. De 
fapt, mă găsesc într-una din halele de lami
noare a întreprinderii de țevi «Republica» 
din Capitală. Am venit aici să cunosc larga 
deschidere de aripă a acestui nou an, a 
cincinalului pe care l-am început. Și bătaia 
este uriașă, pentru că anul 1975 a ridicat 
ștacheta realizărilor la cota cea mai înaltă 
pe care colectivul acestei întreprinderi a 
cunoscut-o vreodată.

Inginerul loan Moldovan, 47 ani, de 20 de 
ani în întreprindere, ardelean de origine, 
astăzi director general, mă conduce printre 
munții de țagle și țevi și rețin din vorba lui 
domoală următoarele: «La începutul acesta 
de an sîntem și noi cu conștiința mai împă
cată. Vreau să vă spun că anul 1975 a fost 
un an al producțiilor record: am realizat 
o producție suplimentară destul de mare, 
care adăugată la sporul de producție realizat 
pe întreg cincinalul ne dă frumoasa cifră 
de 900 milioane lei. Productivitatea muncii 
a crescut de la 300 000 lei, la 430 000 lei pe 
fiecare angajat.» Rezultatul este. într-adevăr. 
excelent. întreprinderea «Republica» a deve 
nit astfel una dintre cele mai rentabile din 
industria Capitalei. In toată existența sa, 
colectivul acesta nu a cunoscut un rezultat 
mai bun. Cum a fost obținut?

— Și pe seama unor noi obiective de 
investiții, de pildă înlocuirea unor mașini 
uzate fizic și moral cu altele moderne, dar 
mai ales prin acțiuni de modernizare a 
majorității mașinilor, prin buna organizare 
a muncii și prin efortul oamenilor. Alt factor 
deosebit de important după mine, cu mare 
influență în depășirea sarcinilor de plan, a 
fost procesul intens de modernizare a pro
ducției. Adică, specialiștii întreprinderii s-au 
preocupat mai mult decît în alți ani de 
perfecționarea unor tehnologii. Am apelat 
în primul rînd la propria noastră gîndire, 
și mult mai puțin la licențele din afară. 
Astfel, au fost elaborate tehnologii moderne 
pentru fabricarea materialului tubular desti
nat construcției agregatelor energetice cu 
parametri ridicați de funcționare, tehnologii 
pentru obținerea țevilor necesare forajului 
la mari adîncimi, diverse alte țevi necesare 
economiei noastre naționale. Ca director, 
pot în sfîrșit afirma că întreaga producție de 
material tubular, care se execută la între
prinderea «Republica» la ora actuală, este 
conformă cu standardele de uz internațional. 
Este o realizare de mare importanță, deoa
rece pe lîngă faptul că am putut reduce 
importul de țevi, sîntem în măsură să 
exportăm produsele noastre în peste 20 de 
țări ale lumii.

Inginerul Adrian Pleșa, 45 ani, mă conduce 
acum spre schimbul I al secției a ll-a de 
laminoare. E un om vorbăreț, cunoaște 
foarte bine rostul de amănunt al întreprin
derii și eu îl întreb de unde vine în București, 
îmi răspunde mai mult aluziv printr-un 
vers dintr-un cîntec: «Dîmboviță apă 
dulce...», ceea ce vrea să însemne că ingine
rul Adrian Pleșa este get-beget bucureștean. 
Mă conduce în secția a ll-a, să cunosc oamenii 
din brigada a ll-a, condusă de maistrul Ion 
Petcu. care au dat prima producție pe acest 
an: o producție în opt ore, cu 100 de bucăți 
mai mult de cît prevedea norma. Cu toate

un an bun se cunoaște de dimineață
Dumitru Presură, maistru la menaj și 

secretar a- organizației de pârtia din între
prinderea de articole de sticlă «București», 
cea mai mare fabrică de acest gen din țară, 
n-a petrecut noaptea Anului nou îmbrăcat 
in costum și cu cravată roz la git, ci in salo
petă. De veghe ia facerea sticlei. Reglor cu 
mină și ochi de ceasornicar, cum il caracte
rizează directorul unității, inginerul Grigore 
Togan, Presură n-a simțit prea exact cind 
s-a trecut dintr-un an in celălalt, s-a gindit 
o clipă să dea un telefon acasă, la un număr 
care începe cu 43, după centrala care deser

acestea, primul record al anului care a în
ceput a fost stabilit de cei 42 de laminoriști 
din brigada condusă de maistrul Gheorghe 
Giugaru, care au laminat în opt ore nu mai 
puțin de 747 tone de țevi. Intru în cabina 
de comandă a cuptorului rotativ de la linia 
de șase țoii și stau de vorbă cu fochistul 
Stefan Alexandru. Are un băiat de opt ani 
și o fetiță de doi ani și jumătate. în seara de 
Anul nou i-a sărutat pe frunte, le-a urat 
să crească mari, și-a sărutat și soția și a plecat 
la laminor. A intrat în cabina de comandă în 
care se află și acum și a supravegheat și a 
întreținut toată noaptea aceea în care un an 
se întîlnește cu altul, a întreținut ca pe un 
foc viu, ca pe un foc sacru, focul continuu 
al cuptorului.

— Cînd se stinge focul aici?
— Numai odată pe an, pentru revizie. 
— Și ce se întîmplă atunci mai deosebit? 
— Ne «asurzesc» urechile de prea multă 

liniște.
Un alt laminorist care în noaptea Anului 

nou a întreținut focul cuptoarelor se nu 
mește Marin Dinu. Este șef de echipă, are 
32 de ani, elev la școala serală de maiștri. 
De 13 ani lucrează la întreprindere, de tot 
atîția ani veghează vatra inelară a cupto 
rului, ca pe o vatră de pîine.

— Cîte țagle scoți din cuptor în opt ore 
Marin Dinu?

— în medie, dacă nu avem opriri acciden
tale, o mie. Dar noi, ăștia din brigada lui 
Tașcă Mihalcea, am scos și 1 200 de țagle. 
A fost un mare record.

— Cîte mișcări faci ca să scoți din cuptor 
1 200 de țagle?

— Păi, dacă la o țaglă fac cinci mișcări, la 
1 200 de țagle fac 6 000 de mișcări.

De curînd însă maistrul Gheorghe Rus, 
45 de ani, minte ageră, a conceput și realizat 
o instalație de funcționare automată a meca
nismelor de deservire a cuptorului, cu 
ajutorul căreia oamenii pot să comute 
sistemul pe automat și să lucreze și singur. 
L-am căutat pe maistrul Rus și l-am întrebat 
dacă în anul 1976 mai are vreo inovație: 
«Am terminat de curînd un dispozitiv de 
mecanizare a operațiilor de introducere și 
scoatere a dopurilor de laminare la angre
najul «duo». Imaginați-vă că aici, în opt 
ore, doi laminoriști ridică de circa 3 000 de 
ori o piesă de 20 de kilograme. Efortul este 
uriaș. Am vrut să le ușurez colegilor mei 
această muncă și am reușit. Dispozitivul 
este gata, iar duminică, 11 ianuarie 1976, 
la prima oprire a laminorului pentru revizie, 
trecem pe automat. Vă dați seama cît o să 
se bucure oamenii?»

Nu-i mai răspund maistrului Rus, dar 
îmi dau seama și îmi vin în minte vorbele 
secretarului general al partidului, tovarășul 
Nicolae Ceaușescu, care, adresîndu-se spe
cialiștilor, tuturor acelora care cu mintea 
sau brațele lor făuresc bunuri materiale, 
îi îndeamnă ca sporurile de producție să fie 
obținute nu prin sporirea efortului fizic, 
ci prin punerea mai mult în valoare a fondu
lui de inteligență de care dispune fiecare 
unitate economică. Aici, la întreprinderea 
«Republica», acest îndemn a devenit o 
realitate.

N. GRIGORE MĂRĂȘANU ■

vește bulevardul Șuiea, să vorbească măcar 
cu cel mai mare din cei patru copii, apoi s-a 
uat cu treaba și a uitat, zorind de colo pină 

colo și punînd umărul la greu. Pentru ama
torii de intimpiări senzaționale, noaptea 
Anului nou n-ar fi un subiect prea fericit 
la I A S B . întrucit aici nu s-a petrecut nimic 
ieșit din roman nici în schimbul în Dumitru 
Presură, nici in următoarele, programate 
în cursul zilelor pi ntru alții libere. în care 
bucureștenii s-au ocupat mai mult cu odihna, 
cu tablele și cu vizitatul rudelor.

Cînd scriu nimic senzațional, mă gîndesc 

că munca, susținută și perseverentă, nu mai 
înseamnă de mult ceva neobișnuit pentru 
comuniștii de ia I.A.S.B., întreprindere care 
a încheiat cincinalul cu fruntea sus și cu 
aproape trei luni înainte de termen, reușind 
produse de cea mai bună calitate, al căror 
renume a depășit de ani de zile granițele 
României, ajungind pe toate continentele 
și în țări cu bogată tradiție industrială, ca 
R.F. Germania, Statele Unite, Canada și așa 
mai departe. Aici, pe bulevardul Ion Șuiea, 
la o aruncătură de băț de casa lui Dumitru 
Presură, primele zile ale anului au însemnat 
și primele succese in muncă, producția 
perioadei respective depășind cu un sfert de 
milion de lei prevederile planului și anun- 
țind un început de cincinal ambițios și 
mindru. Dotată cu multe instalații moderne, 
capabile să stea pe picior de egalitate cu cele 
din țările cu tehnică avansată, fabrica va 
continua să se extindă și să se îmbogățească, 
mecanizînd și autoutilînd, diversificînd pro
ducția, prin introducerea de noi sortimente, 
servicii de compot, vaze de flori, decoruri 
inedite pentru pahare suflate, căutind să 
producă cit mai mult pe fiecare metru patrat 
de spațiu industrial, veghind ca totul să 
meargă bine la cele opt cuptoare cu toc 
continuu, intre care patru nu s-au stins de 
mai bine de o mie de zile.

Dacă in cele patru zile.pentru alții libere, 
au lipsit, ca să respectăm adevărul, opt 
oameni de la lucru, navetiști care n-au putut 
sau n-au vrut să vină la timp la fabrică. în 
schimb, mult mai mare a fost numărul celor 
care au zăbovit la cuptoare după program 

sau care au trecut pragul unității fără să 
aiba vreo obligație, chemați aici de pasiunea 
pentru muncă și de fidelitatea față de colec
tiv. Deși a avut febră și concediu medica- 
in toată regula, inginerul Togan a petrecut 
cele patru zile mai mult la fabrică decît în 
pat. cutreierînd secțiile, zăbovind mai ales 
la cizelură, cu un ochi la cuptoare si cu unul 
la mercurul termometrulul, pe care l-a 
ținut tot timpul in buzunarul de la piept, 
ca să se convingă — cum glumește — că. în 
ciuda realității, se simte din ce in ce mai 
bine și n-are ce căuta sub plapumă. Aseme
nea lui au stat cu privirea trează și mintea 
limpede toți oamenii fabricii, maiștrii Dumi
tru Cuiiță. Ștefan Recu, Gheorghe Beznea 
sau Vasile Diaconu, inginerii Cristian Du
mitru, Cornel Litera, Paul Marinescu sau 
Victor Mocanu, ei și ceilalți lucrători ai 
întreprinderii, deciși să transforme in reali
tate planurile cefe mai ambițioase, deprinși 
să muncească numai după orarul nevoilor 
fabricii și convinși — după străvechea în
țelepciune a acestui popor — că ziua bună 
a unui an se cunoaște de dimineață.

Zorile lui 1976, an care deschide perspec
tiva luminoasă a unui nou cincinal, au în
semnat la I.A.S.B., pe platforma industrială 
a Dudeștilor, la o margine de București, o 
producție suplimentară de un sfert de 
milion de lei, bilanț care, implinît numai in 
patru zile, il scutește pe reporter de alte 
comentarii și, desigur, de găsirea celor mai 
nimerite superlative.

OVIDIU IOANIȚOAIA ■



încredere și optimism în largile perspective de creație, progres, prosperitate pe care le deschide între
gului popor cincinalul revoluției tehnico-științifice. Factorul hotărîtor: omul, cu sîrguința, responsa
bilitatea, visurile sale.

într-o zi normală, in fața a trei strunguri normale, 
discutam despre senzațional

Ziua întîi, anul întîi în noul cincinal a fost 
senzațională la Secția mecanică 6 a între
prinderii «1 Mai» din Ploiești.

Vazîmbi inginerul Nicolae Tomescu, șeful 
celei mai tinere secții a gigantului ploieștean, 
cînd va citi aceste rînduri de introducere și 
va ofta: «l-am spus ziaristului că la noi senza
ționalul este ceea ce nu se vede. Și el, ziaris
tă, o ține într-ale lui, ca să iasă frumos la 
gazetă.» Fiți liniștit, tovarășe inginer, cred 
că v-am înțeles foarte bine.

— lată senzaționalul nostru: acest strung.
— Mi se pare foarte obișnuit. O fi avînd 

niscaiva dispozitive ingenioase ascunse în el! 
Rodul imaginației creatoare, al căutărilor 
nocturne ale unui fruntaș în producție, care, 
în loc să doarmă, desena și care .

— Aș! Este un strung obișnuit, cum îi 
spune și numele, SN-800, adică strung 
normal, tipul 800. Dealtfel, nici măcar nu 
funcționează: abia azi, 5 ianuarie, i se cimen
tează fundațiile, va intra în funcțiune peste 
două-trei zile. în trei schimburi. îl vom 
inaugura împreună cu aceste două SN-uri 
alăturate, vom tăia panglica.

— Și ce găsiți senzațional în asta? Merită 
să tăiați panglica, după cum spuneți dv. 
pentru un strung obișnuit?

— Sigur că da. Chiar dacă panglica nu va 
exista decît în imaginația noastră. Merită, 
fiindcă este un lucru cu adevărat senzațional. 
Să vă explic.

Și așa am aflat nu numai povestea unui 
strung, ci a întregii Secții mecanică 6, secție 
de dimensiunea unei fabrici, încorporind o 
mare investiție și care este dată în folosință 
din mers, practic, mașină cu mașină.

în mod normal, construcția unei unități 
de asemenea anvergură se realizează astfel: 
proiectul elaborat de un institut de speciali
tate — în speță, Institutul de proiectări 
construcții metalurgice (l.P.C.M.)— este 
încredințat de beneficiar — în cazul nostru, 
«1 Mai» Ploiești — spre executare unui 
trust de construcții-montaj. Să presupunem 
că acesta își îndeplinește sarcina în mod 
exemplar. Cînd halele s-au ridicat, acoperișul 
a fost pus și ultima mașina s-a văzut împlîntată 
la locul ei, se taie panglica, eventual se 
rostește un discurs și secția începe să pro
ducă. Cu Mecanica 6 s-a procedat altfel: 
la fel ca alte cîteva unități din cadrul între
prinderii ploieștene, ea a fost construită în 
regie proprie. Cu alte cuvinte, beneficiarul, 
«1 Mai», a construit-o cu forțele sale, bine
înțeles pe baza proiectului l.P.C.M., obținînd

i.e.a. (sau f.e.a.) —unitate fără concurență
pe plan național—a început 1976 cu șase luni mai devreme
întreprinderea de elemente pentru auto

matizări (I.E.A.) se mai cheamă totuși și 
F.E.A. — așa cum scrie pe firma de afară, 
așa cum a rămas și «marca fabricii», înscrisă 
pe fiecare produs propriu — și asta pentru 
că denumirea veche este încă o marcă 
internațională oficial înregistrată la Geneva, 
cunoscută cu alte cuvinte. In vreme ce 
I.E.A. ar putea însemna și International 
Electric and Automatic, coincidență care ar fi 
putut aduce cu sine o grămadă de neplăceri.

F.E.A. sau I.E.A. interesează la urma urmei 
mai puțin — mai ales că întreprinderea 
rămîne deocamdată fără concurență pe plan 
național în privința produselor sale, deosebit 
de specializate, numite la modul general 
elemente pentru automatizări. Astfel de 
elemente sînt necesare oricui vrea să stă- 
pînească un proces industrial prin care se 
vehiculează presiuni, nivele, debite și așa 
mai departe. Acum un deceniu, atunci cînd 
întreprinderea a început să producă întregul 
proces tehnologic era copiat după licența 
japoneză Hokushin. Începînd însă din 1976, 
în urma activităților susținute de cercetare 
și proiectare din sectorul propriu, la care 
s-au adăugat cele ale Institutului de proiec
tare pentru automatizări, în producția între
prinderii intră aproape în exclusivitate pro

astfel cel puțin două substanțiale avantaje 
Pe de o parte, întreprinderea, care deținea 
astfel toate hățurile în mîinile sale, s-a putut 
concentra asupra acelui sau acelor obiective 
în construcție pe care le socotea de primă 
importanță pentru realizarea planului global 
de producție. Pe de altă parte, a fost exclusă 
o verigă intermediară, ipoteticul trust de 
construcții-montaj, care s-ar fi ghidat, nor
mal, după propriul său plan de producție 
și propria-i ordine de priorități, Mecanica 6 
nereprezentînd pentru el decît unul din 
obiectivele planului. Or, construcția în regie 
proprie a făcut posibilă punerea eșalonată în 
funcțiune a capacităților de producție, fără 
a se mai aștepta tăierea panglicii ceremo
niale și discursul inaugural.

în ziua în care ne aflam noi la Mecanica 6. 
în hala de uzinaj continuau lucrările de ame
najare la sistemul de ventilație, la instalațiile 
electrice, la platforma de deservire a halei, 
în timp ce în paralel se montau mașinile noi, 
între care cele trei strunguri mai sus-amin- 
tite, și tot în paralel se muncea normal, deci 
în trei schimburi, la mașinile deja montate.

Fără construcția în regie proprie o ase
menea performanță ar fi fost de neconceput. 
«Nici un executant din afară — observă 
inginerul Tomescu — respectiv nici un trust 
de construcții-montaj, nu și-ar fi putut per
mite luxul să accepte începerea lucrului la un 
grup de mașini într-o parte a secției în timp 
ce în cealaltă se migălește încă la circuitele 
electrice. Eu numesc senzațional a construi, 
a da în folosință, fie și parțial, și a face deci 
productivă o investiție impresionantă 
pe parcursul unui singur an. Vă asi
gur că și specialiștii care ne-au vizitat 
sint de aceeași părere. De fapt, nici măcar 
un an. La 15 ianuarie 1975, cînd, numit șef 
al viitoarei secții, am venit pentru prima 
oară pe locul unde ne aflăm acum, erau aci 
doar șapte gropi și un stîlp aplecat într-o 
rină. Azi, 5 ianuarie 1976, Mecanica 6 dă pro
ducție pentru trei subansamble-cheie ale 
instalațiilor de foraj care au dus dincolo de 
fruntariile țării bunul renume al întreprinde
rii «1 Mai» Ploiești. Producem troliuri, struc
turi metalice pentru turle etc., conlucrăm 
la fabricarea de prototipuri, deci la cele mai 
pretențioase utilaje, într-un domeniu de 
înaltă tehnicitate a construcției de mașini. 
Și în fiecare zi tăiem cîte o panglică. în 
închipuirea noastră. V-am spus, doar, că 
senzațional este ceea ce nu se vede.»

LIONEL NIȚESCU ■

duse de concepție românească, la care se 
adaugă, cam o zecime, produse asimilate 
după o licență străină.

Este totuși destui de dificil să vorbim 
despre felul în care începe noul an la între
prinderea de elemente pentru automatizări 
fără a aminti despre pregătirea producției 
cu mult înainte, mai exact încă de la în
cheierea inainte de termen a cincinalului 
anterior — adică de la data de 10 iunie 1975. 
S-a hotărît atunci abordarea planului pe 
1976 și pentru că lipseau oarecum comenzile 
de la beneficiari (o treabă care intră în com
petența centralei de resort), printr-o ini
țiativă a organizației de partid a serviciilor 
tehnice, oamenii întreprinderii au luat dru
murile țării stînd de vorbă direct cu bene
ficiarii, studiind direct piața de desfacere, 
cercetînd deci nevoile locale, mai cu seamă 
în privința unor produse care pînă nu demult 
se importau.

Ca prime măsuri organizatorice s-a hotărît 
redistribuirea personalului întremfinderii pe 
secții de producție — prin diminuarea 
numărului de lucrători în secția de asamblare, 
recalificarea lor și încadrarea în secția de 
prelucrări mecanice — apoi, de curînd, s-a 
încheiat operațiunea de contopire a colecti
velor tehnice de cercetare și proiectare din 

întreprindere și din cadrul Institutului de 
proiectare pentru automatizări, formîndu-se 
astfel un colectiv nou, puternic, cu o coordo
nare unitară și un sediu unic. Se apreciază 
că un asemenea colectiv este capabil să fie 
mereu cu un pas înaintea producției, între- 
ținînd continuu flacăra înnoitoare a revolu
ției tehnico-științifice în întreprinderea pe 
care o deservește. între noile produse care 
au intrat în fabricație doar cu puțin în urmă 
sau vor fi în curînd fabricate trebuie să 
amintim astfel calculatorul de proces (pri
mul din această serie se află acum în probe 
tehnologice, urmînd a fi livrat fabricii de 
ciment de la Hoghiz), cele trei traducătoare 
noi (de presiune, debit și nivel — produse 
care s-au asimilat în numai 4 luni de zile,

nimic extraordinar -
«Confluența a două cincinale» a trecut 

cam pe neobservate printre muncitorii 
schimbului 3 ai cunoscutei întreprinderi 
clujene Carbochim. Ce să-i taci? intre secunda 
59 a orei 23 din ziua de 31 decembrie a 
anului încheiat și secunda 01 a minutului 
01 din ziua de 01 a primei luni a anului 
început, la Carbochim nu prea s-au petrecut 
lucruri deosebite. Doar că s-a lucrat. S-au 
preparat niște piese, s-au finisat altele... Mă 
rog, s-a lucrat, așa cum s-a lucrat în toate 
cele 31 536 000 de secunde ale anului scurs: 
non-stop. Non-stop și pe nesimțite s-a trecut 
și din cel de-al cincilea în cel de-al șaselea 
cincinal, cu urări de «La mulți ani» abia 
auzite în zgomotele unei uzine în mers.

și cred că nu numai noi 
ne mindrim cu un asemenea rezultat

La «Tricodava», acest cu adevărat trans
atlantic al tricotajului românesc, în prima 
zi de muncă a anului 1976, adică luni, 5 
ianuarie.

— Deși mai sînt aproape trei ore pînă la 
terminarea primului schimb, nu posed to
tuși datele concrete ale producției, adică 
cifrele. De ce? Pentru câ, în primul rînd, 
nu le-am cerut. în al doilea rînd, am bătut 
astăzi de trei ori, în lung și-n lat, toată 
întreprinderea, așa că am văzut cu ochii mei 
felul în care se desfășoară activitatea acestei 
prime zile. Și-n al treilea rînd, comunicîn- 
du-mi-se încă de la prima oră o prezență 
de sută la sută, mi-am rezervat, ca să zic așa, 
o surpriză. O astfel de zi de muncăsenină, 

și la propriu și ia figurat, nu poate fi altfel 
resimțită decît ca un debut promițător în 
realizarea tuturor speranțelor noastre. Care 
sînt aceste speranțe? Să redevenim o unitate 
fruntașă a sectorului de tricotaj, iar produ
sele noastre să fie tot mai solicitate, astfel 
încît fiecare al treilea cetățean al țării să 
poarte un produs al «Tricodavei», raport 
pe care eu sînt convins că-l vom depăși. 
(Gheorghe Dumitru, directorul între
prinderii).

Lucia Cotea, președinta comitetului sindi
cal, îmi spune că deși sîntem în 5 ianuarie, 
dînsa încă mai lucrează pe post de «Moș 
Gerilă cu sacul plin de daruri» și drept 
exemplificare îmi arată o sumedenie de 
pachete.

— Au mai rămas 50 de pachete din cele 
3000 cîte am împărțit la serbarea pomului de 
iarnă. Programul artistic a fost susținut de 
copiii de la creșa și grădinița întreprinderii 
și pot spune că spectatorii, copii și părinți, 
au stat cu sufletul la gură și au aplaudat de 
li s-au tocit palmele. Sigur că da, dumnea
voastră vreți să scrieți numai despre prima 
zi de muncă, dar eu țin totuși să vă spun că 
peste 2000 dintre fetele noastre și-au pe
trecut revelionul la munte, alte cîteva sute 
de fete au fost prezente la marele carnaval 
al tinerilor din tot Bucureștiul, la Pavilion, 
iar altele au răspuns la invitația băieților 
de la «Vulcan». Și acum să trecem la partea 
a doua, prima zi de muncă. Toată lumea e 
odihnită, e liniște, se muncește cu tragere 
de inimă, n-avem absenți și în oricare dintre 
secții veți merge veți constata că prima zi 
de muncă înseamnă și un prim succes, adică 

în vreme ce timpul «normal» ar fi fost de 
circa un an!), apoi echipamentele pentru 
comanda numerică a mașinilor-unelte (așa 
numitele NUMEROM — de la numeric 
românesc), automatele pentru dirijarea cir
culației rutiere, termocu piele pentru sticlă 
și așa mai departe. Desigur, alte o mulțime 
de inițiative valoroase sînt de așteptat, 
întrucît, am aflat, inventatorii și inovatorii 
întreprinderii, ale căror noutăți se aplică 
direct în producție, primesc din partea 
conducerii în primul rînd o frumoasă scri
soare de mulțumire, bună de pus în ramă, 
iar copia acestei scrisori rămîne la dosarul 
personal al fiecăruia

DUMITRU GRAUR ■

doar că s-a muncit
Presupun că la încheierea schimbului, nici 

Ion Cristea, nici Gheorghe Popa, nici llie 
Porumb, nici Grigore Căpraru, nici Pe;ru 
Maer, nici August Fărăgău și care or mai ii 
fost în acel schimb 3 n-au rămas datori noului 
an paharul de vin statornicit de tradiție. 
Asta rămîne totuși doar o presupunere. 
Ceea ce este sigur este că după trei zile 
din ’76, din mîinile lor harnice au ieșit 
primele cîteva sute de tone de pietre de 
polizor, electrozi de baterie și electro- 
corindon... Cîteva sute de tone doar, dar 
care vor prinde bine la viitoarele bilanțuri. 
Fugit irreparabile tempus. Da, așa e! Chestia 
e: ce rămîne în urmă?

E. DASCĂLU ■

depășirea primelor norme. Păcat că nu o 
puteți întîlni pe Cecilia Dan. O fată excep
țională! De ce nu o puteți întîlni? Pentru că 
lucrează în celălalt schimb, al inginerei 
Ecaterina Dușa. Acum, de dimineață, lu
crează schimbul inginerei Nicoleta Stoica.

li relatez inginerei Stoica, șefa atelierului 
de confecții coton, aprecierile pe care 
președinta sindicatului le-a făcut la adresa 
Ceciliei Dan. O întreb dacă și-n schimbul 
dînsei sînt asemenea oameni. ■

— Eu aș spune că-n schimbul nostru sînt 
mai mulți, adică mai multe asemenea ajutoare 
de maistru. Putem vorbi despre Constanța 
Cezar, Elena Buga sau Florica Grosu.

— Cum și cu ce s-a început prima zi de 
muncă?

— Prima zi a început atît de firesc, încît 
la un moment dat am avut impresia că doar 
ieri am plecat din atelier. Am început un 
model nou, un scampolo pentru Canada, 
continuăm o comandă din Australia, niște 
jachete și cămăși, și sîntem pe cale să termi
năm o uriașă comandă de cămăși din poliester 
pentru U.R.S.S. Știm că de săptămîna viitoare 
vom trece la niște scampolouri pentru 
S.U.A., Anglia, Cehoslovacia și R.F.G.

Ne oprim în dreptul Floricăi Grosu, îi 
dorim la mulți ani, aflăm că și-a petrecut 
revelionul în familie, cu soțul, care și el tot 
la «Tricodava» lucrează, și că l-au așteptat 
pe fiul lor, muncitor tot la «Tricodava», 
care a venit de la petrecere abia spre 
dimineață.

— Ce să spun despre prima zi? Dacă n-ar 
avea acest înțeles mai deosebit, aș spune 
că este o zi ca toate celelalte. Pînă acum, la 
ora 13, am terminat 420 de jachete, iar pînă 
la terminarea schimbului vom ajunge pînă 
la 500 de bucăți. Cu alte cuvinte chiar din 
prima zi am trecut peste norma de 400. 
Și cred că nu numai noi ne mîndrim cu un 
asemenea rezultat. în ceea ce privește 
fetele pe care eu le îndrăgesc cel mai mult 
se numesc Maria Mandache și Dumitra 
Doda. Le-am numit și știu bine că-mi aprind 
paie-n cap, că mai sînt și altele, aproape la 
fel de pricepute și harnice, dar ce să fac, 
aștept și eu un alt prilej cînd aș dori să fiu 
obligată să spun că toate cele 39 de fete ale 
mele sînt la fel de bune.

VICTOR NIȚĂ ■
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șirineasa
un sat care 

a așteptat lumina

Fotografii de ELENA GHERA ■
De la Rîmnicu-Vîlcea, pe șoseaua ce duce spre Drăgă- 

șani, am fi putut ajunge ușor, abătîndu-ne la un anume 
loc spre dreapta, spre munți, la Șirineasa. Am fi putut 
ajunge la fel de simplu pe drumul oilor, pe cărări con
fidențiale, prin strîmtorile muntelui Căpățînei, despicind 
cu pasul sau călare pădurea Văii împăratului, care hotăr
nicește satul spre miază-noapte. Am fi putut ajunge și 
pe drumul cărturăresc al reconstituirilor etnografice, 
urmărind harta migrației costumului popular musce- 
lean («săliștean»), care-și are aici unul din scaunele 
de nouă întemeiere.

Am preferat un alt drum —drumul luminii.
Am făcut deci un prim popas pe șantierul hidro

centralei de la Băbeni — unul din marile șantiere ale 
sistemului hidroenergetic al Oltului —aflat la o zvîrlitură 
de băț de sat. Priveliște clasică de șantier: excavatoare, 
buldozere, camioane, barăci, oameni în șube, oameni 
suflîndu-și în pumni, oameni strigîndu-se cu voci răgu
șite de ger sub un cer de un gri lăptos, de culoarea 
perlei, cerul Oltului scufundat în iarnă, totul gravitînd 
în jurul unei gigantice excavați!, cu dimensiune și relief 
convulsat de fund de mare, în adîncimea căreia se va 
încastra viitorul baraj. Undeva, în față, dincolo de fundul 
de mare secată, apele Oltului, vuind etern sub cerul pe' 
care peste puțin îl vor părăsi, strămutîndu-se pe o 
nouă albie. în spate, stîlpii unor linii de înaltă tensiune, 
porniți în defilare spre Șirineasa, spre munți.

Stîlpi stingheri, stîlpi singuratici, încă nelegați între 
ei prin fire electrice. Stîlpi muți, așteptînd portativul 
firelor, ca să înceapă să cînte sub fulgerele luminii. 
Stîlpi abia plantați, ca niște prime semne de exclamare 
ale «civilizației energiei» ce va porni în curînd către 
munți.

Am luat-o spre Șirineasa pe urmele acestor stîlpi, 
conduși de ei.

Șirineasa (3 000 de locuitori, cinci sate) este ultima 
comună a Vîlcei în care lumina electrică încă n-a pătruns. 
Au pătruns deocamdată în ea doar stîlpii.

N-a pătruns încă lumina, ne spune primarul (care are 
pe masă, la primărie, o frumoasă lampă cu petrol, îm
podobită cu filigrane de flori metalice), dar va pătrunde 
în scurtă vreme. Totul e pregătit, stîlpii sînt înălțați, 
firele-s trase (nu, nu e vorba de stîlpii înaltelor tensiuni, 
satul se racordează nu ia ei, ci, deocamdată, la linia din 
șoseaua Rîmnicu Vîlcea-Drăgășani), lumina deci va 
veni, e doar o chestiune de zile. N-a pătruns pînă acum, 
mai adaugă, fiindcă aici, la Șirineasa, au fost multe, 
foarte multe altele de făcut, mai importante chiar decît 
lumina, oricît de straniu sună la ureche o asemenea 
vorbă, că sînt lucruri pe lumea asta mai importante decît 
lumina. Comuna asta a Șirineasăi a avut o zestre puțină, 
o moștenire puțină, foc de săracă, foc de scumpă.

La o zvîrlitură de băț de Șirineasa — sațul care aș
teaptă lumina — se sapă fundațiile unuia din marile 
baraje ale Sistemului hidroenergetic al Oltului.

Sigur, există o istorie, comuna e pomenită într-un 
hrisov al lui Constantin Brâncoveanu, dat la 1625, dar 
de la piscul de strălucire al unei asemenea pomeniri și 
pînă deunăzi se întinde o pantă pe care totul curgea la 
vale, așezarea cu toate ale ei, cu pămînt, cu vite, cu 
oameni, într-un fel de declin obscur, ca și o curgere de 
grohotișuri, din care-i greu să mai alegi strălucirea sau 
piatra teafără a istoriei. Sat de clăcași ai mînăstirii 
Hurezu, împroprietăriți de Vodă Cuza, ruinați apoi de 
boieri, de dijme, rușfeturi, biruri, păstrînd ca unică avuție 
și unică temeinicie a lor pe acest pămînt doar cinstea 
sufletului și un fel de cerbicie în a păzi, în viața satului 
și a obștei, pe cît cu putință, dreptatea. La muzeul din

Un sat străvechi, în care noutățile vremurilor mai 
proaspete încep să coloreze tot mai adine peisajul. 

Rm. Vîlcea se află, într-o vitrină, vechea pecete a obștei, 
anterioară lui Cuza. E o pecete rotundă de alamă, spartă 
în trei bucăți. Trei oameni din sat, aleșii comunității, 
păstrau fiecare cîte o bucată, nici un act și nici o decizie 
nefiind valide fără ștampila rotundă, deci cu acordul 
deplin al celor trei, ca expresie a voinței obștei. Dar 
acestea se întîmplau într-o lume în care lumea nu se 
grăbea. Dacă unul din păstrătorii sigiliului lipsea din 
obște, fiind plecat cu oile peste munți, prin coclauri 
îndepărtate, hrisoavele ce trebuiau întocmite se amînau, 
îl așteptau, pînă cînd, dinspre miază-noapte, se auzeau 
coborînd turmele lui, cu toaca tălăngilor, unic ornic al 
existenței, risipindu-se peste o lume încremenită, ada- 
mică, peste răbdarea și negraba unei lumi din care 
oamenii, tînjind, nu se puteau desprinde. Dar apoi 
lumea a început să se grăbească.

Au fost multe, foarte multe de făcut, înainte de a se 
săpa gropi și de a se doborî din pădure copaci pentru 
stîlpii electrici. A trebuit, înainte de toate, ca oamenii 
să trăiască mai bine, să mănînce mai bine. A trebuit să 
se treacă, simbolic vorbind, de la mălaiul dospit, supre
mul deliciu al praznicelor și sărbătorilor de demult, la 
gustul, necunoscut pe-aici cerului gurii, al cozonacului 
și al dulcețurilor. Au trebuit ridicate nu una, nu zece, ci 
multe zeci de case noi, pardosite nu cu pămînt, ci cu 
lemn de stejar, spoite nu cu pămînt, ci cu var bun sau 
vopseluri scumpe. Pentru asta, a trebuit întemeiat 
C.A.P.-ul, a trebuit să înceapă apoi marea muncă și 
marea luptă pentru sporirea avutului obștei. A trebuit 
să se treacă de la plugul cu grindeiul de lemn, de la grapa 
de mărăcini, de la semănatul pămîntului, pe timp ploios, 
cu călcîiul, la tractor, la combine, la îngrășăminte chi
mice. Au trebuit construite serele C.A.P.-ului (17 hec
tare de sere și de solarii), au trebuit dezvoltate pomi
cultura (267 hectare de meri, peri și pruni), zootehnia , 
(specializată acum în juninci pentru reproducere, ce se 
livrează în tot județul), a trebuit, înainte de toate, știință, 
cunoaștere. Deci a trebuit să se treacă de ia vechile 
ritualuri ale invocării belșugului, de la litanii cu torțe 
aprinse din coji de cireș, în nopțile de lăsata secului, 
chemînd duhul proniei, la o inițiere în niște secrete noi, 
de loc simple, nelăsînd să se filtreze comod indolența 
sau graba printre parametrii încurcați ai agrotehnicii. 
Pentru asta, au trebuit construite școli (trei școli noi), 
un cămin cultural (cu o sală de șase sute de locuri), 
a trebuit ca arhaica moară de apă a satului, veche de 
peste un veac, comandată de bătrînul morar poreclit 
nu se știe de ce «Pantof», să suporte nerușinata cerere 
a unor tineri de a fi scoasă din uz și declarată muzeu. 
Moara încă mai macină, dar ea, de mult, nu mai satisface 
cerințele. Camioanele cu grîu și porumb fug la Băbeni, 
la morile mari și moderne. Pentru asta, au trebuit asfal
tați și modernizați kilometri întregi de drumuri. A trebuit 
ca peste apele Luncavățului,rîul care străbate satul, să 
se arcuiască un pod de ciment (o investiție de 3 milioane 
de lei), a trebuit, cu alte cuvinte, ca toate apele cîndva 
stătătoare să se tulbure, să se miște, să iasă din albie, 
să capete ritm și neliniști de om, anticipînd apoteoza 
luminii la barajul de lîngă Olt.

Șirineasa s-a rupt de trecut și, cu o foame de organism 
sănătos, avid de schimbare, se dedică noului, asimilînd 
noutatea de orice fel —tehnică, agrotehnică, culturală, 
medicală, domestică —într-un tempo ce indică ritmul 
mereu amplificat ai vieții omului, capacitatea lui de 
infinită cuprindere, fie și orizontală, mobilitatea lui spi
rituală, receptivitatea lui. Deși noul reprezintă doar niște 
ani, iar tradiția niște secole. Un rest din structurile 
vechi se menține însă. Nu prin inerție, ci cu bună și 
deliberată știință. Aflat la incidența celor două presiuni 
de naturi diferite, a tradiției și a noului, satul, ca orice 
sat românesc, are a-și pune nu problema de a opta 
pentru una sau pentru cealaltă, fiindcă opțiunea s-a 
făcut demult, ci de a menține o structură care înseamnă,
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de fapt, ființa lui. La mijloc stă omul, stă eul lui, deci o 
structură care nu ține numai de trecut, nici numai de 
viitor, ci în egală măsură de amîndouă. Nu poți admite 
priorități în acest război cu timpul, fiindcă a te lăsa des
coperit față de unul din cei doi factori înseamnă a-i 
primi presiunea în întregime, afectînd astfel un echilibru, 
vătămînd poate ființa omului și ființa obștei. lată, sute 
de oameni din Șirineasa sînt, în prezent, muncitori, 
fac zilnic sau săptămînal naveta, se duc să lucreze la 
Combinatul chimic din Rm.Vîlcea, la sondele Băbeni- 

lor, la întreprinderile forestiere, și, de curînd, pe șan
tierul hidrocentralei de pe Olt. Femeile celor dîntîi 
plecați din sat i-au bocit, mi se povestește, ca pe morți. 
Nici una nu credea c-o să-și mai vadă omul acasă. 
O să-și ia, își spuneau, alte femei, și pe ele o să le uite. 
Dar în satul acesta în care bărbații, chiar și cei ce se duc 
la oraș, se îmbracă duminicile în cioareci strîmți și 
scurtă albă, păstrînd întreagă puritatea costumului 
muscelean, se păstrează mai mult decît un port. Se 
păstrează acea cinste a sufletului, dincolo de care, 
individual sau social, nu mai există decît declinul. în 1975, 
de pildă, îmi spune primarul (care-i primar de numai un 
an, deci n-are date despre ce a fost înainte), nu s-a în
registrat în sat nici un divorț. Oricum, îmi spun alții, 
oameni mai vechi ai satului, invenția asta a divorțului 
este aici, la Șirineasa, ca și cum n-ar fi.

O luăm prin sat. E frig, e un frig care taie ca briciul, pe 
crengi nu sînt nici vrăbii. Soare cu dinți, aprinzînd țur
țurii înghețați ai streșinilor. Sînt unicele, deocamdată, 
flori de lumină aprinse la Șirineasa, în acest decembrie 
mineral. De o parte și de alta a șoselei largi, asfaltate, 
satul, zidit pe peretele iernii ca într-o frescă. Imaginile, 
casele adică, sînt savant spațiate, cu iluzia depărtării 
în spații nemărginite, pierdute în aburi, și cu surpriza 
primului plan dozat exact și fericit, printr-un început de 
cadru urbanistic, cu variații moderne, de piatră, la tema 
arhaică a caselor pastorale din bîrne, astăzi din ce în 
ce mai puține. într-o latură, sclipesc acoperișurile albe 
ale serelor. Dincolo, cele ale grajdurilor moderne ale 
C.A.P.-ului. E pustiu, oamenii sînt plecați la muncă, 
unii la fabrici, alții la oi, dar ne conduc în gînd, ca într-o 
Mioriță, cei trei de demult, păstrătorii peceții obștei. Sînt 
trei bătrîni, oameni falnici, împlătoșați în șube de oieri, 
fiecare purtînd întipărit pe chip un reflex de alamă, ca 
o parte inseparabilă a adevărului sau a luminii care-i 
adună. Mergi, însoțit de cei trei, pe șosea, de-a lungul 
apei de cristal fluid a Luncavățului, și întîlnești trei băr
bați de astăzi. De ce trei? Poate doi sau poate unul sin
gur, sau poate un pîlc de fete, dar, oricum, te vei apropia 
de ei, vei căuta prin ei ceva aevea, netransfigurat, ceva 
ce să violenteze și să încalce vraja istoriei. Și vei întîlni, 

f poate, trei bărbați. Și vei descoperi că cei trei sînt —ca 
și cei de demult — purtătorii luminii. Sînt trei meșteri 
electricieni, care se pregătesc să aprindă lumina la 
Șirineasa.

Șirineasa —un sat care a așteptat lumina, care s-a 
pregătit pentru ea.

Șirineasa —unui din miile de sate românești care s-a 
despărțit de trecut, pornind cu nădejde spre viitor.

Nu pot încheia, vorbind despre viitor, fără a mai nota 
un amănunt, pe care îl transcriu ca pe un omagiu adus 
celor care se pregătesc pe el. Un venerabil bătrîn din sat, 
învățătorul pensionar loniță Grigore, a întocmit o mono
grafie a Șirinesei, exemplar in quarto, cu coperți frumos 
legate, conținînd 560 de pagini. Numai primele 60 de 
pagini sînt scrise, restul sînt albe. 60 de pagini despre 
ce a fost și ce este acest sat, 500 de pagini albe, pentru 
noile puncte de ghid. 500 de pagini albe pentru istoria 
— infinit mai bogată — ce va să vină.

O monografie sătească? De fapt, o Mioriță, al cărei 
spațiu se întinde pînă sub culmile stelare ale viitorului.

ILIE PURCARU ■

ROMÂNIA NEMURITOARE

încleștați de ger

15 ianuarie 1850 
(Colindă la împărat)

munții vechi detună. 
Pajura spre cer 
zboară pîn-la lună. 
Iar din timpii-adinci 
ai columnei dace, 
Decebal, din stinci, 
iată se desface.

Codrii cozieni 
în nămeți se-ngroapă. 
Frîntă-i sub troieni 
lespedea pe-o groapă. 
Dar de sub țărîni 
iese-afară Domnul 
Mircea, din bătrîni 
nedeprins cu somnul!

Vifore prelung 
buciumă și urlă 
și la Putna-ajung 
dăngănind în turlă, 
pînă sare-n scări 
Ștefan Vodă teafăr 
și pornește-n zări 
după un luceafăr!

Pe-un picior de plai, 
Lerui, Doamne, lerui,— 
vin străbunii crai, 
prin străbune geruri. 
Prin păduri de-argint 
vin cu cizme sparte, 
gomăn-gomănind, 
de departe foarte.

Calea și-o ațin 
sub o stea de bine; 
de la Tapae vin

CE PROFEȚIM, CE PROFESAM
calendare

N-apucă să înceapă bine decembrie, că anul următor 
își arată deja semnele și însemnele sale. Așa s-a întîmplat. 
în toți anii, așa și anul trecut. Primii vestitori ai lui 1976 
— acest an-prag de cincinal și de ultim pătrar de veac 
din mileniul al doilea, peste care am și făcut primii 
pași — au fost, ca de obicei, calendarele, de la carte 
poștală ilustrată reprezentînd pe nu știu ce vedetă la 
modă pînă la cele, protocolare, de mare rafinament 
grafic și cu subtilă informație de specialitate, editate 
de anumite întreprinderi îndeosebi pentru partenerii 
cu care cooperează în țară și în străinătate. înduioșător 
gest că în astfel de momente tot felul de firme țin să pună 
la îndemînă acest grafic de distribuire zilnică a timpului 
unui an; nu înțelegem însă de ce trebuie neapărat ca pe 
contrapagină să ne ofere — ne place, nu ne place — 
figura zîmbitoare a lui Dolănescu, cîntăreț care pe lîngă 
cîteva melodii pe drept cuvînt îndrăgite de public, 
a pus în circulație și improvizații penibile, de origine 
obscură, ca Bălălău și altfe cîteva de aceeași factură.

Cu cîteva zile în urmă,la un concurs televizat, un elev 
din Brăila, cu chiu cu vai a putut să enumere cîteva 
personalități pe care le-a dat științei și culturii româ
nești această strălucită vatră de spiritualitate, și aceasta 
nu numai din vina lui, ci și a unei propagande culturale 
care nu are în vedere întotdeauna valorile cu adevărat 
mari, perene.

Dar fiindcă veni vorba de calendare ar trebui spus 
că deși numărul celor care se editează, inclusiv al 
editorilor, nu e deloc mic. ne lipsește totuși un calen
dar universal necesar. în care să găsim date trebuitoare 
fiecărui om, indiferent de profesia și preocupările sale* 
Ne interesează pe toți sărbătorile și sărbătorile cu 
caracter național de peste an, de la zilele ce marchează 
marile momente din istoria poporului și a partidului 
pînă la cele care cinstesc anumite profesii sau tradiții 
Un asemenea calendar, tipărit în bune condiții grafice, 
ar trebui să nu lipsească din mai fiecare casă. Ideea 
aceasta, pentru care am mai pledat dacă nu ne înșelăm 
și cu alt prilej, ar putea fi luată de pe acum în discuție 
de forurile în măsură să o rezolve, respectiv una din 
direcțiile de specialitate ale Consiliului Culturii și 
Educației Socialiste.

Preocuparea noastră pentru eficiența unei asemenea 
întreprinderi, cum e editarea calendarelor utile pentru 
tot omul, ne-a făcut să lăsăm pentru cîteva rînduri mai 
jos consemnarea realizării unor adevărate performante 
in materie de concepere și editare a unor calendare 
de aleasă ținutărculturală și grafică. Mă număr printre 
fericiții muritori căruia i-au căzut în mînă cîteva din 
piesele de referință în istoricul acestui gen de tipărituri. 
Astfel, «Rompetrolul», compania noastră pentru coope
rare internațională în domeniul petrolului și gazelor 
tipărește în condiții excelente la întreprinderea poli- 

și de la Rovine, 
de la Podu-înalt — 
și străbat omături, 
unu-n celălalt 
și toți trei alături.

Steaua, înnălbind 
Bucovinei fagii — 
lerui, leruind, 
o urmează magii 
pîn-la Ipotești 
unde-un prunc visează 
sub sclipiri cerești, 
străjuit de-o rază.

Iar pe somnu-i dalb, 
mirosind a cimbru, 
suflă abur cald 
al Moldovei zimbru.

Intră magii blind, 
scuturîndu-și gluga, 
mîna sărutînd 
Precistei Raluca, 
sfînta ce la sin 
a purtat, și-n pîntec, 
Dumnezeu român, 
împărat de Cîntec!

Lerui, Ier, leroi, — 
dulce Românie, 
țară de eroi 
și de poezie!
Timp nepieritor, 
glorios și teafăr! 
Patrie de dor! 
Maică de Luceafăr!

VICTOR TULBURE ■

grafică «Bucureștii Noi», pentru care toți lucrătorii 
acestei reputate case de imprimerie merită toate 
felicitările, un calendar avînd ca temă fluturi și flori 
rare din colecțiile instituțiilor noastre muzeale și 
științifice. Fotografiile și grafica,executate de A. Petcu 
și Valentin I. Ionescu,executate cu minuțiozitate dar și 
cu harul inefabilității vor însoți fiecare lună care va 
trece și cu nostalgia acestor culori fără egal, ale naturii 
imortalizate prin geniul creator al omului. Mă gîndesc, 
de pildă, ce bucurie fără seamăn va însemna pentru 
bravii și eroicii noștri specialiști în petrol care lucrează 
în zone dintre cele mai aride din Africa. Asia sau Ameri
ca revederea, la întoarcerea din sonde, a acestor 
imagini de o gingășie inexprimabilă.
» Ministerul industriei chimice,care sub egida direc
țiunii sale de propagandă și tipărituri a editat mai multe 
calendare, ne-a prilejuit plăcerea de a admira cîteva 
dintre ele.

De două mai ales cu greu ne vom putea despărți la 
finele anului, adevărate bijuterii foto și tipografice 
în reproducerea unor opere de seamă ale tezaurului 
artistic național. E vorba de celebra «Cloșcă cu puii 
de aur» de la Pietroasa (grafician: Ernest Safir, dese
nator: Gh. Tiță, editor: Sorin Holban) și o selecție din 
pînzele lui Ion Țuculescu (grafician: Al. Sturza, dese
nator: Zoe Toma, fotografie executată de secția de 
specialitate de la Casa Scînteii). Tiparul, pe măsura 
exigențelor operelor alese pentru a fi reproduse, 
asigurat de aceeași casă de imprimerie «Bucureștii 
Noi» și respectiv întreprinderea de veche tradiție 
poligrafică, din Sibiu.

Sub egida «Publicom», întreprinderea Uzinimport- 
export din București a tipărit și ea un elegant și extrem 
de plăcut vederii calendar, fiecare pagină fiind ilustrată 
cu pinze celebre ale fondatorului picturii românești mo
derne, Nicolae Grigorescu.

Sînt numai cîteva exemple din multele, pesemne, 
care dovedesc că această tipăritură de tradiție, atunci 
cînd i se conferă virtuțile sale definitorii — utilitatea, 
dar și ținuta aleasă, solemnitatea evenimentului pe 
care-i cinstesc — aduce mare bucurie în casa și în 
inima omului. Fiindcă sîntem abia la început de an dar. 
vorba omului, gospodarul bun își face iarna car și vara 
sanie — nu e încă timpul trecut să ne gîndim la calen
darele lui 1977. Concepîndu-le pe fiecare după destina
ția lor, adică cheltuind, cu tipărirea lor numai sumele 
impuse de necesități, să facem ca fiecare filă din această 
agendă a lui Cronos să devină și prin înfățișarea și 
utilitatea ei un veritabil horațian «Cârpe diem». 
Să ne trăim deci fiecare zi în toată plenitudinea și 
frumusețea ei!

NICULAE STOIAN ■
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«Actul de naștere» al modelului ma
tematic românesc folosit în proiecta
rea rutieră a fost semnat la Timișoara.

Metoda elaborată la IPROTIM are la bază 
un model matematic original, cu ajutorul 
căruia circulația poate fi simulată în funcție 
de dezvoltarea economico-socială a terito
riului sau localității respective. Deci, în 
locul simplelor considerații — instrumen
tul matematic, iar în locul unei păreri sau 
al alteia — cuantificarea preciziei pînă la 
aflarea nivelului de încredere dorit și nece
sar! Mecanismul emiterii unor asemenea 
decizii este extrem de complex — în con
secință, greu de explicat într-o revistă des
tinată nu doar specialiștilor. Totuși, atît cît 
să se poată distinge caracterul științific ine
dit al metodei, vom preciza că este vorba de 
trei etape distincte — denumite «analiza», 
«prognoza» și «terapia circulației» — care, 
pornind de la rezolvarea unei ecuații gra
vitaționale ajung să pună exact în evidență 
date privitoare la lățimea carosabilului, nu
mărul de benzi de circulație, modul de orga
nizare al intersecțiilor, zonele de teren 
«non aedificandi» pentru dezvoltarea ulte
rioară a rețelelor stradale. Apoi, sub ac
țiunea conjugată a computerelor, calculul 
se efectuează foarte rapid, într-un interval 
de timp de ordinul zilelor — prin rularea 
programelor de calcul automat, în care 
se intră cu noile date de dezvoltare a loca
lității — așa cum s-a procedat, deja, pentru 
simularea circulației rutiere a Timișoarei 
anilor 1980, 1990 și 2010!

Eficiența institutului timișorean de pro-

anului 2000 nu au (încă) amintiri, 
i viitorul lor se prospectează 
pnn simulare pe computer...

iertări în materie de abordare științifică a 
studiilor de circulație a fost dovedită. Măr
turie stau elaborarea unor proiecte pentru 
centre urbane de primă mărime, precum 
Arad, Drobeta-Turnu Severin, Satu Mare, 
și, deopotrivă, cererea întreprinderii de 
comerț exterior ROMCONSULT de ela
borare a unui studiu de circulație pentru 
un mare oraș din străinătate.

Experiența timișorenilor în acest do
meniu este mai veche; practic, din momen
tul lansării acestui original model gravita
țional și pînă acum s-a închegat o metodă 
unitară de abordare a studiilor de circu
lație în orașe și teritorii. Există certitudinea 
că valoarea științifică a metodei concepute 
și practicate la Timișoara se situează la un 
înalt nivel de competitivitate mondial. Chiar 
și numai lectura atentă a revistelor de spe
cialitate impune constatarea că, din multe 
puncte de vedere și, în special, în ceea ce 
privește precizia calculelor și eficiența 
în aplicare, metoda românească pre
zintă o netă superioritate față de me
todele cunoscute în lume! Această me
todă unitară pentru efectuarea studiilor de 
circulație — ca orice altă descoperire româ
nească deplin capabilă să reziste cu brio 
pe arena confruntărilor științifice mondiale 
— merită și trebuie să constituie obiectul 
unor prospecții sistematice ale întreprin
derilor de comerț exterior! Disponibilități 
există, iar valorificarea lor — prin exportul 
unor asemenea studii — ar fi de natură să 
aducă patriei un important aport valutar!

MIREL BRATES ■ 
Fotografie de ION PREDOȘANU ■

-----------------------------------------întîmplări adevărate

un caz tulbure:
operațiunea impozit pe cont propriu

Nu demult în fața tribunalului județean 
Neamț a venit spre judecare unul din cele mai 
uluitoare cazuri de delapidare din bunul pu
blic din cîte se cunosc: ani de-a rîndul, un 
slujbaș al statului a încasat, pe cont propriu 
și netulburat de nimeni, impozite și taxe de 
la cetățeni. Cu alte cuvinte, a instituit, bine
înțeles, fără știrea contribuabililor, un sistem 
sui-generis de colectare de impozite, cu unică 
destinație buzunarul său. Zi de zi, lună de 
lună, an de an, fără ca nimeni să prindă de 
veste sau să se sinchisească. Știm, e greu de 
crezut, în schimb e adevărat. Și? culmea, re
zolvarea misterului și arestarea făptașilor nu 
s-au produs din inițiativa și la intervenția de 
ultimă oră a brațului legii sau măcar a unui 
Mannix improvizat, ingenios și necruțător, 
ci... Dar să relatăm metodic faptele. O facem 
nu din dorința gazetărească de a specula ine
ditul și nedoritul lor pitoresc, ci pentru im
plicațiile lor, întrucît morala fabulei depășește 
cu mult sfera cazului în sine.

în 1967 funcționa în cadrul consiliului popular 
al comunei Agapia, județul Neamț, în calitate 
de contabilă, Georgeta Tulbure. Puțin pre
ocupată de problemele gospodăriei comunale, 
era, în schimb, intens preocupată de proble
mele propriei gospodării, mai exact, de viziu
nea unei vile luxoase, a unei Dacii pe roți și 
a unor chefuri de pomină, toate greu de reali
zat dintr-o leafă de contabil de consiliu popular. 
Și atunci a procedat la ceea ce în limbaj militar 
s-ar denumi o atentă recunoaștere a terenului. 
Obiectivul: sumele rezultate din diverse im
pozite, încasări și taxe, percepute de agenții 
încasatori ai consiliului popular. Suma nu era 
astronomică, dar nici de lepădat, putînd tota
liza, în timp și cu răbdare, cîteva sute de mii 
de lei bătuți pe muche. Jinduitul obiectiv 
putea fi cucerit prin două mijloace: atac frontal 
sau pe căile mai ocolite, dar mai sigure, ale 
războiului psihologic. «Așadar, să folosim psi
hologia — și-o fi spus contabila pusă pe fapte 
mari. Cine sînt, în fond, acești agenți încasa
tori? Oameni simpli, niște țărani — vorba 
romanului. Or, eu, Georgeta Tulbure, sînt 
om subțire, cu studii, am un ascendent asupra 
lor. Dacă le voi da ordine pe un ton tăios: 
«Faceți cum vă spun eu, că sînt cu stea în 
frunte și știu ce fac, iar voi sînteți niște proști», 
îi voi impresiona și îi voi îmbrobodi mai lesne. 
Cu tupeu obții orice». Firește, stîrnesc indig
nare aceste gînduri — reconstituite pe baza 
unui voluminos dosar penal — dar vă propunem 
ca pentru moment să vă rețineți sentimentele 
și să urmăriți firul evenimentelor.

După conturarea planului operațiilor a ur
mat punerea în aplicare și, greu de crezut, tpc- 
mai această fază a doua s-a dovedit cea mai 
ușoară. Nimeni n-a făcut, la vremea aceea, 
stenograme sau înregistrări la magnetofon, 
însă, judecind după dosar și după discuțiile 
cu forurile care au judecat cazul, lucrurile 
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s-au petrecut cam după cum urmează.
Intr-o bună zi casiera a comunicat sec înca

satorilor:
— De acum încolo sumele colectate de la 

populație nu le veți mai depune la casierul 
central, respectiv la C.E.C., ci mi le veți 
vărsa mie.

— Păi, să vedeți — a replicat unul — pînă 
acum noi procedam altfel: banii se depuneau 
ia C.E.C., iar contabilului de la consiliu îi 
predam doar recipisele, pentru evidență, pen
tru centralizator. Așa zice legea.

— Voi faceți cum zic eu, știu legea mai bine 
decît voi. Și apoi, atn nevoie de numerar 
la consiliu, pentru cheltuieli curente. Așa 
lucrăm noi. contabilii, luăm dîntr-un fond și 
punem în altul; toată lumea face așa.

Despre «toată lumea» nu putem afirma ni
mic, fapt este că așa au început să procedeze 
agenții încasatori de la Agapia, banii înscriin- 
du-se pe o orbită care ducea drept spre buzu
narele contabilei. E drept, cum spuneam, nu 
erau prea mulți: impozitele pe clădiri, pe tere
nuri, pe animale, diversele prestații în nume
rar etc. nu însumau milioane, în schimb re
prezentau un venit sigur. Anul și impozitul. 
Agenții predau încasările casierei, aceasta își 
reținea partea leului și expedia prin mandat 
o cincime, o zecime, după inspirație, destina
tarului de drept, statului. Uneori Georgeta 
Tulbure se răzgîndea pe parcurs, considerînd 
prea mică suma însușită. Se repezea, așadar, 
la ofic;ul poștal:

— Dragă, dă-mi banii înapoi, trebuie să 
modific mandatul, am nevoie de bani la con
siliu. îi depun altădată. înțelegi, nu-i așa?

Și funcționara de la poștă înțelegea: «Știe 
ea, contabila, ce face, că de aia e contabilă.»

Vă veți întreba cum de-au fost posibile ase
menea matrapazlîcuri. Oare, de-a lungul ani
lor, nici un inspector financiar să nu se fi 
abătut prin comuna Agapia?

— Inspectori și controlori au fost destui — 
ne-a explicat tovarășa Eugenia Georgescu, 
președinta completului de judecată — dar am 
impresia că petreceau mai puțin timp la con
siliu, printre scripte, și mai mult timp la mo
telul Agapia, printre sticle, sau poate că, 
dimpotrivă, foarte grăbiți, vor fi efectuat con
trolul în fugă, între două autobuze. Altfel nu 
se explică de ce au trebuit să treacă aproape 
șase ani pentru descoperirea escrocheriei, 
răstimp în care au fost comise cel puțin două 
ilegalități flagrante, ambele relativ lesne de 
descoperit. Pe de o parte, casiera primea de 
la agenții încasatori bani în numerar și nu 
chitanțe; în al doilea rînd, sumele percepute 
de la cetățeni pe bază de chitanță emisă de 
agentul încasator nu corespundeau cu acelea 
vărsate în contul statului. Or, legea prevede 
ca inspectorii financiari să facă așa-numite 
controale încrucișate, adică să cerceteze — pe 

anumite zile alese la întîmplare — cît au plătit 
cetățenii și cu cît figurează în centralizator, 
verificînd poziție cu poziție. Este așa-numitul 
control prin sondaj. Dacă s-ar fi procedat ast
fel, falsurile ar fi fost depistate în scurtă vre
me. Inculpata a remarcat însă că inspectorii 
se mulțumesc să-și arunce ochii, superficial, 
doar pe centralizator, act întocmit tocmai de... 
persoana controlată și pe care aceasta îl 
manipula după pofta inimii. Așa că s-a angajat 
în acțiune în stil mare.

Lipsa controlului a constituit un soi de 
primă de încurajare nu numai pentru Georgeta 
Tulbure, ci și pentru alte elemente care gra
vitau în jurul ei. Bunăoară, agentul încasator 
Dumitru Băicănescu. Ascultînd orbește de or
dinele contabilei («eu de bani am nevoie, nu 
de chitanțe»), el s-a transformat* la început 
fără voie, într-o simplă curea de transmisie 
între cetățeni și buzunarele «șefului». își spu
nea, ca atîția alții implicați în această afacere: 
«Șeful știe, de aia e șef.» Cîteodată, e drept, 
mai întreba timid:

— Nu-mi dați adeverință de primire?
— Altădată, acum n-am timp.
Și azi așa, mîine așa, pînă cînd s-a văzut 

încărcat cu 68 000 lei fără umbră de acoperire, 
măcar un simplu bilețel de primire din partea 
casierei. Atunci a explodat:

— Ce facem noi e pușcărie curată.
Dar, ca orice explozie, nici aceasta n-a durat 

mult. Văzînd că nimeni n-o tulbură pe Tulbure, 
Băicănescu s-a lansat și el în afaceri. «Dacă la 
ea merge, de ce la mine nu?!» Și a mers. 
Astfel a putut afla casiera — dar abia la proces 
— că și înșelătorii pot fi înșelați: Băicănescu, 
despre care credea că-i vărsa ei toate încasă
rile, căci la altceva nu-l ducea capul, s-a apucat 
să încaseze și el impozite pentru sufletul lui. 
Cîștig net — dar, vai!, provizoriu — 70 000 lei. 
contravaloarea a 20 chitanțe tăinuite, aruncate 
la coș sau măsluite de el. Acesta a fost activul. 
La pasiv: șapte ani închisoare (după cum se 
vede, și încasatorii încasează cîteodată ce nu 
se așteaptă), plus obligația de a plăti 142 263,07 
lei, diferența dintre 142 263,07 și 70 000 fiind 
atribuită neglijenței în serviciu și vizînd su
mele transmise Georgetei Tulbure fără bază 
legală. Și cu aceasta am ajuns la deznodămînt.

Căile Domnului sînt întortocheate, loan 
Astanei, agent încasator, fusese antrenat și el, 
fără să bănuiască nimic, în O.I.C.P., Operațiu
nea Impozit pe Cont Propriu (propriu, adică 
al Georgetei). Așadar, el nu suspecta nimic și 
pe nimeni, ceea ce nu se putea afirma și despre 
soția sa, care o suspecta pe eleganta casieră. 
Se pare că bănuielile ei nu priveau sfera ad
ministrației de stat, ci o cu totul altă sferă. 
Cu gîndul la norii care se acumulau — poate 
doar în închipuire — pe cerul fericirii ei con
jugale, n-o slăbea din ochi pe presupusa rivală. 
Și pînă la urmă ea a observat din ochi ceea ce 
au deslușise nici un inspector din scripte.

— Ioane, femeia asta te joacă pe degete. 
Ei îi place luxul, și tu manipulezi bani; are 
nevoie de banii tăi, nu de tine, țăran prost 
ce ești.

Lui Astanei i s-a făcut negru în față, amin- 
tindu-și pe dată că predase descurcăreței con
tabile vreo 42 000 lei fără nici o atestare din 
partea ei. «O fi știind ea ce face — gîndi el — 
dar tare aș vrea să știu și eu.» Soția, mai puțin 
înclinată spre introspecție și sfîșieri interioare, 
în schimb om de acțiune, s-a înființat la oficiul 
poștal.

— A depus azi casiera ceva bani? Aș vrea să 
știu și eu cît.

— Nu mai puteți vedea nimic. Sacul poștal 
a și plecat.

— Cum ă plecat? Nici n-am văzut încă ma
șina de poștă. Sacul a pornit-o pe jos, de unul 
singur?!

Și femeia s-a grăbit să înștiințeze pe primar, 
la care tocmai se afla și inspectorul financiar 
Gheorghe Andronic. Verificînd mandatul com
pletat în aceeași dimineață de casieră au con
statat că fuseseră depuși 2 898 lei. Or, un 
control sumar a dovedit că în aceeași zi fuse
seră încasați 16 898 lei. Unde se afla diferența?

— Să vedeți — a explicat funcționara de la 
poșta — casiera mi-a adus întîi un mandat de 
16 898 lei, dar după puțină vreme a revenit 
și mi-a spus: «Dragă, dă-mi-l înapoi. Am ne
voie de bani.» Și i l-am dat,

A fost ultimul mandat care a luat această 
cale. Ițele acestor încîlcite matrapazlîcuri — 
gîndiți-vă, ele au continuat aproape șase ani 
și au implicat manipularea, dosirea sau falsi
ficarea a sute de chitanțe — au fost descurcate 
total abia la judecată. Principala inculpată a 
fost condamnată la 11 ani închisoare și la plata 
celor 158 278,16 lei delapidați și a încă40 000 lei, 
pierduți prin neglijență, iar Dumitru Băică
nescu la șapte ani închisoare și plata a 
142 263,07 lei despăgubiri. Alți inculpați, acu
zați în special de neglijență în serviciu, au fost 
condamnați la pedepse mai ușoare. Sentință 
definitivă, confirmată ulterior și prin decizia 
669/1975 a Tribunalului Suprem, secția penală. 
Așadar, pe plan juridic tulburea afacere este 
azi pe deplin clară. La fel și morala fabulei. 
Legea e una și aceeași pentru toți. Nîmeni, 
indiferent de funcție, de studii, de scaunul pe 
care-l ocupă, nu are dreptul să pretindă alt
cuiva să comită un act ilegal, sub cuvînt că 
«Știu eu ce fac» sau «Eu sînt mare, tu ești 
mic.» Și mai este o morală. «Ce bine ar fi 
dacă C.F.I.-ul, controlul financiar intern, n-ar 
lua masa la motelul Agapia...» — remarcă 
Eugenia Georgescu. Vorbele judecătoarei pot 
fi luate, firește, în sensul lor figurat. Te gîn- 
dești însă, fără voie, că moteluri sînt pe 
toate drumurile.

LIONEL NIȚESCU ■



sint mai bine de patru ani de cind un farmacist român a inventat 
medicamentul trezirii aproape imediate 

din cele mai avansate stări etilice

(Urmare din pag. 1)

— Este adevărat, sînt cîteva rezultate 
promițătoare; vreo trei sisteme de filtrare a 
soluțiilor, cu aplicare în industria farmaceu
tică (de fapt, ele nu se aplică decît la Spitalul 
nr. 2 din Timișoara, de care aparțin, aducînd 
economii de peste un milion de lei pe an), 
apoi un procedeu nou de tamponate a solu
țiilor perfuzabile de glucoză, un medicament 
cu acțiune protectoare în afecțiuni hepatice, 
iar între cele mai noi — sistemul de vehicu
lare mai ușoară a medicamentelor și... 
marea mea speranță, aspirina solubilă — 
despre care am însă rugămintea să nu preci
zăm nimic, cel puțin deocamdată. Toate aces
te rezultate sînt înregistrate la OSIM, pentru 
majoritatea, adică mai puțin ultimele două, 
am primit brevetul de inventator

— Și totuși, cred că ați scăpat ceva — un 
lucru pe care de asemenea l-am auzit «în 
tîrg» și care de fapt m-a convins să vin aici, 
pentru a sta de vorbă — medicamentul pen
tru tratamentul intoxicațiilor cu alcool I...

— ...certificat de invenție OSIM cu numă
rul 55 542, din 12 august 1971. A trecut însă 
atita vreme de atunci încît am impresia 
că invenția pe care ați pomenit-o am și 
uitat-o. Zău așa, ea nu mai are pentru mine 
acum aproape nici un fel de importanță...

♦
Spitalele de urgență primesc în fiecare 

noapte între zece și douăzeci de oameni 
adunați de pe drumuri, oameni pentru care 
diferența dintre bine și rău nu mai există, 
poate nici cea dintre zi și noapte, sus și jos, 
drept sau curb, pat sau șanț... E o realitate 
deși nu cu caracter de generalitate, dar pe 
care poate nu o cunosc mulți, care, mai 
rămîne la fel de bine una dintre «bolile seco
lului». «Intre elementele care compun orga
nismul uman, țin minte vorbele unui spe
cialist, se găsesc aproape toate componentele 
Tabloului lui Mendeleev, bineînțeles în com
puși. Alcoolul este și el un compus, dar între 
el și organismul uman se află — sau ar trebui 
să fie — o reală contradicție!» Această 
«contradicție» este declinată, se știe, de 
multe secole, poate milenii — alcoolul 
rămînînd însă același toxic care otrăvește 
sufletul pămîntenilor. Otrăvește poate dulce 
și relativ lent — dar în același timp sigur. 
«Accidentele» nu se numesc altfel decît 
come — come etilice, adică o îmbibație de 
alcool in sînge de peste 2,5-3 grame la mie. 
Restul sînt forme de intoxicație parțială 
și nimic altceva: euforie, beție, tetanie (un 
fel de anestezie, cu lipsa reflexelor și a 
percepțiilor dureroase, de frig etc.), colaps 
(tulburări de circulație, pină la oprirea 
reflexelor vegetative). Toate sînt forme 
clinice detectate cu ușurință de medicul 
specialist, culminînd cu coma etilică, adică 
intoxicația, variabilă de la individ la individ 
cantitativ, cu doza letală de alcool. Doza 
letală înseamnă cantitatea care te poate 
duce la moarte, la o moarte sigură și... 
definitivă dacă nu se iau măsuri clinice 
energice.

in anul 1971, pe cînd la Timișoara încă 
se experimenta medicamentul lui Tibe- 
riu Danciu (adică o șansă de viață 
pentru tînărul de care vom vorbi), Nicolae M 
din Timișoara, în vîrstă de numai 17 ani, 
face un pariu «de bărbat» cu prietenii lui: 
se prinde contra sumei de 150 de lei că va 
bea singur, și chiar pe loc, o sticlă întreagă 
de coniac! Băut dintr-o dată, un litru de 
coniac conține o cantitate de alcool mult 
mai mare decît doza letală, chiar în cazul 
unui băutor «priceput» și «exersat». Tînărul 
de care vorbim a golit aproape trei sferturi 
din sticlă, după care a căzut inert la pămînt.

A fost transportat acasă, culcat în pat și- 
adus abia a doua zi la spital de părinți, atunci 
cînd prezenta toate caracteristicile unei 
come profunde. I s-a făcut o injecție cu 
preparatul inventat de Tiberiu Danciu — și 
tînărul, minune, s-a trezit după numai 45 de 
minute, a putut umbla, a mai zăbovit puțin 
și apoi a putut pleca spre casă, perfect 
sănătos...

*

— Ce reprezintă, de fapt, preparatul 
de care vorbeam, tovarășe Danciu?

— O posibilitate de accelerare a absorției 
alcoolului, de mărire de circa 15-20 de ori, 
în funcție de rezistența individuală, a meta
bolismului specific. In mod normal, orga
nismul uman poate arde (metaboliza) pină 
Io maximum 10 grame de alcool pe oro 
(circa 250 ml vin în 3 ore). Tot ce 
rămîne în plus aduce cu sine efectele 
cunoscute ale alcoolismului, amintite mai 
devreme. Un comatos etilic este tratat destul 
de dificil prin metodele așa-zise «clasice» 
necesitînd o medicamentație cantitativ în
semnată și destul de costisitoare: litri întregi 
de perfuzii, vitamine, analeptice etc. Trata
mentul durează între 12 și 36 de ore, costînd 
sute de lei pe zi pentru fiecare caz în parte...

— Fără să intrăm în amănuntele tehnice, 
v-aș ruga să-mi explicați cum funcționează 
preparatul realizat de dumneavoastră.

— Totul a pornit de la dorința mai veche 
de a ajunge la sinergismul unor substanțe, 
a «înhămării» împreună a amîndurora dacă 
vreți — una de protejare celulară, a doua 
stimulatoare metabolică și cu acțiune de 
revenire din starea de oboseală, aceasta 
fiind pe numele ei aspartatul de Tris, o 
substanță care face ea însăși obiectul unei 
invenții românești înregistrată. Am reușit 
astfel să obțin pe de o parte o acțiune de 
scădere enzimatică a alcoolului în singe și 
pe de altă parte protejarea aparatelor esen
țiale ale organismului, cum ar fi ficatul și 
mima. Principalul avantaj terapeutic constă 
din asigurarea unei mai bune utilizări a 
oxigenului metabolic — cel din celule deci, 
nu cel din aer sau plămîni — așa-zisul O doi, 
lucru care face folosibil medicamentul și 
în cazul hipoxiilor locale sau generale. Nu 
cumva să se creadă însă că medicamentul 
tratează alcoolicii — în nici un caz; el nu are 

nici un fel de efect toxic secundar, dar nici 
de vindecare de boala beției!

♦
Experimentat la Spitalul numărul 1 din 

Timișoara, sub protecția și atenta supra
veghere a profesorului Ștefan Gavrilescu, șef 
de clinică, și a medicului Caius Streian, 
medicamentul farmacistului principal Ti
beriu Danciu merge chiar de la început, mer
ge chiar «stupid de în plin», cum se exprimau 
la vremea respectivă titularii brevetului de 
invenție. După cîteva experiențe pe animale 
se trece la experimentul pe onj — fiind 
astfel rezolvate în vreun an de zile apro
ximativ 150 de cazuri de come etilice. 
Majoritatea celor transportați în stare ex
trem de gravă la spital se trezeau după 
numai vreo jumătate de oră și, după cearta 
cuvenită, plecau imediat acasă, reluîndu-și 
încă de-a doua zi munca, obiceiurile, dar, 
din păcate, unii și băutura...

Invenția «Medicament pentru tratamen
tul intoxicațiilor cu alcool» a obținut între 
timp, prin Camera de Comerț a R.S.R., bre
vet de noutate absolută în R.F. Germania 
(1972) și Statele Unite (1975)— primind cer
tificatele de rigoare eliberate de severele 
Deutsches Patentamt și United States Patents. 
La noi, aceeași invenție a fost înaintată Institu
tului de cercetări farmaceutice din București, 
de la care se aștepta acțiunea de cercetare 
în profunzime, de atestare a medicamentului 
și de avizare, atunci cînd s-ar fi dovedit 
necesar, pentru producere în serie. Toate 
au rămas însă în stadiul experiențelor mai 
mult decît încurajatoare de la Spitalul timi
șorean numărul 1, nimeni n-a mai făcut nici 
cel mai mic pas în plus. Lui Tiberiu Danciu 
îi lipsește de la o vreme materia primă pentru 
fabricarea aspartatului de Tris și deci nici 
medicamentul nu-l mai produce. Pentru a sta 
de vorbă cu mine a trebuit să scoată dosarul 
cu respectiva invenție de sub multe alte 
dosare, să-i sufle praful de pe coperți și 
dintre file, să se gîndească cîtva timp pentru 
a-și aduce aminte unele amănunte.

*
— Pentru mine acest rezultat nu prea 

mai are importanță acum. Mă frămîntă alte 
gînduri azi, încerc să gîndesc mai departe, 
la ceva care mulți n-au curajul măcar să 

încerce a gîndi...
— Știu că medicamentul dumneavoastră 

se poate administra și sub formă de tablete 
buvabile, în cazul îmbibațiilor alcoolice mai 
puțin grave. Adică pentru o beție să-i zicem 
obișnuită, în care omul nu prea se mai poate 
ține pe picioare, duhnește de la o poștă a 
alcool și nu știe cam în ce direcție i se află 
casa. Am auzit că în astfel de cazuri acel om. 
după ce înghite o pastilă de-a dumneavoastră, 
se ridică aproape imediat in picioare, se scu
tură pe haine, se poate urca la volanul auto
mobilului sau duce la ședința cea mai gravă — 
cu alte cuvinte nici... alcool n-a băut, nici 
gura nu-i miroase!

— Da, așa este. M-am gîndit de multe ori 
la asta atunci cînd am văzut un bețiv întins 
pe trotuar sau «măturînd» strada — la 
urma urmei, îmi ziceam, nu e decît un om 
bolnav și ar trebui ajutat cu ceva, cu un 
medicament desigur. Eu am găsit soluția, 
alții trebuie însă să hotărească cum s-ar 
putea aplica ea...

— Nu știu dacă vă dați seama de 
consecințele uriașe ale aplicării în practică 
a invenției dumneavoastră. După părerea 
mea, consecințele vînzării libere, în farmacii, 
a medicamentului-tabletă sînt incalculabile. 
Prea mulți amatori de băutură ar putea găsi 
leacul cu care să-și ascundă viciul de ochii 
lumii, la un preț dealtfel destul de scăzut!

— Se poate discuta mult pe tema aceasta. 
După părerea mea, o tabletă înghițită după 
cîteva pahare de alcool de orice fel aduce 
cu sine dispariția «plăcerii» din băutură. 
Această «plăcere» constă de fapt din euforia 
care cuprinde mintea, pierderea realului din 
față, «uitarea» cum spun mulți — pentru că 
nimeni nu bea pentru a simți acru sau acid 
în stomac, pentru a i se face rău și așa mai 
departe. Trezirea la realitate, bruscă, cred 
că aduce dispariția «plăcerii», poate chiar, 
încetul cu încetul, renunțarea la băutură... 
Aș vrea însă să vorbesc și despre un alt 
lucru acum. Se știe că alcoolicii îmbătrînesc 
mai repede, asupra lor se văd cu ușurință 
efectele unei oboseli fizice și morale accen
tuate. Această oboseală nu-i altceva decît 
urmarea consumării unui număr sporit de 
celule nervoase, asupra cărora acționează 
în primul rînd toxicul alcoolului. Se zice 
că omul posedă aproximativ 15-20 de mili
arde de celule în creierul său. După vîrsta 
de 45 de ani, printr-un proces irevesibil, 
același om începe să piardă în jur de 100 000 
de celule nervoase pe zi. Cel care pierde 
150 de mii e un om care îmbătrînește foarte 
repede, i se vede dealtfel pe față, iar unul 
care ajunge la a pierde 200 de mii înseamnă 
că moare curînd... Ce lipsește, se pare a ti toc
mai oxigenul metabolic al celulelor în creier 
și în întregul sistem nervos — proces care 
afectează desigur în special categoria de 
oameni despre care am vorbit pînă acum, 
alcoolicii. Or, prin stimularea metabolică 
produsă de medicamentul nostru, am obser
vat că am putut ușura travaliul de absorție 
al alcoolului și deci protejarea celulei ner
voase. Desigur că toxicitatea rămîne, un om 
care bea eu nu-l pot feri să facă ciroză de 
exemplu — dar îmbătrînirea lui prematură 
poate fi oprită. Atunci cînd vom ști însă să 
punem la punct procesul îmbunătățirii con
sumului de oxigen metabolic vom avea 
soluția regenerării aproape permanente a 
celulei nervoase!

— Asta nu înseamnă altceva decît un alt 
pas către «tinerețea fără bătrînețe»...

— Poate. Este o zicală din povești în care 
eu am ajuns să cred! N-ar1 fi însă de ajuns o 
viață de om, chiar concentrîndu-și toate 
eforturile sale, pentru a descoperi leacul. 
în orice caz, înțelegeți acum de ce am spus 
că invenția de tratament a intoxicațiilor cu 
alcool nu mă mai pasionează?!

— înțeleg si... așteptăm.
DUMITRU GRAUR ■ 
Fotografia autorului ■
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tîrzia regăsire 
de tară si de sine ș 1

a medicului valeriu pîrvan
de cînd ne știm...

De cînd ne știm — aici ne-am îngropat 
părinții, 

din stirpe dacă sau latină, poate, 
și-am apărat aici — izvoarele credinții, 
cu sacrificii — nu pe jumătate!

Medicul psihiatru Valeriu Pîrvan a ple
cat în străinătate, cu pașaport de turist 
individual, la 12 iulie 1972, a umblat prin 
cîteva țări, în speranța unui rost mai bun 
decît acela pe care-l avea în țara sa, și-a 
pierdut aici cam toate iluziile pe care 
conta, primind în schimb o seamă de'iluzii 
noi, de care nu avea nevoie, și s-a întors 
acasă, la ai lui și la treburile lui’, mai bune 
și mai rele, dar ale lui dintotdeauna, la 
11 noiembrie 1975.

Istoria acestei tîrzii peregrinări spre sine 
și spre țară a medicului Valeriu Pîrvan e 
lungă și plină de surprize și, întocmai unui 
film, cuprinde de toate. Cu excepția unui 
singur lucru, a acelui lucru căruia obiș
nuim să-i zicem în mai multe feluri, dar 
care are — deasupra acestor multe feluri 
— un nume vechi, poate cam tocit de timp, 
însă un nume de vreme lungă: dragostea, 
în istoria medicului nu apare, prin urmare, 
nici unul din cuvintele care își întemeiază 
puterea pe dragoste. Nici prietenie,-nici 
camaraderie, nici caldă colegialitate, nici 
rezonanță sufletească. Nu pentru că dra
gostea ar fi un fapt rar în lume, ci pentru 
motivul, de înțeles, că o împărți frumos și 
cu durată mai ales între ai tăi. Or, plecînd 
grăbit spre alte meleaguri, cu teama de 
a privi în urmă, te depărtezi de ai tăi. Și 
te depărtezi cu mult mai mult decît cu 
sutele de kilometri de pe hărți.

Apare în schimb,foarte adesea, cuvîn- 
tul bani. Nu pentru că medicul Pîrvan ar 
fi neapărat un om înnebunit să pună para 
peste para, ci fiindcă există bani mulți pe 
lume și banii aceștia se împart în lume cu 
o întreagă regie, în stare să ademenească 
chiar și firi mai tari decît aceea a unui 
medic psihiatru, care — deși doctor în 
firi și caractere — e un om ca toți oamenii.

lată istoria, nu prea veselă, a întoarcerii 
în țară a unei persoane care, în limbajul 
acela viclean al știrilor vînturate la un 
pahar de bîrfă, se cheamă un «rămas». 
«Excepțional doctor, domnule, și uite c-a 
rămas!». «Doctor? Halal de el. De doctori 
are oricine nevoie. Se umple de bani. Di
ploma în medicină e valabilă oriunde!»

«Am lucrat timp de treisprezece ani la 
cabinetul de psihiatrie al policlinicii 
«Gheorghe Marinescu», spune medicul 
Pîrvan. Puțini bagă de seamă că și medi
cii se îmbolnăvesc. Iar eu, muncind cam 
două norme zilnic, fiindcă era nevoie, 
fiindcă, la urma urmei, muncești crt tre
buie ca să ajuți niște oameni și nu la nor
mă, m-am îmbolnăvit de astm bronșic, de 
nervi și de necaz. Avusesem mai înainte 
tuberculoză la plămîni, eram vindecat, dar 
oboseala mă îngrijora. Am cerut să lucrez 
în spital — un transfer posibil, legal, sim
plu — și nu mi s-a aprobat. «Avem nevoie 
de dumneata la cabinet». Iar în spital iată 
că soseau din provincie medici tineri, prin 
concurs e drept, dar știe oricine că un 
concurs e o treabă oricum mai grea decît 
transferul dintr-un pavilion în altul al ace
leiași instituții. Am obținut un pașaport 
pentru turism și tratament la o clinică din 
Italia. Odată cu pașaportul, m-am decis 
să-mi rezolv singur nemulțumirile profe
sionale. Eram convins că, în străinătate, 
ca specialist și ca medic bun, cu multă 
experiență, rezolvarea nu putea să fie 
decît foarte avantajoasă pentru mine. Am 
socotit că las în țară numai un apartament 
și o mașină, cu speranța de a le redobîndi 
curînd în altă parte, niște prieteni — dar, 
gîndeam, prieteni găsești pretutindeni — 
și pe mama. Cu timpul, urma să o aduc 
și pe mama lîngă mine.

Am precizat că mă socotesc un medic 
bun. De fapt, ce artist și ce medic nu crede 
despre sine numai lucruri foarte bune? 
Primul șoc a venit cînd am descoperit 
că dacă știința mea de medic era într-ade- 
văr valabilă și în Italia și în alte locuri, cu 

diploma și deci cu salarizarea, treburile 
erau mai mult decît complicate, dacă nu 
de-a dreptul confuze. Practic, trebuia 
să-mi recîștig atestarea oficială a ceea ce 
stăpîneam totuși bine, adică știința mea. 
Asta însemna timp, timp pentru încă o 
facultate. Iar eu nu mai sînt un tinerel. 
Am 42 de ani. Să zicem c-o să-mi iau ates
tarea oficială și profesez apoi în Italia. 
Voi avea ceva bani la 50 de ani, voi des
chide un cabinet, dacă totul merge bine. 
Am fost trimis într-un lagăr pentru cei 
care cereau azil economic în localitatea 
Latina, unde aveam de așteptat 12 luni 
pînă la lămurirea rosturilor mele de emi
grant Mi s-a oferit posibilitatea să lucrez 
ca psihiatru la clinica «San Giuseppe» și 
cu aceasta speranța unui cîștig de natură 
să-mi redreseze puțin moralul. Deși mun
ceam ca oricare medic, primeam un sala
riu anemic, ca să nu-i spun pe numele 
adevărat, adică mizerabil. Vedeți dumnea
voastră, eu plecasem din țară ca medic 
apreciat, aici medicii clinicii mă apreciau 
de asemenea, dar una e stima și alta sînt 
banii. Am mers la șeful clinicii și i-am cerut 
să-mi tripleze, pur și simplu, cîștigul. Ce
rerea l-a lăsat perplex. După lungi discu
ții și reproșuri a admis să mi se plătească 
un salariu de trei ori mai mare decît acela 
pe care-l primisem în primele luni. Ei bine, 
vreau să știți că noul meu salariu repre
zenta exact 60% din cîștigul obișnuit al 
unui asistent medical! Fiindcă am ajuns 
aici vreau să clarific unele probleme în ce 
privește banii: mi-am dat seama, în Italia 
și după aceea în Canada,că nu are nici o 
importanță dacă eu cîștig lunar mai mult 
decît în țară. Am înțeles că, pentru con
știința mea — și probabil pentru oricine — 
faptul care contează e ca acești bani să 
reflecte echitabil aportul tău la binele pu
blic, să-i capeți fără segregație, să ai mul
țumirea că ești remunerat odată cu toată 
lumea după niște criterii unice, nediscri
minatorii. Să se respecte, ca să zic așa, 
niște proporții. Or, aici și mai departe, am 
avut trista ocazie să fiu plătit relativ mai 
bine decît în țară, dar categoric mai prost 
decît colegii de specialitate și cu o palidă 
speranță abia de a ajunge cîndva, dacă 
nu la egalitate, fiindcă, orice ai face, ești 
și rămîi ani mulți, foarte mulți ani, un emi
grant și un om pentru care toate lucrurile 
vin cu rabat, măcar astfel încît să fiu con
vins că merita să faci prostia să-ți lași 
țara pentru niște bani. Cum în Italia nu 
puteam să contez pe un viitor clar și cum, 
uitînd de toate, de mine, de sănătate, am 
început să mă las prins de ambiția de a 
trece peste segregația ce o simțeam în 
toate și de a cîștiga precum orice medic 
specialist bun, am hotărît să plec în Ca
nada, la Montreal. Știu franceza și gîn
deam că asta e suficient. Franceza însă 
o cunoaște tot liceanul. în Canada e ne
voie, e adevărat, de medici, dar nu la Mont
real, ci tot prin locuri mai îndepărtate și 
cea mai mare nevoie e în nord, dincolo de 
cercul polar. Aici mă aștepta încă un an 
de învățat engleza și de pregătit exame
nele pentru obținerea atestării. Am soco
tit timpul minim necesar pînă la încheierea 
«facultății» și mi-au ieșit șase ani. Dacă 
reușeam, bineînțeles, la toate examenele. 
Eram doar un medic bun. Cum să nu reu
șesc la niște examene după treisprezece 
ani de practică medicală? Examenul prim 
consta într-un test cu 140 chestiuni pri
vind limba engleză și 360 de chestiuni pro
fesionale. Reușeam cu 75 de puncte din 
o sută. Eram convins, mai mult decît con
vins, că îl trec lesne, și uite că am căzut 
Primul examen profesional al vieții mele 
pe care-l pierdeam, și asta la 42 de ani, pe 
un pămînt străin. Am priceput curînd că 
nu știința mea era de vină,ci faptul că toate 
concurau ca să lucrez ca medic cît mai 

mult timp dar să primesc, tot cît mai mult 
timp, un salariu de asistent medical. Am 
vorbit mult despre bani fiindcă e un capi
tol care, zic eu, trebuie clarificat Voi vorbi 
acum despre alte cîteva lucruri. Știți dum
neavoastră că unii bolnavi cărora li se 
amputează o mînă sau un picior se plîng 
vreme îndelungată că-i mai doare nu știu 
ce degerătură la un deget care nu mai 
există sau că-i înjunghie o veche rană la 
piciorul ori mîna de-acum amputată? O- 
mul nu e doar o alăturare de elemente, ci 
un tot Dacă scoți din acest tot o parte, 
întregul suferă și suferă rău, nu fizic, ci 
sufletește. în clinica bucureșteană soco
team că am cîțiva prieteni buni și o mulțime 
de neprieteni ori persoane care mă lăsau 
indiferent. O proporție normală. Ei bine, 
dacă absența neprietenilor nu o resim
țeam, în schimb mă seca la inimă cea a 
prietenilor. Cum mai știți, la noi e obiceiul 
să strîngi mîna celui cu care te întîlnești. 
Un gest reflex. Mi s-a întîmplat să întind 
reflex mîna unor oameni și să fiu privit 
cu uimire. Momente penibile. Omul are, 
pe lîngă aceasta, multe, nenumărate obiș
nuințe care-i marchează ziua de muncă 
și de viață. E penibil să fii zilnic obligat să-ți 
revezi nenumăratele obișnuințe, care al
cătuiesc, în fond, persoana și chiar per
sonalitatea ta. La forțele de muncă stă 
scris: «Au prioritate cetățenii canadieni». 
Ești obligat să treci printr-o seamă de 
locuri, speciale, ca să zic așa, pentru emi- 
granți și pentru o parte din localnici, dar 
în aceste locuri simți foarte acut segrega
ția. Tu n-ai niciodată prioritate. Nu exage
rez dacă afirm că 40 la sută din populație 
e, practic, o populație de semi șomeri. 
Cu servicii, adică, temporare. Eu sînt 
român, dintr-o țară unde am fost crescut 
cu ideea că unui om nu numai că i se asi
gură locul de muncă permanent, dar e 
chiar obligat să muncească permanent. 
Acolo însă nimeni nu-ți poate garanta că 
mîine mai ai serviciu. Mai ales dacă ești 
un emigrant. Am simțit un serios senti
ment de insecuritate socială. Bani înce
peam să am ceva,dar cum am fost crfescut 
să am sentimente, tocmai sentimentele 
mele aveau de suferit Și, cu bani, nu le 
puteam repara. Am scris mamei o scri
soare, spunîndu-i că aș vrea să mă întorc 
în țară și ea mi-a răspuns că s-a interesat 
ce și cum și a primit toate asigurările că 
legea mă ajută să revin fără griji și că voi 
lucra în spital. Am trimis ambasadei noas
tre din Canada o scrisoare, prin care co
municam dorința mea și mi s-a răspuns 
favorabil, printr-un ton plin de solicitudine, 
camaraderesc chiar.

Și acum s-a mai întîmplat ceva, care 
m-a lămurit definitiv că eu sînt medic 
român și că nu pot fi niciodată un medic 
canadian ori de altă spiță. O pacientă cu 
un complex de persecuție a avut o criză și 
a ieșit in fuga din salon, îndreptmdu-se 
spre poartă. Poarta spitalului unde lucram 
ca medic specialist cu leafă de felcer de 
mîna a doua. Era pacienta mea, în grija 
mea,și am fugit după ea ca să nu ajungă 
în stradă,fiindcă intra în fluxul dement al 
circulației mașinilor. Am reușit s-o prind, 
am salvat-o de fapt de la un accident fatal, 
dar am căzut și mi-am rupt piciorul. Cre
deam că voi simți, la cei printre care lu
cram, ceva care să semene a admirație. 
«Nu era datoria dumitale», mi s-a spus. 
Cum adică nu era datoria mea? Dar a cui? 
A personalului ajutător. Bine, dar femeia 
putea să moară. «Posibil. Viața e plină 
de riscuri și accidente». E un fel de a gîndi, 
pe care nu cred să-l pot deprinde niciodată. 
Acum sînt acasă, îmi voi relua în foarte 
scurt timp serviciul. Am fost un «rămas», 
o vreme voi mai fi un «întors», apoi voi fi, 
pur si simplu, medicul psihiatru Valeriu 
Pîrvan.» TUDOR OCTAVIAN ■

De cînd ne știm — avem acest pămînt, 
și-ai lui am fost, din zori pînă-n apus, 
și multe ne-au durut, dar nu ne-am frînt, 
căci ne-a ținut mîndria fruntea sus!

Și spațiul mioritic ne-a crescut eroi, 
născu țărîna — plinea limbii ce-o vorbim, 
și munții nu ni s-au tocit nicicînd sub ploi, 
Aici am stat, ca ei, — de cînd ne știm!

DESPINA MINCU ■

primul pas

Puține dintre articolele pu
blicate in ultima vreme in re
vista noastră s-au bucurat de 
o atît de largă audientă la publi
cul cititor ca acel, tipărit in 
urmă cu aproape trei luni, des
pre inginerul electronist Nico
lae Constantinescu și cercetă
rile sale plasate la granița din
tre electronică și medicină. Nu
mărul telefoanelor primite la 
redacție a fost copleșitor, îm- 
piedicindu-ne uneori să lucrăm, 
fără ca afirmația aceasta să fie 
o figură de stil. Scrisorile venite 
la redacție sau pe adresa inven
tatorului, strada Snagov, numă
rul S0, s-au cifrat la citeva mii, 
ele continuînd să sosească și de- 
terminîndu-ne, înaintea unei 
reveniri mai ample, să ne în
toarcem astăzi la subiect.

Pe scurt, noutățile sînt urmă
toarele. Ca urmare a articolu
lui și a interesului crescut mani
festat de conducerea Ministe
rului Sănătății, se află în con
strucție una dintre invențiile 
electronistului bucureștean, 
«Aparat pentru reconfortarea 
organismului omenesc și vinde
carea unor boli», aparat func- 
ționînd pe principiile restabi
lirii echilibrului electric al ce
lulelor, capabil să producă somn 
artificial, și al cărui brevet, pe 
cale de a expira in vară, este re
adus in actualitate. La Institu
tul de Inframicrobiologie «Ște
fan S. Nicolau» s-a verificat, cu 
rezultate excelente, toxicitatea 
unei substanțe anti maligne, 
căreia inventatorul nu i-a găsit 
incă un nume, substanță ale că
rei calități terapeutice sint in 
curs de testare, pe tumori, la 
Institutul de Oncologie.

Chiar dacă unele formalități 
intirzie, din neînțelegere sau 
din lipsă de încredere, putem 
constata, cu satisfacție, că un 
prim pas s-a făcut pe calea re
cunoașterii oficiale a invențiilor 
și perseverenței inginerului 
Nicolae Constantinescu, român 
a cărui inteligență și putere de 
muncă se consumă în slujba 
unei cauze nobile, cea a însănă
toșirii oamenilor. Un pas apă
sat după care vor urma, cu si
guranța, alții, cei ce vor permite 
publicului larg accesul la trata
mentul gîndit și experimentat 
de electronistul bucureștean,

OVIDIU 
IOANITOAIA ■
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RUBRICA MEA

infernul lui dante intr-o nouă tălmăcire
Editura «Univers» ne-a dat, în inter

pretarea poetului George Buznea, o 
nouă versiune a capodoperei lui Dante, 
într-o prezentare grafică aleasă, cu re
produceri după vestitele ilustrații ale 
lui Gustave Do rd. în scurtul cuvînt 
înainte traducătorul ne comunică butada 
italienească, după care «o traducere ar 
fi cao femeie: dacăe fidelă nu e frumoasă, 
dacă e frumoasă nu e fidelă», dar își 
revendică dreptul de a-l traduce liber 
pe genialul florentin. Există, printre 
«dantiștii» italieni, noțiunea «a dantiza», 
care permite tălmăcitorului, cu condiția 
de a nu trăda spiritul textului, să inter
vină cu adaosuri personale. Este ceea ce 
nu-și .interzice nici George Buznea, auto- 
rizîndu-se pe precedentele înaintașilor 
săi români, începînd cu clasicul G. Coșbuc 
și pînă la Eta Boeriu. într-o notă la cîntul 
VII, noul interpret al Infernului relevă 
una din numeroasele sale «dantizări» sau 
«ieșiri din text» și «cere pios iertare 
memoriei nemuritoare a creatorului». 
Această libertate a tălmăcitorului este 
astăzi în genere universal admisă, cînd îl 
autorizează talentul. Este cazul lui Geor
ge Buznea, care-și revendică orgolios 
într-un loc, cu prilejul altei «dantizări» 
din cîntul IX, o «metaforă inexistentă 
în original, creație a autorului și 
dantizare».

Deoarece impresia, la sfîrșitul lecturii 
celor treizeci și patru de cînturi, este 
net favorabilă, vom subscrie la elogiile 
pe care eminentul italienist, Alexandru 
Bălăci, le-a adus traducătorului.

Am citit și recitit de mai multe ori, 
în original și în versiunea lui George 
Buznea, celebrul episod al mărturiei

marii victime a iubirii, Francesca da 
Rimini (cîntul V, versurile 73—142). 
însoțit de Virgiliu, Dante străbate cercul 
al doilea al Infernului, rezervat desfrîna- 
ților și celor care s-au iubit în afară de 
lege. Unii dintre aceștia au fost Francesca 
da Rimini, căsătorită cu un bărbat șchiop 
și urît, care alunecă în brațele frumosului 
ei cumnat Paolo, după lectura unui pasaj 
dintr-un vestit poem medieval de dra
goste, ca să fie uciși apoi de soțul înșelat. 
Apariția lor unică în cuplu este memora
bilă. Bătuți de vînt, ei plutesc parcă, strîns 
uniți și în moarte. «Dantizări» ale lui 
George Buznea, de fa începutul episo
dului, sînt și din întrebarea lui Dante 
către Virgiliu, «aceste umbre-ngemă- 
nate», precum și «pe veci unite-s pentru 
ce păcate». Dantizare este și versul 111, 
în care Virgiliu e numit, pe bună drep
tate, nu contestăm: «Cel mai nemuritor 
din toți latinii!!»

Celebrele versuri, în original:
...«Nessun maggior dolore/Che ricor- 

darsi del tempo felice/Nella miseria...» 
sînt fidel transpuse: «în ceasuri grele, 
chinul cel mai mare/ E să-ți aduci de 
clipe dulci aminte», cu o notă personală 
de senzualitate. în schimb, lipsește fai
mosul vers 136: «la bocea mi baciS 
tutto tremante» (cutremurat, m-a să
rutat pe gură), înlocuit cu retoricul 
epitet «Mai sus și de țărînă și de moarte».

Tălmăcirea lui George Buznea infirmă 
dictonul «traduttore traditore» (tra
ducătorul este un trădător) și confirmă 
încă o dată drepturile suverane ale 
talentului

ȘERBAN CIOCULESCU ■
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eleganța discursului
Poemele lui Al. Căprariu se 

disting mai ales prin eleganța 
formei. Nu discutăm propriu- 
zis gradul de elaborare. Dar 
acesta reflectă probabil situația

mai generală (și totodată paradoxală) în care conștiința de sine 
a poeziei și spiritul critic se află în avans față de poet. Evident, 
Al. Căprariu se ocupă mai mult de discurs, de cîteva ori frapant, 
iar în ansamblu — de o modernitate acum ea însăși clasică. 
Temele sînt cele arhicunoscute ca și mecanismul de poetizare. 
Totuși se observă, în acest volum, tendința de a decriptiza cu 
orice preț: poetul renunță la tot ce ar putea să tulbure sensul și 
să îngreuieze dicția (conștient parcă de oralitatea profundă a 
marii creații). Ar mai fi de adăugat ca simplitatea și concizia 
corespund unei stări de spirit medii, absolvind lirismul de 
excese (dwxși de culoare). în fond, clasicitatea poetului e una 
organică:^ vîrstei și a concepției despre poezie.

Mica autobiografie, poemul ce dă titlul selecției de poezii 
pe care o prezentăm, face ca lirica lui AL Căprariu sa apară ca 
expresie directă a eului dar și ca dialog (tot direct) cu oamenii și 
lucrurile. Poetul tinde către condiția infantilă ca spre o nouă

ATITUDINI

omul, măsura 
poeziei patriotice

Mai mult decît orice compartiment al 
liricii, poezia patriotică trebuie să se 
ferească de abstracția rece, de conven
țional și factice. Expresie a unui senti
ment de înaltă temperatură, a unei 
fervori emoționale, a unei simțiri incan
descente, poeziei patriotice îi e deci 
refuzată organic contrafacerea unei trăiri 
sincere, directe. într-o astfel de poezie 
totul trebuie să fie adevărat, totul trebuie 
să fie resimțit ca autentic, totul trebuie să 
fie rezultatul unei reacții firești. Tonul 
afectat e supărător în orice fel de poezie, 
dar în poezia patriotică e stînjenitor în 
cel mai mare grad. Aici surogatul își 
arată fața fără nici o putință de disimulare. 
Pentru orice poet practicarea poeziei 
patriotice e o grea piatră de încercare. 
Exigențele unei astfel de poezii sînt în așa 
măsură de mari, îneît pentru autorul 
lipsit de temperament și personalitate, 
rezultatele sînt, fără drept de apel, ane
mice și descalificante. După cum nici 
unui bun autor de poezie patriotică nu îi 
va fi ușor să facă față dificultăților implica
te. El trebuie să știe, inspirat și lucid, să 
se strecoare prin mari pericole, cum 
sîntgrandilocvența, retoricul, discursivul, 
platitudinea găunoasă, dar, mai ales, 
recea abstracție atît de nepotrivită cu 
poezia în speță. Poeziei patriotice îi este 
dat să nu se lipsească de căldura suflului 
uman. Știm, patria e și rîul, e și muntele, 
e și marea, e și întinsa cîmpie. Dar patria 
e, mai ales, omul.

Observăm că în poezia noastră patrio
tică, vorbind de cea bună, e prezentă 
patria cu superbul și diversul ei decor. 
Dar și aici, într-o măsură nu neglijabilă, 
omul e mai puțin prezent, omul care 
prin munca și dragostea ce-l animă față 
de patrie, o înzestrează cu noi înfățișări. 
O adevărată poezie patriotică nu e statică 
și decorativă. Ea mărturisește, printre 
altele, și participarea Afirmînd aceasta ne 
gîndim cît de bogată în sensuri poate fi 
acea poezie care afirmă tocmai partici
parea contemporanului nostru la edifi
carea patriei sale socialiste. E vorba deci 
de o poezie în care omul cată să fie 
prezent prin acțiunea lui de cel mai fier
binte patriotism. Deoarece se cuvine să 
încălzească poezia patriotică și senti
mentele omului care construiește azi 
acel «mare viitor» visat de luceafărul 
poeziei românești.

TRAIAN STOICA ■

geneză (poate și dintr-un impuls de readaptare a sensibilității la 
decorul citadin, de caree vădit incomodat). S-ar putea vorbi de 
regăsirea transparenței pure și a spontaneității (elaborate, 
desigur) sub semnul familiarității diurne: «Eu îmi trăiesc, după 
decenii, copilăria./ Sînt fiul străzii și-am vrut să mă schimb în 
zadar./ în sufletul meu poți privi ca-ntr-o vitrină,/ Nu scrie pe el 
nicicînd: Inventar!/ Nu cumpăr, nu vînd nici un fel de marfă 
străină».

Reîntoarcerea la cîntec, la baladă, la mit e însoțită de un 
sentiment de regresiune calmă («Ne vom întoarce în noi 
înșine»), exprimat mai viguros în elogiul — totuși frecvent — 
al ierbii, al naturii necorupte. Paradisul citadin îl atrage îndeo
sebi prin ordinea lui ritualizată. Dominantă rămîne însă nostal
gia, amintirea «ultimului centaur» sau dorința suavă de a reveni 
la copilăria frenetică.

De reținut în plus tonul grav ironic din Mic tratat de 
astronomie, care îl apropie vag de Geo Dumitrescu. Se re
marcă la Al. Căprariu, în mod curent, refuzul gesticulației 
patetic-sublime. Și imagismul fastuos de care pare cîteodată 
pîndit poetul e stilizat gnomic. Compoziția relevă calități certe 
de «fantezist». Luciditatea, ironia, simțul clasic al măsurii 
definesc — în sinteză — registruhpoetic, în opoziție cu gran
diosul delirant, amintit și mai înainte.

O constantă e meditația elegiacă. Poetul transpune reflexia 
în cadru, în dialog; face parte din ceremonial. Cînd sugerează 
condiția cosmică a omului, ca replică împotriva morții, invocă 
ideea de repetabilitate: «Viața-mi adînc trecătoare/ Tînjind 
s-o trăiesc înc-odată». Al Căprariu are intuiția filozofică a 

ritualului veșnic. Din el se naște poezia.
Se înțelege că cele mai multe poeme trebuie luate separat. 

Din vechi amurg, pentru a exemplifica, ne cucerește prin 
farmecul crispat al unei stări nocturne. Sugestia se ridică din 
noaptea de veghe care mistuie simțurile: «E chinul nopților de 
var/ .../Și-i o lunatică beție,/ Extatic peisaj și pur,/ Pe care nu-i 
condei să-l scrie/ Cu voluptate și azur,/ De-aceea stele veghe
toare/ Din boltă și spre haos curg,/ Lăsînd o rană care doare,/ 
De sînge viu, din vechi amurg».

CORNEL MORARU ■

FAPTELE SI VORBELE

pe o temă bătută
De cînd e lumea s-au pus mereu aceleași probleme lite

rare — oftează sceptic unii — și nu lipsesc niciodată per
soanele erudite care să ne aducă aminte că Aristot, încă 
din Poetica sa stabilise toate tezele «noii critici», ba mai 
mult, Adam însuși dovedise o remarcabilă aplecare teore
tică, preferind «cunoașterea», «vieții veșnice».

Mintea prea plină de citații savante cade însă adesea într-o 
miopie stupidă, refuzînd să vadă cum termenii disputelor 
vechi suferă modificări fundamentale, conform cu cerințele 
altei epoci istorice, diferite.

lată, azi simțim nevoia să rediscutăm îndelung istovita 
chestiune a «documentării» scriitoricești. Nimeni n-ar 
zice că pe această temă puțini inși, chemați și nechemați, 
și-au bătut pină acum gura. Dar au insistat mereu, in 
special pe importanța contactului nemijlocit cu realitatea: 
scriitorul să iasă din «biroul» lui (chiar dacă spațiul locativ 
respectiv îi lipsește),să se «deplaseze», să meargă «la fața 
locului»,' unde subiectele, conflictele, personajele inedite 
îl așteaptă fremătinde.

Utilitatea «plonjonului» in viața cotidiană din jur, pentru 
elaborarea unei literaturi cu adevărat actuale, e incontesta
bilă. Departe de mine gîndul să o pun în discuție. Cine nu 
iese în stradă, are oroare să-și prăfuiască pantofii pe o uliță 
de sat, evită autobuzele aglomerate la orele cînd semnează 
condica, a trecut doar ca să țină conferințe printr-o între
prindere socialistă, uzină sau cooperativă agricolă, izbu
tește să-și procure totul fără a face vreodată coadă, cum 
poate ști ce trezește interesul puternic și ascuțit al contem
poranilor săi?

Dar ar fi o iluzie infantilă să credem că întîmplările 
vieții zilnice alcătuiesc unicul teren important de documen
tare a scriitorului. Observația nudă rămîne haotică și 
neconcludentă, atîta vreme cît o anumită idee mai generală 
nu atrage în jurul ei faptele, ca magnetul pilitura de fier. 
Pe urmă, temele mari, de interes civic larg, național, chiar 
cînd aparțin istoriei contemporane, își pot afla greu materia 
care să le hrănească în stricta observație individuală. 
Aceasta rămîne fatal mărginită sau obturată O valoare 
incitativă capitală pentru inspirația artistică începe să o 
albă, de astă dată, «documentul». El este un concentrat de 
viață semnificativă și, la lectura lui, ochiul romancierului sau 
dramaturgului adevărat se aprinde fulgerător. Ce știm 
precis și exact, prin acte grăitoare, despre tratativele 
marilor puteri în legătură cu țara noastră, înaintea și pe 
parcursul celui de-al doilea război mondial? Cum a fost 
favorizată scurgerea secretă, pe teritoriul României, a unei 
mari părți din armata poloneză înfrîntă, către fronturile 
aliate, spre a putea relua lupta? Care erau împrejurările 
dramatice, oră cu oră, ale declanșării insurecției armate, 
la 23 August 1944?

S-au strîns în ultimele decenii o cantitate enormă de do
cumente senzaționale despre istoria noastră nouă și în
depărtată. Pentru a le cunoaște, scriitorul trebuie să intre 
în arhive. Astăzi devine extrem de actual nu numai «plon
jonul în viață», ci și cufundarea în lectura memoriilor și 
corespondențelor diplomatice, stenogramelor și actelor 
secrete oficiale, colecțiilor de ziare etc. Bibliotecile mo
derne și muzeele noi, bine utilate, se dovedesc surse de 
inspirație literară copioase. Unde mai pui că literatura de 
tip documentar exercită în epoca noastră o atracție uriașă 
asupra publicului. Romanele cele mai citite ale ultimilor 
ani, piesele de teatru și filmele cele mai frecventate s-au 
bazat pe cr materie extrasă direct și doar ingenios decupată 
din arhivele istoriei. Așa a scris Norman Mailer De ce 
sîntem în Vietnam? și Armatele nopții, Leonardo 
Sciascia: Toto modo și Dispariția lui Majorano, Magnus 
Enzesberger: Scurta vară a anarhiei, Rolf Hochuth: 
Vicarul și Soldați!, Marin Preda: Delirul și Eugen Barbu: 
Incognito. Am pe masă manuscrisul altui roman al lui 

Titus Popovici, de aceeași factură.
Intre cele două războaie mondiale a curs multă cerneală 

la noi pe tema «autenticității». Camil Petrescu a făcut-o 
primul sensibilă, prefațînd buimăcitoarele memorii ale 
colonelului Lăcusteanu. Problema «autenticității» se re
pune în alt context istoric, azi cînd un ascuțit imbold la 
replică străbate actul scriitoricesc major și simte necesita
tea imperioasă de a-i dărui o strivitoard putere convingă
toare. Să ne întoarcem, măcar, pentru cîtăva vreme, 
urechea de la ceea ce repetă ca niște papagali cu penele 
jumulite paladinii «ficțiunii pure».

Există în arhivele istoriei contemporane, sigur, pe puțin 
zece, douăzeci de romane mari, care așteaptă să fie scrise.

OV. S. CROHMALNICEANU ■

------- critica bovarică
Se discută și astăzi — așa cum s-a mai discutat de atîtea 

ori — despre limbajul critic. Și-au exprimat opinia scriitori, 
cititori, și criticii înșiși: scriitorii intervin mai ales atunci 
cînd își văd trădate sensurile operelor lor; cititorii cer 
accesibilitate, claritate, opinii exprimate limpede și ne
echivoc; criticii nu-și cruță colegii de breaslă atunci cînd 
aceștia par a se complace în prețiozități și obscurități de 
exprimare. Nu este, cu siguranță, o falsă problemă, dar 
nici nu trebuie să vedem în aceste discuții un simptom al 
unei «crize a criticii». Fenomenul este în ordinea firească 
a lucrurilor, și ar trebui să ne așteptăm ca astfel de discuții 
să aibă efecte constructive, să ducă la risipirea unor con
fuzii terminologice, la clarificarea unor probleme teore
tice.

Un text critic poate fi dificil fără a fi confuz. Important 
este ca termenii folosiți să aibă acoperire, ca în spatele cu
vintelor să se găsească o realitate conceptuală despre care 
ne-am format o imagine clară. Pătrunderea unor termeni 

mai e consecința eforturilor care s-au făcut în ultima vreme 
în direcția «scientizării» actului critic, consecința reabili
tării și reașezării pe noi baze teoretice a poeticii și retoricii, 
consecința legăturilor care s-au stabilit între critică și 
lingvistică sau între critică și semiotică. Nu mai poate fi, 
astăzi, luat în serios cineva care ar nega utilitatea unor ast
fel de cercetări. Dar, în același timp, trebuie să acceptăm 
ca pe o evidență faptul că lectura unor asemenea studii 
pune «probleme», necesită o anumită informație, o pre
gătire prealabilă, o familiarizare cu anumiți termeni. Cri
ticii de acest tip îi repugnă lectorul comod și superficial. 
Esențial este ca efortul să fie răsplătit, ca cititorul să se 
găsească în fericita —- deși deloc comoda — situație pe 
care și-o dorea un Valery, aceea de a reflecta îndelung 
asupra textului, care se lasă descoperit încetul cu încetul, 
permițînd o lectură «creatoare», căci astfel cititorul se 
va situa pe o poziție de egalitate cu autorul.

Dar există și o critică pe care am putea-o numi bovarică. 
E acea critică ce are nostalgia — și iluzia — «creației», în
țeleasă ca divagație liricoidă pe marginea textului. Cîteva

cuvinte: «inefabil», «farmec», «tulburător» sînt genera
toare de delir verbal. Analiza la obiect e sufocată (admi- 
țînd că totuși criticul nu pierde din vedere cartea despre 
care și-a propus să vorbească) de fraza sforăitoare, mașină
ria discursului critic funcționează în gol; inutil a mai cău
ta sensuri, căci limbajul critic a devenit și el (prin conta
minare)... «inefabil». Critica bovarică înseamnă evaziune 
și abdicare; înseamnă mimare a «creației», trădînd — de 
fapt — sterilitatea. Prejudecata scrisului «frumos» poate 
falsifica sau chiar anula actul critic, deturnîndu-l de la 
obiectivele sale fundamentale: descrierea operei, degaja
rea semnificațiilor etc. și — în cazul criticii ce urmărește 
fenomenul literar curent — judecata de valoare. O astfel 
de critică suferă de cel puțin două complexe: complexul 
narcisiac și complexul bovaric. Dealtfel, aceste complexe 
se inter-condiționează și se determină reciproc. în plus, 
se trădează prin limbaj. «Reperăm» complexul la ni
velul limbajului. Și tot la acest nivel trebuie să încercăm
o primă terapie.

AU CĂLINESCU ■
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toastul

Candoare, gingășie, dulce ironie, umor 
chiar și la ora unui surîs: SANDA 
to mă.

Soții Belcin au absolvit de curind Insti
tutul de Teatru și au găsit imediat anga
jament și apartament la lași.

cui prodest? (sau „un clasament arbitrar11)

Referendumul anual al revistei Săptărmna indică drept cel mai bun disc ai anului 
(L.P.-uri), albumul formației Sfinx, «Lume albă», care, cu 2 650 puncte acordate, 
conduce autoritar clasamentul alcătuit de Cornel Ionescu. Pe locui al doilea e 
situat dublul album al formației Phoenix «Cantofabule» cu numai 1 175 puncte 
La prima vedere pare a fi vorba de un clasament ca oricare altul, sui generis, alcătuit 
după un criteriu obiectiv, dictat aici de numărul voturilor exprimate. în acest caz. 
ierarhizarea propusă de criticul de la Săptămina, sintetizind opinii dintre cele mai 
diverse — e justă și ea corespunde unei situații de fapt. Adică, preferințele ascul
tătorilor, în speță discofililor, se îndreaptă masiv — după cum se vede — către 
albumul sfincșilor. Așa să fie oare?

Florian Pittiș: «Toată lumea știe că dublul album Phoenix a fost așteptat ca 
un eveniment, că a fost receptat ca un eveniment. Toți cunoscătorii îi recunosc 
valoarea strict muzicală, invenția melodică cu parfum arhaic atît de particular, și 
mai ales valoarea sa artistică generală, spiritualitatea sa generată de ideile conți
nute,de universul fabulos, mitic recreat, cu implicații în gîndirea și simțirea româ
nească. Interpretarea acestui disc e și ea la înălțimea la care ne-au obișnuit să ascul
tăm muzica ior phoenicșii. Discul Phoenix e o operă de cultură cu urmări de lungă 
durată, care se vor vedea peste cîțiva ani. «Cantofabule» — primul album de con
cepție (și. lucru curios, nu apare din partea formației Sfinx — cum ne așteptam — ci 
din partea phoenicșiior) — nu poate fi comparat cu nici un alt disc românesc.

«Lume albă» e la rindul lui un disc de calitate, dar cu piese știute din reperto
riul sfincșilor. Strălucește aici,puternică, personalitatea de chitarist a lui Dan Aldea, 
unul dintre cei mai buni chitariști din lume. A scoate însă, în referendumul Săptă- 
mînii, discul formației Sfinx pe primul loc și cel al formației Phoenix pe locul secund 
este o greșeală. E vorba — bineînțeles — de un clasament tendențios ce nu co
respunde adevărului».

Anda Călugăreanu: «Nu mi se pare cinstit, nu e intr-adevăr cinstit să dai 
la o parte albumul phoenicșiior, unul dintre primele discuri ale unei formații româ
nești care sună atît de perfect, de original și de unitar stilistic. într-adevăr nu poți 
să-l ignori pe Dan Aldea, muzician de frunte al generației sale, al generației noastre. 
Dar nici nu poți să situezi arbitrar discul Sfinx pe primul loc și să minimalizezi un 
disc mult mai bine realizat, în ansamblu,și închegat, făcut cu o cheltuială de muncă 
mai mare. Apoi cui folosesc toate aceste comparații, etichetări, laude ori incrimi
nări după cum bate vîntul . Acum semnatarii Topului îi boicotează pe phoenicși 
și e păcat să nu fim corecți, cinstiți între noi. Sint in fond două stiluri diferite, și 
dacă ar fi să fim corecți ar trebui, poate, să ocupe amîndouă primul loc, ex aequo.»

Dan Chebac: «Nu este bine a compara două discuri cu stiluri atît de deosebite. 
Eu sînt din principiu împotriva clasificărilor, comparațiilor. Neapărat, la noi, unul 
trebuie să fie mai bun decît altul și acela, presupus mai bun, trebuie «impus» pu
blicului. Cînd avem atît de puține formații cu adevărat bune, e păcat că fanii uneia 
sau alteia se zbat s-o scoată pe aceea pe primul loc, dînd naștere la neînțelegeri și 
la zăpăcirea publicului».

George Mihăiță: «Am ascultat de atîtea ori cintecele de pe albumul dublu 
«Cantofabule» și îl socotesc cu adevărat un eveniment al anului. Nu văd cum un 
clasament cinstit l-ar situa pe locul doi».

Edgar Elian, șeful redacției muzicale a Casei de discuri Electrecord: «Dublul 
album «Cantofabule» al formației Phoenix s-a vîndut mult mai bine decît albumul 
«Lume albă» al formației Sfinx. Phoenix se menține pe linia unui limbaj original, 
pătruns de intonații folclorice, tratate modern, fără a urma căi bătătorite. Stilul e 
inconfundabil, el pune în valoare o tematică unică pentru ambele discuri, un fel 
de zoologie fantastică. Realizarea muzicală, ingeniozitatea componistică sînt foarte 
originale și ele contribuie la reliefarea, la edificarea unui sens.

Sfincșii au și ei personalitatea lor, nu lipsită de interes. Discul lor nu are insă 
o unitate tematică, unitar fiind doar stilul interpretativ. Dan Aldea e într-adevăr 
o personalitate cu totul remarcabilă prin varietatea instrumentelor la care cîntă 
și prin tonusul compozițiilor sale. El animă întregul grup, conferind o notă per-* 
sonală actului interpretativ.

«Cantofabule» rămîne, însă, după părerea mea, cu totul și cu totul remarcabil. 
Vînzările discului sînt conform așteptărilor și el confirmă speranțele noastre. In 
nici un caz nu poate fi vorba de situarea lui pe locul al doilea».

Ceea ce trebuia demonstrat. NICOLAE SPIRESCU ■

Stă în firea omului să însemne în amintire anii care vin, anii care trec. Stă în datină să vadă 
mereu mai luminoasă, mai spornică, mai bună ziua de mîine. Atunci cînd brăzdăm hotarul 
dintre ani, în momentul cînd se numără roadele și vîrstele, cînd ne croim cu toții noi modele 
de conduită, pentru a ne atinge încă neîmplinitele noastre visuri, atunci, vrem să fim noi 
înșine o sărbătoare, să ne întîlnim cu noul an tari ca piatra, iuți ca săgeata^și fără nici o exage
rare să arătăm ca... firul de trandafir. Așa trebuie să fie și cînd la toate pregătirile de ospăț, 
de lumină și belșug se adaugă un program din care să ai ce alege, atunci înseamnă că anul 
n-a fost unul oarecare.

lată-ne, deci, pe toți, în noaptea cînd se stinge un an și se aprinde un altul ca într-o mare 
familie ciocnind cupele de cumpăna anilor, toastînd împreună cu Președintele țării și 
spunîndu-ne reciproc frumoasele noastre urări. Atunci vin talentatele noastre trupe de 
artiști să ne destindă cu meșteșugul lor. rostind cuvinte potrivite. Și simțim cum ni se 
adresează ascultînd urările plugușorului, spuse răspicat de actori îmbrăcați în costume 
naționale, purtînd cușme albe de operetă pe cap. Mîna regizorului a creat momente de 
bucurie stenică vestind cu sunete de clopoței și tălăngi peste care se înalță cuvîntul limpede, 
curgător și răspicat al urărilor pentru 76. primul an al noului cincinal. Piugușorul nu ne-a 
uitat pe nici unul dintre noi^subliniind cu forță și căldură frumusețea muncii, â împlinirilor 
personale, a perspectivelor.

Urmează apoi într-o cascadă strălucitoare cîntece, scenete, snoave, monologuri, ștafete, 
dansuri, daruri, petrecere, ninsori, petarde, paiete, operă, joc de lumini, cobzari, romanțe, 
marțieni, perinița și repetir. Ritmate, dozate și alternate, piesele acestui fastuos spectacol, 
văzut de toată suflarea românească, au însemnat unele mai mult, altele mai puțin reușite 
ale genului. Văzute în ansamblu, trebuie să numim întîi pe popularii actori de comedie 
Dem Radulescu, Toma Caragiu, Amza Peltea, Octavian Cotescu, la care adaug pe tînărul 
Mihai Mălaimare. O partitură care nu se uită ușor a aparținut lui Toma Caragiu care ne-a 
cucerit într-o convorbire telefonică cu Octavian Cotescu despre niște relicve pe sticlă. 
Trebuie remarcat în acest caz și textul firesc și inventiv., cu poantele bine plasate (păcat 
de finalul lipit). S-a mai reținut «monologul,,, Dracului», primarul iui Dem Rădulescu, 
Nea Mărin între Cocean și Sache a lui Zăpăcitu, Revelionul de la Lehliu, aritmetica lui 
Papaiani, snoavele lui Constantin Stănescu, dar nu s-au reținut glumele asa-numitului... 
Bilă.

Partea muzicală și coregrafică, prezentă pe întreaga suprafață a spectacolului, a fost 
ca de obicei bună. Regia deși semnată de regizori diferiți a fost unitară, strălucind pe alocuri, 
însemnînd pe o mare întindere acuratețe, inspirație, bun gust.

Un omagiu deosebit se cuvine a aduce la capătul acestei trude, însumînd zile și nopți de 
repetiție și filmări, ore nesfîrșite de montaj, sincronizări și vizionări, tuturor lucrătorilor 
și colaboratorilor Televiziunii care ne-au oferit acest amplu spectacol de optimism, încre
dere și voie bună. S-a lucrat cu foc continuu, uitînd de program, uitînd de odihnă și masă,în 
dorința de a aduce în cea mai lungă și îmbelșugată noapte a anului, bucuria artei, bucuria 
cîntecelor și a dansului în toate casele țării. Urările, vorbele, melodiile, glumele, jocurile 
ne-au fost adresate odată cu zîmbetul artiștilor, pe care i-am avut o noapte și patru zile în
mijlocul nostru. COMAN ȘOVA ■

CINE, CE, UNDE, CÎND

• în domeniul pop-ului, deviza zilei o constituie 
L.P.-urile formațiilor noastre de frunte. După albu
mele semnate de Sfinx și Phoenix (mare succes acum 
cu dublul album Cantofabule) vor urma discurile 
formațiilor F.F.N. și Progresiv TM. • Formația 
F.F.N. și-a prezentat, dealtfel, în două recente con
certe, unul la Casa Studenților și celălalt la Clubul Z. 
muzica albumului său intitulat Zece pași, care va 
apărea în trimestrul 11976. Sunet plin de forță, atmos
feră acustică de mare complexitate; la care contribuie 
colajele de bandă imprimată cu pian, moog-sinthesi- 
zer, zgomote naturale; tematică actuală și ardentă 
specifică muzicii tinere și ilustrată semnificativ de 
titlurile unor cîntece: Definiție, Speranța, Cetatea 
noastră (pe versuri de Dan Mutașcu), Omagiu, 
Poluare, Soare de-aș avea; în sfîrșit, o frumoasă și 
binemeritată primire din partea publicului datorată 
în bună măsură și manierei de prezentare, în stil 
show — cu orgă de lumini și cu proiecția unui film de 
dans contemporan al trupei lui Alwin Nikolais. • 
La Operă a avut loc premiera baletului-superproducție 
Spartacus. Energie multă, eforturi maxime dar în 
bună parte inutile, investite într-un spectacol mamut.

comercial. în care dansul e înecat în poze și gesturi 
grandilocvente, în pantomimi și bătălii regizate ca la 
Paramount, dar în viziune revăzută în stilul: sclavul 
lovește cu spada și se apără romanul, urmează o 
întoarcere de 180°, de preferință o săritură, apoi 
lovește romanul și se apără sclavul etc. Acest stil desuet 
ce părea definitiv uitat în magazia Operei nu e de 
natură să familiarizeze dansatorii și spectatorii cu 
baletul contemporan. Petre Ciortea e într-adevăr 
epatant cînd își încordează mușchii; Cristina Hamei 
poate fi în această montare comercială o tandră și 
credincioasă soție; iar dansatorii Operei sînt toți 
viguroși și impunători. Dar prima scenă lirică și core
grafică nu e Follies Bergeres. Limbajul coregrafic e 
prea sărac și figura lui Spartacus pare redusă la aceea a 
unui luptător puternic dar... atît. Finalul lipit și pseudo- 
simbolistic cu Spartacus devenit statuie este simpto
matic pentru lipsa de fantezie vizibilă în cele mai multe 
dintre montările coregrafice ale Operei. Regizorul și 
coregraful Vasile Marcu dă și aici o probă din talentul 
său creator de pași și de sărituri, dar ce distanța față 
de forța de expresie din alte balete ale sale, din Ritua
lul primăverii, de pildă! Unde sînt mult promisele 
lucrări contemporane în care dansul să fie redat do
meniului său sacru, acolo unde primează metafora si 
simbolul? Publicul, saturat cu balete clasice și clasici
zante, cu unele reluări însușite necritic, continuă să 
aștepte și să spere.

Ultimele pregătiri pentru premiera Teatrului L.S. Bulandra «Lungul drum al 
zilei către noapte» in regia lui Liviu Ciulei și cu o distribuție de 24 de carate.
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CRONICA SPECTACOLELOR

unde este actul II?
— «Nu vă supărați, tovarășă garderobieră, dumneavoastră puteți să-mi confirmați dacă piesa 

s-a terminat’» «— S-a terminat, tovarășe, puteți pleca acasă». Dialogul a avut loc la sfîrșitul spec
tacolului cu piesa «Dilema» de Radu F. Alexandru, la Teatrul Nottara. Și iată de ce.

Radu F. Alexandru pornește de la o premisă de excepție: un medic se interesează de destinul 
pacientului său după ce acesta părăsește spitalul și se pulverizează în neant. Ancheta în jurul moti
velor care au determinat sfîrșitul tragic al pacientului său are turnură polițistă. Dar se păstrează în 
limitele investigației de bun simț, mai ales de ordin moral, etic. Adică, se întreabă autorul, e moral 
ca un medic să-și avertizeze pacientul asupra stării grave a sănătății sale și. asemenea unui doctor 
Faustus rătăcitor, să-i pună în față oglinda tulburea viitorului, sau e mai bine să-l mintă, să-l inducă în 
eroare, să escamoteze adevărul! Există minciuni necesare! Cine are dreptul să decidă dacă trebuie 
să-i spunem unui om adevărul în față (un adevăr dureros și chiar monstruos deși își extrage esența 
din alcătuirea noastră biologică atît de fragilă de perisabilă) sau să-l mințim! După cum, în altă ordine 
de idei, o anumită lume medicală e agitată acum de o serie de probleme legate de introducerea 
dreptului la moarte în cazurile bolilor incurabile și ireversibile, cînd pacienții devin o povară chi
nuitoare atît pentru ei înșiși cît și pentru oamenii din jurul lor, pentru societate. Dar cine are drep
tul oare să decidă dacă un om trebuie să moară sau să trăiască! Cine își asumă răspunderea!

Spuneam adineaori că autorul și-a creat o premisă de excepție prin aceea că împinge un medic 
într-un lung proces de investigație a cauzelor extramedicale care au dus la sfîrșitul tragic al unui 
anume pacient. (Nu are rost să ne încărcăm memoria cu nume') Lucrul se întîmplă rar. Luați legă
tura cu medicii pe care-i cunoașteți și veți vedea că foarte puțini întreprind mai mult decîto investi
gație biologică și, oarecum intuitiv, una psihologică asupra pacienților. Dar odată declanșată obsesia 
că un om a putut muri în timpul permisiunii de a părăsi spitalul pentru 24 de ore, permisiune sem
nată de doctorul Alexandrescu (nu întîmplător numele medicului începe cu litera A, prima literă a 
alfabetului) autorul nu avea dreptul să rămînă doar la concluziile justiției, oricît de implacabile sint 
acestea. Pentru că pe noi, pe spectatori, nu ne interesa cum se ia o decizie în tribunal, ci cum se iau 
deciziile prin care condamnăm sau achităm oameni în viața de toate zilele unde instanța e deschisă 
permanent și nu se expune în robă! Ei bine, piesa lui Radu F. Alexandru trebuia să înceapă, să se 
continue mai bine zis abia după verdictul din instanța reală și protocolară care stabilește vinovățiile 
prin fapte, prin argumente concrete, nu din zona imaginarului, a esteticului, lată de ce și nedumeri
rea publicului în final. Cazul rămîne în plan uman nerezolvat. Să nu apelăm în această situație la 
motivul «finalului deschis»! Pentru că spectatorului nu-i sînt oferite în această reprezentație pre
misele ca să ia în forul său interior o decizie, să găsească singur rezolvarea cazului doctorului Alexan
drescu. Ne așteptam ca piesa lui Radu F. Alexandru să-și propună mai mult și să ne ofere mai mult: 
măcar o investigație penetrantă în ansamblul de relații interumane care compun și descompun tra
gedia unei existențe. Spectatorii așteptau de fapt să se declanșeze intriga care a făcut posibilă evolu
ția și involuția unui destin. Acum, căutăm să ne scriem singuri piesa întrebîndu-ne ce fel de relații au 
existat între directorul institutului și soția pacientului dispărut, dar între secretara dactilografă și 
pacient sau chiar între medic și pacient! Nu e bine cînd spectatorul își inventează mai multe piste de 
investigație deck își permite autorul. De aici și insatisfacția omului din stai la sfîrșitul spectacolului. 
Pe el nu-l mai interesează cît de elegant, de distins, de exterior frămîntat și de stereotip frămîntat a 
fost Dorin Varga in rolul medicului Alexandrescu, nici cît de exact s-a achitat de rol Constantin 
Brezeanu, nid cît de convingătoare a fost Camelia Zorlescu în rolul soției pacientului, nici cît 
de firesc și dezarmant de sincer a fost, într-un rol pasager, Emil Hossu, nici cît de straniu și de 
expresiv a fost Mircea Alexandrescu, nici cît de speriată și bîlbîită a fost Sanda Băncilă, nici cit 
de grotesc a fost Toni Zaharian, nici ck de patetică a fost Eugenia Bădulescu ș.a.m.d. Pe el nu-l 
mai interesează nid scenografia, nici regia. El iese de la spectacol convins că un dramaturg ta
lentat și inteligent a făcut o eroare de tactică. $i-a imaginat că spectatorul se va mulțumi cu ju
mătăți de măsură Explicabil de ce acesta se adresează în cele din urmă descumpănit garderobierei 
cu o întrebare deconcertantă dar exprimînd exact starea de confuzie din sală și de pe scenă: «S-a 
terminat? Actul doi nu se mai joacă?»

valiza cu fluturi pină la 
urmă nu s-a deschis

Am înțeles de la început că proiectarea celor trei personaje ale «Valizei cu fluturi» într-un trecut 
plin de coșmare a fost doar o stratagemă a autorului. Greșită, după părerea noastră. Pentru că 
piesa depășește cadrul unei teze, evadează din granițele imediate ale unui timp cronometrat exact, 
concret,la perfectul compus,și devine parabolă. Mi s-a părut însă că piesa lui losif Naghiu ar fi cîștigat 
în putere de seducție și de convingere rămînînd în sfera concretului, a realului, dar conjugîndu-se la 
timpul prezent! Parabola are totuși ceva artificial, ceva fals. Din păcate timpul nu a închis, nu a înă
bușit în vila aceea de pe malul mării aruncată departe de zbuciumul lumii și construită ca un bun
ker, din beton masiv — loc de refugiu, de lașitate și de compromis — tot ce avea umanitatea mai 
urît. Piesa lui Naghiu nu e atît procesul unui timp în descompunere, al unui coșmar, ci procesul 
dezagregării unei morale, a unei filosofii de viață care compromite încă uneori familia, trista familie 
clădită pe instincte, pe ură personală, pe violență și alcool, pe trădări și adulter consumat ca salata 
de fructe la desert, pe interes, pe avere, pe bani! Nu, din păcate, familia burgheză, cu lenea sa 
apetisantă și cu înțelegerea sofisticată a moralei și castității, nu a dispărut. Dovadă mocirla mai mult 
sau mai puțin secretă a unor dosare de divorț în tribunale. Tînărul bărbat desconspirat strident în 
piesă răstoarnă legile triunghiului cu o candoare, cu o puritate care derutează, care provoacă crize 
în atmosfera lugubră de adăpost antiaerian din vila refugiaților în uitare. El reprezintă în piesa lui 
losif Naghiu viitorul, el este luptătorul antifascist, este ilegalistul care crede într-o viață mai bună, 
mai frumoasă,care comite erori din stîngăcie, din lipsă de experiență, erori care îl costă scump: 
sacrificiul. Valiza sa cu fluturi nu se deschide nici măcar o singură dată de-a lungul piesei. Dar simbo

lul adaugă o încărcătură de poezie și de subtilitate, de efemer și de puritate personajului. E vorba 
poate de fluturii aceia pe care cîndva Malraux îi văzuse după război așezîndu-se.pe cîmpurile de 
luptă, pe pleoapele morților... Poate că piesa lui losif Naghiu ar fi cîștigat rămînînd în dreptul mi
nutarului de la ceasul nostru de mînă sau de la colțul străzii. Cazul acesta de morală, într-o lume 
bîntuitâ de atîtea seisme, ar fi devenit cu adevărat cutremurător în interioarele noastre de conștiin
ță. Astăzi, mai mult ca oricînd, refuzul în fața evenimentelor vieții, evadarea în alcool și abandonarea 
deșănțată în alcov, pradă instinctelor erotice, lașității, trădării, devin monstruoase. Bărbatul tînăr 
care reduce la tăcere ecuația burgheza a adulterului e reprezentantul unei lumi noi, ideale, pe cale 
de a se edifica, credincios unui cod lăuntric, moral și etic incompatibil cu degradarea umană, necru
țător cu abdicarea frivolă de la principii.

Autorul a evitat cotidianul. Poetul din el s-a răzbunat. Evitînd ciocnirea cu morala imediată, el 
l-a transformat pe spectator într-un tip imobil pasiv, urmărind pur și simplu o demonstrație frumos 
scrisă și interpretată. Nu l-a făcut să participe. L-a legitimat în trecut. Tirada din final a eroului ucis e 
o gafă. Din punct de vedere dramaturgie, inutilă. Din puna de vedere literar, calofilă. Din puna 
de vedere spectacular, neavenită. E surprinzător cum poate crede cineva că ne vor convinge cîteva 
concluzii plasate în final că piesa vrea să spună ceea ce a spus de fapt permanent prin fiecare replică și 
prin fiecare indicație regizorală. Să nu fim crezuți noi, spectatorii, chiar atît de naivi, de miopi!

L-am urmărit cu o intensitate neobișnuită mai ales pe Ovidiu luliu Moldovan, interpretul unui 
personaj care spune multe lucruri cunoscute de noi din cărți și din lecții de dirigenție. A fost uluitor. 
Actorul acesta nu a greșit nici o fracțiune de secundă: a jucat atît de firesc îneît ne-a creat impresia 
că descoperă acolo, pe loc, în fața noastră, cu o sinceritate absolută, adevărurile unei generații. 
Era și singura șansă de a face personajul credibil, de a-l scoate din banalitate, de a-l face om. Ion 
Marinescu, în rolul unui artist plastic eșuat, a executat un număr savant de acrobație spirituală în 
jurul personajului principal, degustînd rafinatele băuturi străine cu aceeași voluptate cu care decanta 
memoriile unei existențe falimentare, plină de vicii și de orori, prezentate însă la orgă. Valeria 
Seciu a plutit prin scenă bizară și inefabilă, senzuală și sofisticată, ascunzînd de fapt în oglindă chipul 
crimei comise parcă doar cu un crin înmuiat în cianură.

Regizoarea Sanda Manu a condus spectacolul cu discreție și cu bun-gust. Pînă la urmă însă, 
într-adevăr, «valiza cu fluturi» nu s-a deschis. Ni s-ar fi acordat o satisfacție pe care o meritam.

A. DOHOTARU ■

CRONICA FILMULUI

„cursa“— sau ambiția de a nu avea ambiții foarte mari
«Cursa» este un film care place publicului. Răsuflarea sălii urmărește pulsul secvențelor 

și singurele comentarii nemulțumite sint ale celor pe care nu-i satisface deck un conflict 
excesiv de superficial. Te poți întreba doar de ce au trebuit să treacă atiția ani pentru ca 
să avem curajul să facem un film atît de simplu, fără ambiția de a lansa afirmații categorice și 
definitive asupra relațiilor umane, fără pretenția de a fixa în generalitate fiecare gest, fără 
tentația de a căuta în actualitate tot ceea ce pare sau trebuie să fie tipic. In genericul «Cursei» 
un reporter de televiziune se străduia să decupeze pentru dreptunghiul alb-negru al ecra
nului îngust și neîncăpător numai acele gesturi și cuvinte care, în limbajul schematizat prin 
care ureori se comunică informația, puteau deveni pertinente. Restul rămînea în umbra, 
adică în culoare, în culorile oarecum șterse ale cotidianului. Ostentativ chiar, scenariul lui 
Timotei Ursu se concentrează asupra «feliei de viață» pe care reporterul nu poate și nu este 
obișnuit s-o consemneze. De aici, o poveste simplă, avînd ca personaje doi șoferi porniți 
pentru cîteva zile pe firul Transfăgărășanului la volanul unui gigant și o fată ce-și părăsise 
casa și slujba în căutarea unui logodnic de care o lega o mult prea fragilă iubire. Poate cîndva 
ne-am fi întrebat: merită să facem asemenea filme? Am fost o vreme seduși de scenarii care 
își propuneau totul sau nimic, construind în scopuri evident nobile presupuse procese de 
conștiință și o realitate de laborator. Din acest punct de vedere «Cursa» ne-a oferit o replică 
simplă, lăsîndu-ne să însoțim cîteva clipe trei oameni care nu se impun prin acțiuni de 
excepție sau prin senzaționalul experienței de viață trăite. Ei sînt eroi atît cît sînt oameni, nu 
«simpli», ci adevărați, oameni ale căror gesturi, tăceri sau cuvinte acoperă o trăire sufletească 
autentică, o biografie morală bogată; trăire despre care aflăm cite ceva dar ne rămîne sufi
cient de mult ascuns, cu discreție; suficient pentru a ne pune întrebări, a căuta motivații, a 
prelungi în imaginația noastră destinul lor.

Vorbindu-ne despre prietenie sau despre singurătate, învățîndu-ne — pentru a cita 
oară nu reușim să învățăm lucrul acesta simplu! — că trebuie să ne apropiem fără prejude
căți de oameni pentru a-i înțelege, «Cursa» este un film al caracterelor în mișcare, acțio- 
nînd prin sugestie și nu prin analiză, obligîndu-ne să fim martori și nu judecători. E drept, 
rolul oferit lui Mircea Albulescu pare mai bogat în resurse,dar oare oamenii cu o biografie 
mai sumară, mai puțin apăsată de experiențe dificile și drame consumate, nu au același 
«fond principal de sentimente» demn să le justifice existența artistică?

Aflat la primul său film, Mircea Danieluc a înțeles că trebuie «jucat cinstit» cu un ase
menea scenariu și a apelat la alfabetul sigur și limpede al epicii realiste, eliminînd tentația 
verite-ului de suprafață sau a plasticizării excesive sub care ascundem adesea fragilitatea 
structurii dramatice. Filmul este elaborat cu inultă migală și acuratețe, iar impresia de 
detașare, de obiectivare reportericească voită pe care ți-o lasă narațiunea nu înseamnă 
nimic altceva deck discreție și reținere — într-un cuvînt tandrețe și căldură, drumuri prin 
care autorii s-au apropiat și ne-au apropiat de sufletul a trei oameni ce s-au dovedit vrednici 
să fie eroi numai prin simplul fapt că există, că trăiesc, că sînt. Ar fi aceasta și o definiție a 
stilului actoricesc pe care trioul Albulescu-Diplan-Tora Vasilescu îl construiesc cu farmec 
și naturalețe, pornind de la datele aparent reduse ale unei acțiuni sărace în exterioritate și 
ale unui dialog încărcat de firescul sentimentelor.

EUGEN PATRICHE ■

Ion Dodu Bălan, vicepreședinte al Con
siliului Culturii și Educației Socialiste Vasile Nițulescu Intr-un monolog ex-
la vernisajul unei expoziții de carte ploziv

Constantin Piliuță n-a uitat 
florile

Tașcu Gheorghiu sau noblețea 
lui Lampedusa

FOTOGRAFII DE V. BLENDEA SI EMANUEL TĂNJALĂ
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Ileana Zubașcu și aparatul ei cu clo
poței.

flacara
• cenaclu

Doru Stănculescu a avut o seară excep
țională.

Nicolae Dobrin a primit Cupa Flacăra 
pentru cel mai bun fotbalist al ultimu
lui deceniu. în stingă marelui sportiv, 
soția sa.

cronica (111)

In după-amiaza și în seara zilei de 27 
decembrie 1975 s-a desfășurat la Palatul 
sporturilor și culturii din București în 
cadrul unui program non-stop de opt ore 
Gala Festivalurilor-Flacăra 1975.

Fără să idilizăm sau să punem fard reali
tății, putem spune că membrii Cenaclului 
Flacăra au trăit în pragul noului an 1976 
momente de mare satisfacție spirituală. 
Bucuria le-a fost prilejuită chiar înainte de 
deschiderea festivalului de o priveliște to
nică. Pe largile alei ce duc spre palat au în
ceput de la orele 14.30 să se îndrepte spre in
trările sălii neîntrerupte șiruri de oameni 
Astfel că la începerea galei erau in spațioasa 
sală a palatului circa 10 000 (zece mii) de spec
tatori, bineînțeles, e vorba numai de acei care 
au reușit să fie în posesia respectivelor bilete. 
Deci 10 000 de prieteni bucureșteni ai 
cenaclului, prețuitori ai poeziei și muzicii 
lui, iubitori ai artei create și interpretate 
de' membrii cenaclului. însemnau acești 
10 000 de spectatori o grăitoare răsplată 
ce încununa munca îndîrjită și pasionată a 
membrilor cenaclului de-a lungul unui an 
pe cît de fructuos pe atît de greu. Cititorii 
cunosc,desigur, desele noastre peregrinări 
prin orașele și comunele patriei, întreprinse 
de noi cu bucurie, dar și cu consumarea 
unui timp hărăzit odihnei și refacerii for
țelor necesare diferitelor locuri de muncă 
în care activează membrii cenaclului. Și ca 
orice colectiv de muncă și colectivul cena
clului nostru simțea satisfacția'și mîndria 
ce le dă culegerea roadelor unei activități 
bune sau foarte bune. Să recunoaștem că nu 
e puțin lucru strîngerea într-un loc a unei 
mulțimi de oameni de ordinul miilor veniți 
să asculte nu cine știe ce formație muzicală 
de ieftine și comerciale exhibiționisme, 
fie ea din țară sau de peste hotare, sau să 
asculte vreun dubios cîntăreț cu un reper
toriu a cărui precară valoare este susținută 
doar de un snob și facil gust, ci, cum de 
atîtea ori am constatat, veniți la întîlnirea 
sau reîntîlnirea cu poezii și cîntece de pro
fund angajament revoluționar și patriotic.

Au putut constata membrii cenaclului 
și cu ocazia recentei gale că străduințele 
lor au găsit un imens și încurajator ecou în 
mințile și inimile atîtor oameni însetați, 
spre cinstea prezentului țării noastre, de 
o artă adevărată, sinceră, de nobile implicații 
civice și patriotice.

în ziua de 27 decembrie 1975 erau în 
sală mulți oameni tineri, foarte mulți tineri. 
Faptul nu avea decît să mulțumească, deoa
rece arta promovată de cenaclu are în
deosebi țeluri formative, de modelare a 
conștiinței și atitudinii cetățenești. Dar în 
sală se aflau și mulți oameni vîrstnici. Este aici 
un alt fapt care și el ne dă satisfacție. Cenaclul 
face o artă tînără, o muzică tînără. Aceasta 
nu în vederea cine știe căror criterii de 
dividere artificială a generațiilor. Arta cena
clului se adresează tuturor oamenilor aces
tei țări. E o artă tînără în sensul că se vrea 
însuflețită de spirit mereu novator, vigi
lentă la crusta rutinei, de spargere a tipare
lor șablonarde, cît mai îndepărtată de locu

rile comode și comune. Ținînd să fie o artă 
revoluționară, această artă trebuie să fie ea 
însăși stăpînită de spiritul noului, să sune 
mereu proaspăt, să se adreseze cît mai 
direct, dar nu simplist, oamenilor pentru 
care e făcută. De aceea — și fenomenul 
l-am observat și prin multe alte locuri 
pe unde am fost — prezența din ce în ce 
mai frecventă în rîndurile exultînd de tine
rețe și a oamenilor cu zăpada maturității 
la tîmple e un lucru ce-l înregistrăm cu 
bucurie în seria împlinirilor noastre.

Dar să trecem acum la relatarea ultimei 
noastre manifestări din anul care a trecut.

La început au sunat vast și înalt acordurile 
unor insuflețitoare cintece precum Deș- 
teoptă-te române. Trei culori, Hora Umrr 
transmise nouă de către taragotul lui Du
mitru Fărcaș și acordeonul lui Gh. Mureșan. 
Participant» le-au ascultat în picioare într o 
emoționată reculegere. Vibrațiile înstră- 
pinite în sală și în sufletele participanți- 
lor de ritmurile răscolitoare ale acestor 
cîntece s-au intensificat atunci cînd de pe 
scenă poetul Adrian Păunescu a rostit și 
artistul Tudor Gheorghe a cîntat un poem 
omagial dedicat președintelui țării.

Tudor Gheorghe a susținut un recital, 
amplificat neprevăzut la insistența publi
cului. A cîntat Țara mea de loan Nenițescu, 
Aloi vine țara pe la noi de George Tărnea, 
Balada Sfintului Gheorghe cel fals de Ștefan 
Augustin Doinaș, Repetabila povară de Adrian 
Păunescu, Țara asta nu e șvaițer de Ion 
Nicolescu, Ursul românesc de Mihai Beniuc, 
Bilet de amor și în fiecare zi ne batem joc 
de Romulus Vulpescu, Un și 0 de Al. O. 
Depărățeanu, cîntece populare. Diversita
tea repertoriului a cerut și una a interpre
tării, Tudor Gheorghe uimind și de data 
asta sala prin varietatea de structură și 
gen a artei sale. Dumitru Fărcaș și Gheorghe 
Mureșan ne-au adus pe scena palatului harta 
de vrăji și vis a cîntecului popular românesc. 
Dan Chebac a interpretat din propriile sale 
cîntece de pătrunzătoare melodicitate, cîn
tece care, datorită și glasului său ferm și 
nuanțat, au devenit, ierte-ni-se cuvîntul de
monetizat de atîta impostură, șlagăre.

La fel și arta de creație și interpretativă a 
lui Evandro Rossetti a dat unor cintece 
proprii, virtuți ce le-au destinat unei largi 
audiențe. Cazma Răcoare de Nicolae Labiș 
sau Tudor la Hanul lui Manuc de Gheorghe 
Tomozei sînt, în acest sens, exemple de 
necontestat. Mircea Vintilă susține de ase
menea un amplu recital în punctul final al 
gale», Nu e fără importanță acest amănunt. 
Publicul se afla în a opta oră de program. 
Totuși, arta de mari îneîntări și profund 
calm a lui Mircea Vintilă a fost ascultată 
cu o vie și proaspătă receptivitate. O parte 
din cîntecele lui au fost însoțite de acom
paniamentul întregii săli. Anda Călugăreanu 
a redat inimitabil umorul dintr-un text 
savuros semnat de Al. Monciu-Sudinski, 
a cîntat cîteva din seducătoarele ei proprii 
melodii. Obsedantul Bocet a impresionat 
adînc sala. Și pe scena sălii palatului. Adriana 
Ausch s-a menținut cu grație și fermitate pe 
drumul ei ascendent. Dan Tufaru recită 
Inscripție pe piatra de hotar de Geo Dumi

trescu. Am vorbit de cîte ori am avut prilejul 
de frumosul talent al lui Valeriu Sterian, 
personalitate reprezentativă a muzicii ti
nere. Am relevat calitățile lui de compozitor 
ți interpret. E cazul de astă dată să-i evi
dențiem și calitățile lui de bun chitarist. 
Maramureșeanul Ion Zubașcu a împrăștiat cu 
talent și generozitate în largul spațiu al sălii 
candoarea dalbelor flori ale unora din colin

dele noastre. Iar Ileana Zubașcu l-a acom
paniat cu clinchetul unor clopoței înșirați 
pe un aparat născocit de mînuitoarea lui. 
Nicu Alifantis a cîntat cu voce amplă un 
repertoriu compus din melodii proprii și a 
subjugat sala. A sunat frumos, timbrat 
glasul lui Adrian Ivanițchi, piesele lui muzi
cale reliefînd întotdeauna sensul poemelor 
cîntate. Doru Stănculescu a avut o seară 
excepțională,a cîntat cu stimulatoare supra
veghere, cu un fertil control al mijloacelor 
sale artistice. A fost profund și spumos, 
grav și cu delicat umor, totul cu necesitate și 
sugestivă expresivitate. Romeo Ghiur cîntă 
interiorizat o frumoasă compoziție proprie 
pe un poem de AL Andrițoiu. Ionela Copaciu 
interpretează o piesă de rezistență Sara 
pe deal de Mihai Eminescu, dar cîntăreața 
are încă un insucces. Tînărul Gheorghe 
Gheorghiu se remarcă hotărîtor ca un 
dăruit reprezentant al muzicii tinere. Actrița 
Mariella Petrescu recită convingător și cu 
deosebit meșteșug actoricesc Muzeul satului 
de Marin Sorescu. George Mihăiță a fost 
și de astă dată un răsfățat al aplauzelor. Radu 
Gheorghe a fost în mare formă ca actor și 
cîntăreț. Irezistibil într-un număr de panto- 
mimă, emoționant în Balada pentru Fărimiță 
Lambru. Strălucit și divers: Florian Pittiș. 
Pantomima actorului la Lordul John cîntat 
de Mircea Vintilă e un număr antologic. 
Conturează un moment de autentică artă 
Mihai Stan, recitind poeme de loan Ale
xandru, Dumitru Popescu, Marin Sorescu, 
Ion Nicolescu. Gelu Colceag ți Gabriel 
lencec, ca membrii ai grupului Reflex Flacăra 
ți ca recitatori individuali, țin prin talentul 
și verva lor sala într-o vie animație. Harul 
lor nu ține seama de dimensiunile nici unei 
săli, acoperind-o oricit ar fi aceasta de 
întinsă. Foarte bun, Sorin Minghiat, acompa- 
niindu-l vocal și la flaut pe Doru Stăncu
lescu. Talentul lui Mircea Vancă de cîntăreț 
și instrumentist se face din ce în ce mai 
remarcat.

10 000 de prieteni bucureșteni ai cena
clului, prețuitori ai poeziei și muzicii lui.

Fotografii de EMANUEL TÎNIALĂ ■



ceea ce se înfiripă aici, 
la eforie nord, 
nu este și nu dorim 
să fie de domeniul fantasticului

Pentru membrii cenaclului,o priveliște 
tonică: șiruri nesfîrșite de oameni se 
îndreaptă spre Palatul sporturilor și 
culturii.

înainte de a încheia, să transcriem numele 
celor premiați și care au primit diplomele 
respective în cursul serii.

Trimestrele III și IVi 1975
Marele premiu pentru muzică tînără: Anda 
Călugăreanu; Marele premiu pentru inter
pretarea poeziei: Mihai Stan; Premiul special: 
Ion Nicolescu; Premiul consacrării: Nicu 
Alifantis și Valeriu Sterian; Premiul încre
derii: Florin Zamfirescu, Evandro Rossetti; 
mențiuni: Ionela Copaciu, Romeo Ghiur.

Premii anuale 1975
Marele premiu pentru muzica tînără: Tudor 
Gheorghe, Mircea Vintilă; Marele premiu 
pentru interpretarea poeziei: Florian Pittiș 
și George Mihăiță; Premiul pentru creație: 
Dan Tufaru, Ion Zubașcu; Premiul special: 
Dan Chebac, Dumitru Fărcaș; Premiul con
sacrării: Adriana Ausch. Adrian Ivanițchi, 
Ileana Zubașcu; Premiul pentru debut: Gheor
ghe Gheorghiu; Premiul pentru încredere și 
confirmare: Gelu Colceag, Gabriel lencec. 
Radu Gheorghe, Mariella Petrescu, Gheor
ghe Mureșan, Ovidiu luliu Moldovan, George 
Țărnea.

De asemenea, marele sportiv Nicolae. 
Dobrin primește Cupa Flacăra pentru cel mai 
bun fotbalist al ultimului deceniu, așa cum 
a rezultat din ancheta întreprinsă de revista 
și almanahul Flacăra.

Fără pretenția unui bilanț sau concluzii, 
putem totuși afirma că anul care a trecut a 
fost un an bun pentru cenaclul nostru. 
S-a datorat lucrul acesta valoroaselor poezii 
recitate sau cîntate, pasiunii și ambiției 
membrilor cenaclului de a fi cît mai buni, 
și mai ales, zecilor de mii de oameni care 
ne-au încurajat prin generoasa lor prietenie 
și înțelegere.

TRAIAN STOICA ■

Radu Gheorghe a fost în mare formă 
ca actor și cîntăreț.

— Sînteți tovarășul Păduraru?
— Da. Petrea Păduraru. Locuiesc în Med

gidia, bloc 10, apartament 15. Pe strada 
Griviței, bineînțeles. Strîngeți-mi mîna, dar 
nu prea tare, căci încă mă mai înjunghie. 
V-a trimis tovarășul doctor, nu? Dacă nu 
vă trimitea dumnealui, vă scriam eu. De 
loc sînt din Vaslui. Si am avut o viață lungă 
Au încăput în ea de toate. La Medgidia am 
venit ca să nu mai fiu singur. Multă lume 
zice că-i praf. Nu-i chiar așa. E o muncă 
ordonată și cînd n-ai nimic cu nimeni, 
nimeni n-are nimic cu tine. In ziua de 17 
septembrie am mers ca de obicei la lucru 
foarte de dimineață. Toți venim la fel. 
Pînă la începerea lucrului mergem în secții 
și remediem ce e de remediat. Sectorul 
meu e la tunel, la un coș de colectare, 
sistem pantalon. Era o gaură care trebuia 
sudată. Cînd sudorii n-au timp, obișnuim 
să băgăm înăuntru un băț cu celofan. Mă 
uitam în sector că de cîtva timp dăduseră 
niște izvoare. Din pămînt. Merg să iau o 
mătură de nuiele, fiindcă din cauza apei se 
făcuse noroi, cum le zicem noi, mocirle. 
Asta a fost ghinionul meu: ca să nu mă 
duc prin apă, m-am rezemat de coșul de 
colectare. Cu piciorul drept pe bandă. Cu 
stîngul vroiam să săr dincolo, cînd s-a dat 
drumul la motor. Banda mergea înainte și 
mă trăgea după ea. Pînă la coș. Am rămas 
imobilizat. Banda mergea — dar nu mă 
mai tîra. îmi tîra doar pielea de pe brațe, 
de pe gît, de pe șira spinării, de pe fund, 
vă rog să mă scuzați, după care am început 
să mă rup încet. Cum să vă spun: bucățică 
cu bucățică. E un lucru cunoscut de tot 
colectivul: sînt un om lucid, rezistent și 
robust. Cînd am fost trîntit cu capul în 
jos, mi-am văzut una dintre mîini sfărîmată 
și plină toată de sînge. Mi-am zis că, mă rog, 
se poate trăi și fără o mînă și că trebuie să 
salvez restul, adică ce mai rămăsese și am 
început să strig. La noi venise de curînd un 
moș, care mi-a fost dat mie să-i fac orien
tarea. Și fiind acolo, față în față cu ce mai 
vedeam din mine, moșul m-a văzut. Eu 
nu puteam să-l văd. Capul îmi ajunsese în 
coș, o mînă sub coș și el a dat alarma. In 
clipa următoare s-ar fi dat drumul la ma
teriale pe bandă și acuma aș fi fost zidit 
cine știe unde. Alarma lui a oprit banda și 
au venit la fața locului șeful de tură, șeful 
de secție și colegii mei. Au dat rolele jos 
ca să mă poată scoate, pe rînd. Cînd mi-am 
revenit și am devenit conștient de mine, 
mi-am zis: gata, pînă aici mi-a fost. Nu 
puteam nici să mișc, nici să țip, nici să mă- 
nînc, nici să dorm. Zăceam, împachetat tot, 
cu capul pe o masă, fiindcă nici culcat nu 
puteam sta. Zăceam și mă gîndeam la 
oamenii ăia 11, care mai multe zile și nopți 
au stat lîngă mine, donînd sînge pentru 
mine. Să-mi dau seama abia în situația aceea 
că-mi erau prieteni și țineau la mine!... 
Am ieșit totuși, în cărucior, și nici vorbă nu 
putea fi de muncă. Am vorbit cu tovarășii 
doctori și m-au trimis aici, unde, după cum 
vedeți, am fost recuperat, umblu, vorbesc, 
cam mult ce-i drept, numai mîna nu pot s-o 
întind că mă doare, dar și eu am voință, 
sper adică, și nu se poate să nu mă fac bine. 
Fiindcă nu prea știu eu cum o să se desfă
șoare toată chestia asta și ce-o să scrieți,vă 
rog să faceți astfel ca să afle toată lumea, că 
la noi în țară sînt doctori de omenie, dar 
ca aici, la Eforie Nord, n-am mai văzut 
nicăieri ce mi-a fost dat să văd și să aud 
ca medicină și ca doctori buni și degeaba

Recuperarea integrală a lui Petrea Pădu
raru este o realitate, una miraculoasă, ce-i 
drept!, dar o realitate inatacabilă. Orice 
victorie asupra morții este o binecuvîntată 
realitate, dar în cazul lui Petrea Păduraru 
și al multor altora ca el nu este vorba de 

orice victorie, ci de o victorie totală. Petrea 
Păduraru este, mai exact va fi,redat muncii, 
colegilor, familiei, oricît ar părea de ne
crezut, cu putințele fizice și intelectuale 
intacte Aceasta este menirea Clinicii Grand 
din Eforie Nord. Cînd toate celelalte rosturi 
ale medicinei au fost încheiate și uneori 
celui tratat i se spune: am făcut tot ce ne-a 
stat în puteri, să fii sănătos! ceea ce nu de 
puține ori pacientul înțelege că noua lui 
stare se numește «dependență socială», 
in județul Constanța intervine Clinica Grand 
de medicină fizică, balneoclimatologie și 
recuperare medicală.

La Comitetul județean Constanța al P.C.R 
Clinica Grand figurează printre obiectivele 
importante ale actualului cincinal; fiindcă 
ea presupune nu numai valorificarea celor 
mai ieftine materii prime ale teritoriului: 
apa, aerul, nămolul, ci și, între hotarele ju
dețului cel puțin, propulsarea spre cota 
reală a importanței ei a acelei ramuri a 
medicinei ce urmează direct procesul mun
cii, integrîndu-i-se.

*
La intrarea în Eforie Nord șoseaua își 

lăbărțează marginile într-o buclă, refugiu 
pentru autobuze, dincolo de care. în fundul 
unei curți, se înalță, alb, clădirea Clinicii 
Grand, în stilul obișnuit al vilelor litoralului. 
Aici lucrează, de puțini ani, împreună cu 
patru colaboratori apropiați,conf. dr. Lau- 
rian Șdic. Mindria acestor oameni harnici 
sînt pacienții. Pînă-ntr-atît încît ei, pacienții, 
au sfîrșit prin a fi ei înșiși mîndri de sine, 
își dezvelesc picioarele ajunse inegale, mîi- 
nile rămase disproporționate în nemișcarea 
lor, coloanele vertebrale atacate de rahi 
tism. Bucuria vieții ce se reînfiripă în ei le 
picură în priviri limpezimea pe care o are 
numai fascinația de a putea trăi la fel ca 
înainte, dorința de a putea trăi la fel ca 
înainte avînd aici forța unui ideal. Motivul 
este lesne de înțeles: toți sau aproape toți 
au venit cu diagnosticul oficial ori neoficial 
de recuperabili parțial.

Un șpan care a străpuns călcîiul lui Ahile: 
«Cînd am plecat din spital, tovârășu’, am 
auzit plesnind ceva în mine, ceea ce însemna, 
după cum am putut afla după revenirea 
mea la spital, că un mușchi s-a atrofiat și că 
toată viața mea voi rămîne șchiop; priviți 
pantofii mei: stîngul e cum l-am cumpărat 
din magazin...»

O degerătură din timpul războiului: 
«N-am mai știut de ea pînă recent, cînd 
nu mai puteam ține în mînă nici măcar un 
ziar. Nimeni nu găsea buba; nici eu nu-mi 
mai reaminteam de degerătură aceea. Daca 
n-aș fi nimerit aici, nervul din palmă s-ar 
fi atrofiat și mîna ar fi început să se usuce...»

Trei zile fără întrerupere acordînd ajutor 
sinistraților: «După o lună nu m-am mai 
putut ridica; din spital am ieșit ameliorat, 
adică o jumătate de om: după o oră obo 
seam, acasă nu mă mai ridicam din pat...»

Ciți dintre cetățenii societății moderne 
nu duc după ei, uneori fără s-o știe, seche
lele unor deformații sau accidente de pro 
ducție ce fac din ei lucrători plafonați, pă
rinți apatici și cetățeni parțiali? La Eforie 
Nord specialiștii se străduiesc să dezvolte 
și să aclimatizeze definitiv în ținut această 
ramură modernă a medicinei, recupera
toare integrală a forței de muncă.

— Tovarășe Laurian Șdic, sînteți direc
torul clinicii de la înființarea ei. Care au 
fost raționamentele instalării ei pe litoralul 
Mării Negre?

— Raționamentele le găsim în documen 
tele de partid, în cuvîntările secretarului 
general: ideile privind necesitatea integrăm 
invățămîntului cu cercetarea și producția 
Aici există condiții ideale de tratament, 

printre cele mai favorabile din Europa și 
din lume: climat, nămol, mare, lacul cu 
apă concentrată, Techirghiol, și, nu mai 
puțin importante: înțelegerea și sprijinul 
concret ale unor oameni entuziaști. Dacă 
sînteți de acord, le voi cerceta în ordine...

— Vă rog.
— în ce privește învățămîntul avem sar

cini de specializare a medicilor de medicină 
fizică, balneoclimatologie și recuperare me
dicală. Practic, în acești doi ani de cînd 
existăm am avut șase serii de specialiști 
din toată țara.

— Deci există astfel de clinici și in alte 
orașe?

— Există. In București, în unele stațiuni 
de odihnă. Condițiile de aici sînt cele mai 
bune, unice, după cum v-am spus. Acesta 
este motivul pentru care dorim ca secția 
de aici să devină mecanicul-șef, cum se 
zice în industrie, al medicinei fizice. Ince- 
pind din acest an cursurile de perfecțio
nare de trei ani se vor ține tot la noi, în 
care scop au venit, prin concurs, 15 medici 
din mai multe județe ale țarii. In ultimul 
an am început și un curs de perfecționare 
cu 12 medici primari și specialiști în medi
cină fizică, dar și din disciplinele înrudite, 
ortopedia,de pildă. Tot în această perioadă 
am mai ținut un curs de perfecționare cu 
cadre medii; ceva asemănător mai existînd 
la București și Gura Ocniței...

— înțeleg că toate astea presupun un vo
lum de muncă serios, avînd in vedere și 
numărul mic al colaboratorilor dv. Totuși, 
integrarea de care vorbeați nu se realizează 
decît parțial, la nivelul cursurilor de per
fecționare...

— Desigur, ideal ar fi ca și cursurile 
facultății de specialitate care în prezent 
funcționează la București să aibă loc tot. 
la noi, la locul de producție, nu-i așa, dar 
acest lucru nu depinde de noi, oricum,este 
un obiectiv care se analizează.

— Cercetarea nu suferă din același mo
tiv?

— Contează firește și numărul oamenilor 
care se ocupă de cercetare, dar nu în pri
mul rînd. E de la sine înțeles că în condi
țiile cînd facultatea ar fi aici, alta ar fi zona 
de investigație. Deocamdată realizăm ce se 
poate realiza cu forțele locale, ceea ce nu 
e puțin. O simplă enumerare a temelor 
noastre de cercetare ar umple tot spațiul 
reportajului dv. Nu e cazul, cred. Ce era 
important am realizat: începutul. Cei patru 
colaboratori ai mei, toți foarte tineri, au 
devenit cercetători buni, atmosfera a fost 
creată și în interiorul ei munca noastră 
concretă, aceea de recuperare, decurge sin
cronizat. in plin aș pute, spune. Tratamentul 
nostru este complex, nu plecăm niciodată 
de la locul vătămat numai de la el, ne inte
resează funcționalitatea organismului în an
samblu, implicațiile multiple ale bolii, ere
ditatea, cauzele învăluite în trecutul de 
muncă al individului, celelalte boli de care 
suferă, urmările lor, cauza se află de foarte 
puține ori acolo unde este reclamată de 
către pacient, din acest motiv recuperarea 
bolnavului este totală; noi nu vindecăm, 
conform concepției medicinei generale, ci 
recuperăm individul din toate punctele de 
vedere în perspectiva muncii — pentru o 
viață completă și normală. Fără medica
mente. Fără injecții... Prin mișcare și re
paus, să nu idealizăm inutil însă ceea ce 
se înfiripă de doi ani aici, la Eforie Nord, nu 
aparține și nu vrem să aparțină de domeniul 
fantasticului, ci de necesitatea pură care 
ne-a dat naștere, și ea se numește noile 
nevoi ale omului societății socialiste multi
lateral dezvoltate.

NICOLAE CRISTACHE ■
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llacara inteligența 

românească in acțiune

patru 
tehnicieni români,
autori ai unei invenții privind captarea 
prafului, gazelor și fumului emanate de 
coșurile industriale, afirma că lumea va 
avea ceruri curate ca apa izvoarelor, 
peluze primăvăratice, oameni care nu 
se mai tem de poluare

scrisori acasă

Pentru depoluarea spațiilor din jurul co
șurilor de fabrici și din juru coșurilor cup
toarelor rotative de clincher ale fabricilor 
de ciment în special, ca dispozitive recupe
ratoare ale pierderilor în atmosferă se fo
losesc cicloanele și filtrele mecanice sau 
electrice. Cicloanele reprezintă însă soluții 
tehnice depășite, care nu mai corespund 
exigențelor actuale. Posibilitățile lor de re
cuperare a pierderilor ce viciază atmosfera 
se situează sub 30 la sută. Filtrele mecanice 
s-au dovedit de asemeni nesatisfăcătoare, 
datorită manipulării greoaie, uzurii rapide 
care impune înlocuirea lor repetată, pre
cum și randamentului redus.

Rămîn, așadar, filtrele electrice. Dar și 
acestea, deși superioare cicloanelor și fil
trelor mecanice în ce privește nivelul tehnic 
și randamentul, prezintă dezavantajul că 
separă din factorii poluanți numai praful. 
Nu îl rețin însă integral, și cu atît mai puțin 
se încadrează ca dispozitive antipoluante din 
moment ce nu elimină poluarea provenită 
din arderea gazelor sau a altor combustibili 
Ce-i drept, se cunosc și instalații de epu
rare a gazelor, dar nici ele nu efectuează 
o depoluare totală a masei de gaze nocive 
ce trebuie evacuate în urma unor procese 
tehnologice și, în plus, au un grad restrîns 
de utilizare.

Costul unui electrofiltru este destul de 
ridicat, în medie între 8-10 milioane de lei. 
Amplasarea și construirea instalațiilor afe
rente mai înghite însă alte aproximativ 
15 milioane, care alcătuiesc o adevărată 
uzină de întreținere.

Electrofiltrele prezintă, de asemeni, o 
anume nesiguranță în exploatare, prin de
fecțiunile tehnice ce se ivesc permanent, 
aproape în fiecare schimb. Pe de altă parte, 
aglomerarea prafului recuperat fieste po
sibilitățile de depozitare obligă uneori fa
bricile de ciment să funcționeze fără electro- 
filtre. Și ar mai trebui menționat și perico
lul gazelor nearse, care trecînd prin coș 
pot exploda la tensiunea înaltă la care lu
crează un electrofiltru (în jur de 100 000 
de volți). Aceeași tensiune înaltă pune și 
probleme deosebite de protecție a muncii 
oamenilor, și nu trebuie omis nici faptul că 
pentru lucrul cu o asemenea instalație se 
cere numai personal cu înaltă calificare.

Față de procedeul acesta, recunoscut și 
aplicat astăzi în toată lumea, soluția pro
pusă de invenția românească «Procedeu și 
instalație pentru captarea prafului, gazelor 
și fumului, pentru recondiționarea aerului 
poluat» al cărei brevet a fost acordat la 
25 martie 1975 sub numărul 58 203 și apar
ține metrologului Marin Șerbănescu și in
ginerilor Dumitru Pogaci, Mircea Vrîncea- 
nu și Anton Șerban, are în primul rînd avan
tajul accesibilității ei, costul instalației ima
ginate de cei patru reprezentînd aproxima
tiv 25 la sută din acela al unui electrofiltru.

Instalația este simplă, robustă și asigură 
durată în exploatare.

E adaptabilă la toate fabricile de ciment, 
de negru de fum, precum și la coșurile po
luante ale termocentralelor, nepresupunînd 
modificări la instalațiile tehnologice ale uzi
nelor deja construite.

Este realizabilă cu materiale indigene.
Permite o funcționare sigură. Exclude 

avariile, stagnările.
Elimină coșurile înalte de cărămidă sau 

beton, fără a necesita o construcție nouă, 
întrucît procesul depoluării se poate exer
cita la sol.

Mărește viteza de ardere și productivi
tatea cuptorului, datorită vacuum-ului pro
dus de agregatele hidroturbodinamice pe 
care le conține.

Exclude existența tensiunii înalte, deci 
evită exploziile datorate scăpărilor de gaze, 
indiferent de cantitatea acestora.

Permite recuperarea și revalorificarea ma
teriei prime ce pleacă pe coș sub formă de 
pulbere (aproximativ 30 tone/24 ore la un 
singur cuptor, la Combinatul de lianți și 
azbociment-Fieni), prin readucerea ei în 
fluxul tehnologic sub formă de «șlam» (un 
fel de mîl), care în final înseamnă o canti
tate importantă de ciment.

In sfîrșit, avînd pus la punct un sistem de 
depoluare în trei trepte în cascadă hidro
mecanică, invenția permite realizarea des- 
prăfuirii fizice și chimice prin captarea in
tegrală a suspensiilor solide de particulele 
submicronice, excluzînd pierderile de praf 
în atmosferă și recondiționînd la parametrii 
optimi tot aerul viciat de gaze, fum, CO2 
și alți agenți dăunători.

In privința originalității procedeului pro
pus de cei patru, ne vom mulțumi să cităm 
din Studiul comparativ care a stat la baza 
hotărîrii O.S.I.M.-ului de a acorda brevetul 
de invenție: «Din materialul documentar 
cercetat s-a reținut brevetul S.U.A. nr. 
3 290 867 clasa 55-258 din 1966 (...). Com- 
parînd soluția propusă de autori cu cea din 
brevetul S.U.A. se constată că ea este su
perioară, instalația conform cererii de bre
vet realizînd în plus față de brevetul S.U.A. 
separarea și evacuarea integrală a șlamului, 
precum și tratarea șlamului aflat în decan- 
tor cu soluții adecvate pentru evitarea pri
zei acestuia», in continuare, studiul compa
rativ stabilește și subliniază elementele 
de noutate și progres tehnic ale inven
ției românești.

Desigur, instalația industrială nefiind re
alizată pînă acum, discuția noastră nu oferă 
decît cunoașterea în avanpremieră a acestei 
idei De la autorii ei aflăm însă că și din acest 
punct de vedere, al aplicării, ideea s-a bucu
rat de toată înțelegerea cuvenită, «invenția 
fiind considerată ca realizabilă de către 
C.N.S.T.». După ce vor fi acordate fondurile 
necesare, pe cei patru îi va aștepta un alt 
timp de muncă și încordare, întrucît con
struirea primei instalații — la început pentru 
un singur cuptor, cel mai poluant, de la 
Fieni — va dura după estimările lor apro
ximativ nouă luni. Nu ne rămîne decît să 
fim alături de ei și, așa cum în povești binele 
învinge întotdeauna răul, să sperăm că 
povestea frumoasă a acestei idei — cășeia 
i-a fost recunoscută valabilitatea de prin
cipiu — se va sfîrși cu ceruri senine și nu 
împotmolite în pulbere și praf, cu peluze 
primăvăratice și cu oameni care nu se mai 
tem de poluare.

DUMITRU ELIADE ■

Redacția noastră a primit, de sărbă
tori, ca și în alți ani, numeroase scri
sori, cele mai multe, firește, din țară, 
dar și multe din străinătate. în rubrica 
de față ne vom ocupa de cîteva scri
sori sosite de peste hotare și mai 
concret din Israel. Este vorba de scri
sori ale unor foști cetățeni români 
care, pe o cale sau alta, și-au părăsit 
țara nașterii și vieții și au ales un alt 
loc unde să-și ducă mai departe 
existența. Conform legilor sale, statul 
român — model de consecvență în 
rezolvarea problemelor umanitare — 
le-a permis acestor cetățeni să meargă 
acolo unde i-a tras, pentru un mo
ment, inima; după cum se va vedea 
mai jos din aceste scrisori prin acor
darea vizei de plecare din România 
unor oameni, mulți din aceștia au ajuns 
în situații dramatice, uneori tragice. 
«Eu și soțul meu, eu, Margareta 
și el, Moise L nu mai putem. Cit 
eram în țară citeam revista dum
neavoastră și tocmai de aceea vă 
și scriem. Că ne încredem că veți 
înțelege situația noastră Aici sîn
tem supuși la tot felul de perse
cuții, că să trecem la religia lor, dar 
noi nu ne-am închipuit că venim 
aici pentru religie ci ne luasem și 
noi după ce auzeam că e viața mai 
ușoară și uite că vecinii noștri, în 
afară de o familie care ne înțelege 
și pe care o mai vizităm din cînd 
în cînd, ne zic că sîntem niște goi, 
dar nu în sensul că sîntem dezbră- 
cați, cu toate că bărbatul meu e 
cam dezbrăcat că nu-i e la nimeni 
milă de ei, dar goi înseamnă aici 
păgîni și e vai de sufletul nostru. 
Spuneți-le celor care ne-au dat voie 
să plecăm să ne dea voie să ne în
toarcem că țara noastră e țara unde 
ne e sufletul și aici deși se găsesc 
de toate noi sîntem primiți ca ser
vitorii și nu mai putem, așa să le fie 
sufletul la toți dușmanii care ne-au 
îndemnat cum ne e nouă acum 
cînd parcă ne-au băgat la închi
soare și nu ne înțelegem decît cu 
o familie și lor le e frică să vor
bească cu noi». Cumplită sfîșiere 
sufletească, teribilă singurătate! Și to
tuși e o singurătate în doi. Dar iată 
singurătatea strigătoare la cer: «Sint 
văduvă din războiul din 1973 și sînt 
singură cu 3 copii în vîrstă de 5, 
11, 13 ani în localitatea Mitzpe Ra
mon. Nu cunosc pe nimeni, parcă 
toată ziua e noapte. Oamenii n-ar 
fi răi dar autoritățile religioase vor 
să ne bage în religia mozaică și pe 
mine și pe copii și asta au aflat-o 
și vecinii, ne mănîncă sufletul. Ce 
să mă fac eu cu copilașii mei? Că 
sînt văduvă și nimeni nu se mi- 
lostivește de văduvia mea, se uită 
la mine cum s-ar uita la văduva 
unuia de a luptat împotriva lor...»

Durerea se transformă din cînd în 
cînd în revoltă. în numeroase scrisori 
cei ce ne scriu vorbesc despre faptul 

că și-au luat îndrăzneala de a ne 
scrie și ne atrag atenția că destui din 
cei care vor s-o facă n-o fac de rușine, 
alții din neîncredere și din teama, cum 
zice un tînăr pictor într-o scrisoare 
plină de un trist umor, «că n-o să 
rămînă nici în car, nici în căruță, 
nici în teleguță». «Ce să fac, ne 
scrie Dumitra I., am ajuns servi
toare și am păcătuit și față de 
Dumnezeu și față de toți strămoșii 
mei români, că mi-am trecut copi
lul la religia mozaică numai ca 
să-mi schimb situația. Că uite, ca
zul iui lacov care e tehnician 
chimist și el și nevastă-sa n-au 
serviciu pentru că sînt creștini sau 
a lui Gheorghe C. din Haifa.- poți 
să și înebunești că una auzi că e 
aici și alta vezi, oamenii le au pe-ale 
lor, noi ca cîinii pe lîngă ei».

Altcineva ne scrie despre o vecină, 
Ileana Trachtemberg, care a fost for
țată să-și schimbe numele în Lea Ben 
Isai iar pe fiul său să-l numească din 
Constantin Luca, așa cum îl numise 
cînd l-a născut, Rabin Ben Isai. Dar 
copiii Vioricăi Berea, plecată și ea tot 
cu iluzii din România în Israel, copii 
care nu sînt primiți la grădiniță pentru 
că sînt creștini? Dar desele situații 
cînd unul din soți fiind evreu și celă
lalt român se ajunge la șantaje și la 
un dispreț fără nici o frînă, la un fel 
de strivire morală a acelei familii care 
nu are nici o vină decît că doi oameni 
s-au iubit și se iubesc? Dar locurile 
la facultăți despre care Rachela B. 
ne spune «sînt date dinainte și nici 
nu ne primesc la examene cu copiii, 
ne rid în nas și ne spun să muncim 
la gunoaie sau la familiile de evrei 
adevărați»?

între atîtea scrisori frumoase de 
sărbători, iată, aceste triste fotografii 
ale sufletelor unor oameni care s-au 
grăbit spre un rai iluzoriu, părăsind 
România, despre care noi, românii 
și de toate naționalitățile care sîntem 
aici, știm că nu e un rai dar știm, în 
același timp, că oferă fără nici o 
excepție locuri de muncă, de viață și 
de credință tuturor cetățenilor săi, in
diferent de naționalitate și că perse
cuția nu numai că nu e posibilă dar 
ea însăși e... persecutată de lege.

Cu emoție și — de ce să n-o spu
nem —cu întristare, am citit în aceste 
scrisori cuvîntul «acasă» care în nici 
una din ele nu înseamnă decît Acasă 
în România. în asemenea prilejuri 
ne dăm seama mai clar, mai concret, 
de sensul exact al umanismului nos
tru. Sperăm ca aceste cuvinte din 
tulburătoarele scrisori primite să fie 
subiect de meditație pentru orice om 
care are o cît de mică predispoziție la' 
iluzii deșarte. în lumea contemporană 
iluziile costă mult Ele se plătesc cu 
valuta cea mai forte — ireversibila 
noastră viață.

FLACĂRA ■
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£lacara
«FLACĂRA» nu ia in considerare scri
sorile anonime. Scrieți-ne cit mai conck 
Și nu uitați să vă iscăliți.

la dispoziția 
dumneavoastră
Afară, pe firmă, ser ie «Alimentara» dar înăuntru 

nu prea arată a «alimentară» după cum puteți 
vedea și dumneavoastră din cele două fotografii. 
Această unitate a neglijenței și a comportării

necivilizate a vînzătorilor cu publicul se află în 
municipiul Suceava, poartă numărul 26 și este 
situată în apropierea gării Suceava Nord. (Sorin 
Apostolescu — Pașcani)

Mă numesc Constantin Andronic, lucrez 
în cadrul întreprinderii de stat «Decorativa» din 
București din august 1975 și vreau să vă aduc la 
cunoștință situația grea în care mă aflu, datorită 
unor împrejurări care mă depășesc, pe care nu 
sîntjpur și simplu,în stare să le înțeleg: am absolvit 
Institutul de arte plastice «Nicolae Grigorescu» 
din București, secția pictură (patru ani cursuri 
universitare și un an specializare) obținînd exa
menul de stat cu calificativul 10 și diplomă de 
merit, fiind șef de promoție pe țară. Prin Ordinul 
de repartiție nr. 3218, dat de către Comisia 
guvernamentală în acest an, am fost repartizat 
la întreprinderea unde lucrez și in prezent. 
Sînt tatăl unui copil de peste 2 luni, soția 
trăiește departe de mine, în provincie. Conform 
Decretului nr. 54 din 30 mai 1975, articolul 13, 
litera «d», întreprinderea la care am fost reparti
zat are obligația a-mi asigura o locuință cores
punzătoare, dar nu am deloc, fiind obligat ca 
de luni de zile să mă adăpostesc pasager pe la 
cunoștințe, deranjînd astfel oameni care au și 
ei treburile lor, neputîndu-mi închega familia 
la un loc, de a intra și eu în drepturile mele legale 
de cetățean, de artist al țării și cap de familie.

In orașul Buzău se găsesc din belșug vederi dm 
.Rm. Sărat și din alte localități ale județului. 

Singurele vederi care nu există în Buzău sînt cele 
din... orașul Buzău, l-am trimis nu demult soției 
o astfel de vedere — reprezentind Rm. Sărat — pe 
spatele căreia am scris, cum era și firesc, «salutări 
din Buzău». Știți ce am pățit apoi, ajuns acasă, 
cu nevasta...? (T. Nicolae, București)

între microraionul V și zona industrială a 
Buzăului circulă un autobuz. Autobuzul are un 
taxator (sau o taxatoare), care dispune de niște 
carnete cu bilete pe care le dă călătorilor contra- 
cost. Ei, tocmai despre contracost e vorba! 
Fiindcă unii taxatori, mai modești, pretind doar 
75 de bani pentru cursă, iar alții, mai pretențioși, 
cer 1 leu, evident pentru aceeași distanță. Să fi 

lăsat I.J.G.C.L-Buzău stabilirea tarifelor la latitu
dinea taxatorilor? Nu cred, nici nu prea se 
obișnuiește.,. (Cost i că Afilon — Buzău)

Primim din partea Ministerului In
dustriei Chimice:

«Vă informăm că aspectele sesizate în revista 
Flacăra nr. 45 din 15 noiembrie a.c. în legătură 
cu cele 5 absolvente ale școlii de specializare 
posti iceale, specialitatea «proiectări în industria 
construcțiilor de mașini», Fii of te ia Enciu, Elisa- 
beta Bako, Valeria Sandru, Virginia Omșa 
și Margareta Springs (care se plîngeau că, 
după absolvire, nu li se asiguraseră locuri 
de muncă, fiind îndrumate de la o instituție 
la alta — n. red.) au fost juste. In urma măsu
rilor luate de minister și Trustul de construcții 
montaj reparații pentru industria chimica Bucu
rești, situația lor s-a rezolvat, deoarece cu data 
de 8 decembrie 1975, prin decizia trustului nr. 
249/01.12.1975, au fost transferate in interesul 
serviciului și încadrate la Colectivul de proiectare 
Ploiești, al secției de Proiectare din acest trust.»

La data de 8 octombrie a.c. am solicitat reco
mandat Librăriei «Cartea prin poștă» (recipisa 
1061) un manual de engleză; clasa a Vlll-a,și un 
dicționar al limbii române. Nici pînâ astăzi, 
17 decembrie, nu mi s-a răspuns în vreun fel. 
în orice caz, renunț la cele două volume solicitate, 
manualul de engleză mi l-am procurat între timp, 
am reușit sa fac rost și de dicționarul în cauză — 
nu de alta, dar pînă cînd mi-l expediază tovarășii 
de la librărie s-ar putea să fie depășit!i.. (Zach 
Gheorghe, str. T. Vladimirescu 37, et. II, ap. 10, 
Arad).

Sînt muncitor la șantierul Termocentralei Tur- 
ceni, Gorj, și vă scriu în numele unui grup de 
tovarăși de muncă, toți fiind domiciliați în comuna 
lonești. în drum spre casă trecem prin Turcenii 
de Jos: de patru ani încoace aici nu s-a schimbat 
măcar un bec ars, traficul pe șosea este extrem 
de intens, noaptea orbecăim pur și simplu prin 
întuneric, sărind prin șanțuri la apropierea ori
cărui camion, auzind zgomotul motoarelor, de 
teamă să nu se întîmple vreun accident. Este de 
neînțeles cum se tolerează o astfel de situație! 
în acest sezon se întunecă foarte devreme și se 
face lumină destul de tîrziu, lucrăm în ture, 
noaptea, repet, drumul prin Turcenii de Jos devine 
un coșmar. (Semnează Ionescu Titi)

Iubitorii literaturii din lași salută cu bucurie 
deosebită reluarea ședințelor Cenaclului de lite
ratură «Junimea» din cadrul revistei «Convorbiri 
literare^ înființată în anul 1963. Oamenii din 
generația mea vor simți astfel mai aproape de 
ei pe marii fii ai lașului, giganți ai literaturii 
române, care și-au citit aici pagini din nemuritoa
rea lor operă: Mihai Eminescu, Ion Creangă, 
Garabet Ibrăileanu, Mihail Sadoveanu și atîția 
alții. (Mihai Vieru, lași)

Am fost de curînd în stațiunea Slănic Moldova, 
la noul sanatoriu organizat în salina de la Tîrgu 
Ocna, pentru tratarea astmului bronșic. Multă 
osteneală își dau medicii de aici și personalul 
medical auxiliar, și li se cuvin mulțumiri pentru 
asta. Dar sînt profund nemulțumit de dezinteresul 
O.J.T.-Bacău și al administrației stațiunii Slănic 
în legătură cu mijloacele de transport al bolnavi
lor la și de la salină. Deși bolnavii suporta costul 
transportului, acesta este dezorganizat, mașinile 
sînt vechi, produc fum și gaze, îneît ce se cîștigă 
în sanatoriu se pierde în autobuz, iar șoferii sînt 
totdeauna grăbiți, silindu-i pe bolnavi să-și între
rupă înainte de termenul stabilit de medic cura, 
pentru a nu pierde cursa. Ar mai fi de spus că 
punctul de asistență din sanatoriu nu este încă 
dotat cu aparatura necesară și că n-ar strica nici 
o mică bibliotecă pentru uzul bolnavilor care 
petrec aici ore în șir. (Gheorghe Lefter)

Mă numesc Gheorghe Elefterie și sînt din 
București. La data de 18 septembrie 1974 — și 
vă rog să rețineți aceasta data — comisia de 
expertiză medicala a sectorului 2 a hotărît pen
sionarea mea pentru invaliditate, fiind suferind 
de tuberculoză pulmonară. Au trecut lunile una 
după alta, a trecut și anul, iar la Oficiul de pre
vederi sociale al sectorului 2, tăcere deplina în 
legătură cu pensionarea mea. Abia în octombrie 
1975 mi s-a înmînat decizia de pensionare urmînd 
să primesc pensie de la 1 noiembrie 1975, dar nici 
astăzi (15 decembrie, data scrisorii — n.n.) nu 
am primit nici un ban. Funcționarii acestui oficiu 
se vor fi întrebat vreodată din ce am trăit un an 
de zile eu, soția mea, casnică, și copilașul de trei 
ani?

Fără intenția de a face un «serial» pe 
tema transporturilor în comun, o seamă 
de scrisori cu acest subiect, sosite recent 
în redacție, ne obligă să le grupăm din nou:

■ Despre necazurile noastre, ale navetiștilor 
de pe linia ferată Bîrlad — Galați, revista dum
neavoastră a mai scris (vezi Flacăra nr. 15/1975 
n.n.), dar măsuri nu s-au luat. Acum, cînd intem
periile impuneau măsuri în întîmpinarea^nevoilor 
călătorilor, o măsură luata recent ne-a înghețat 
de tot. Au fost desființate trenurile 6106 și 6109. 
foarte mult utilizate de navetiști, lată o parte din 
consecințele desființării acestor trenuri: foarte 
numeroși elevi, cadre didactice, muncitori, func
ționari care foloseau trenul 6106 spre Galați, 
trebuie acum să folosească un tren care pleacă 
din Bîrlad în toiul nopții, la ora 3.57. Ușor de 

înțeles cu ce fel de cap limpede ajung elevii și 
profesorii la școală, muncitorii la mașinile lor. 
personalul medical la cabinetele de consultații... 
In locul trenului desființat 6109, navetiștii se 
întorc acasă cu un tren care pleacă din Galați 
la orele 20. E drept, între opt seara și trei și 
jumătate dimineața, oamenii sînt liberi să-și 
petreacă timpul cum vor... (Llvia Ciupercă — 
Berești — Galați)

■ Cînd concetățenii mei din Roșiori citesc 
prin ziare sau reviste de inaugurarea unei noi 
autogări — spațioase, moderne, comode — le lasă 
gura apă... Autogara noastră nici nu-și merită, 
de fapt, numele de autogară. Noi nu spunem că 
neapărat acum ar trebui construita o autogară 
nouă din acelea cu tot confortul. Știm și noi câ 
fondurile de investiții sînt dirijate după anume 
planuri și priorități. Dar de aici pînă să ne împă
căm cu actuala stare de lucruri e cale lungă. 
Oamenii nu înțeleg de ce, de pildă, așa-zisa 
autogară nu are nici măcar cîteva bănci pentru 
odihna celor osteniți, măcar un bec electric? 
geamuri la uși și ferestre pentru ca vîntul să 
nu bată în voie și alte cîteva lucruri care nu țin 
de investiții de fonduri, ci de niște investiții mai 
simple — de bun-simț gospodăresc și inițiativă. 
(Vasile Oanță — Roșiori)

■ Un grup de locuitori din satul Costeni- 
Covrigi, comuna Văgiulești, județul Gorj, se 
plîng într-o scrisoare adresată redacției de «grave 
abateri de la îndatoririle profesionale și omenești 
— am spune — ale unor conducători auto de pe 
traseul de autobuze ITA -Tg. Jiu — Costeni-Co- 
vrigi. In ciuda faptului că traseul este precis 
indicat în grafic și deși călătorilor li se percepe 
taxa de 23 de lei, exact cît costă un bilet de la 
Tg.Jiu la Costeni, pasagerii sînt lâsați în drum, 
la o distanța de 4 sau chiar 10 kilometri de stația 
terminus. Afară de aceasta, dacă s-ar organiza 
controale mai severe pe acest traseu, s-ar vedea 
cîte fraude comit mulți dintre șoferi, încasînd 
costul biletului și băgîndu-l în buzunar». (Scri
soarea poartă 25 de semnături)

■ Navetiștii care folosesc autobuzele ITA 
pe linia Vîlcelele Bune — Bretea Română din 
județul Hunedoara aveau pînă acum la dispoziție 
două mașini. Au rămas cu una singură care — 
se înțelege — nu mai satisface nevoile traseului. 
Cea de-a doua mașină, defectă, a intrat la reparat 
în garajul autobazei, dar a avut ghinionul să 
intre pe mina unor mecanici-fotbaliști cărora 
numai de mașini defecte nu le arde. (Eugen 
Tudose — Hațeg)

Cine își închipuie că dacă a venit iarna coopera
torii de la C.A.P.-«Gheorghe Doja», din județul 
Ialomița stau la căldurică, se înșală amarnic, 
iată o fotografie care oglindește realitatea la

atelierul de reparații — și nu numai acolo — 
oamenii sînt cu gîndul și cu fapta la campania 
agricolă de primăvară. (Radu Drăgoi — Slo
bozia)

Beneficiarii centralei termice nr. 2 din Mănăș- 
tur, Cluj-Napoca, sînt foarte nemulțumiți de felul 
în care-și îndeplinesc (mai bine-zis nu-și îndepli
nesc) îndatoririle de serviciu fochiștii Ciuhuta Gh. 
și Radu Negru Alexandru. Aceștia încalcă frecvent 
dispozițiile Decretului 620/1973 cu privire la 
furnizarea apei calde menajere și a căldurii. 
Nedisciplinați, ei aprind focurile cînd au chef, 
părăsesc adesea centrala termică sau se ocupă 
în orele de serviciu cu treburi personale. Am 
adus la cunoștință G.l.G.C.L.J.-Cluj-Napoca în 
repetate rînduri nemulțumirile noastre, dar mă
suri nu s-au luat. Ne-am permite să amintim 
conducerii acestui organ gospodăresc că, deși 
cei doi fochiști le sînt subordonați, ei sînt retribuiți, 
de fapt, de noi, locatarii blocurilor. (Comitetul 
cetățenesc circa electorală municipală 63 
Cluj-Napoca)

Sînt student al Institutului Politehnic București, 
facultatea de energetică. Deși îndeplinesc toate 
condițiile cerute de lege pentru a primi bursă, 
nu mi-am primit drepturile respective pe lunile 
septembrie-octombrie-noiembrie 1975, pe motiv 
că nota de la practică nu este trecută în catalog. 
Este adevărat, dar această împrejurare nu poate 
să-mi fie imputată mie, întrucît eu mi-am exe
cutat la timp și în bune condițiuni practica. Fiind 
însă la mijloc interesele mele, m-am străduit să 
lămuresc problema și la 24 noiembrie situația 
mea era clarificată, cu nota trecută în catalog. 
Spre stupoarea mea am aflat însă că voi primi, 
în continuare bursă, dar pe cele trei luni pentru 
care nu mi-am primit drepturile, situația rămîne 
neschimbată. E vorba de 1 300 de lei și eu con
sider că sînt nedreptățit dat fiind că nu eu am 

provocat eroarea cu netrecerea notei în catalog. 
E ca și cum aș fi penalizat pentru o faptă pe care 
nu am cumis-o. (Gavriliu Cornel — Complexul 
studențesc Regie)

Cartierul Gura Cîmpului din municipiul Mediaș, 
unde locuiește aproape un sfert din populația mu- 
nicipiului, este deservită de autobuzele liniilor 
2 și 14, iar în orele de vîrf de aproape toate liniile 
de autobuz ale municipiului. De cîtva timp, tra
seul a fost modificat la întoarcere în sensul că 
nu mai străbate artera principală a cartierului, 
strada Gheorghe Gheorghiu-Dej, ci face un ocol 
larg din care cauză călătorii trebuie să mai par
curgă pe jos, pentru a ajunge la casele lor, între 
300 și 800 de metri și — colac peste pupăză — 
cei care merg pe strada Morilor trebuie să mai 
și coboare cele 50 de trepte ale scării. Vă închi
puiți ce bucurie pe oamenii în vîrstă sau femeile 
cu copii în brațe' Oricum, măsura nu are nimic 
de-a face cu grija pentru om. (Bârsan loan — 
Mediaș)

Pancu Vladimir din Deva ne-a sesizat o 
situație petrecută în stația Teiuș cînd, din vina 
unui impiegat care a îndrumat greșit intrarea și 
plecarea unor trenuri de persoane, circa 35 de 
persoane au pierdut legătura prevăzută în grafi
cul C.F.R., trebuind să aștepte nu mai puțin de 
6 ore următorul tren. Am trimis sesizarea Regio
nalei C.F. Cluj-Napoca. lată răspunsul:

«Cele relatate au fost cercetate și cei 
vinovați au fost sancționați cu retragere 
a cîte unei gradații pe una lună, conform 
Statutului disciplinar al M.T.Tc.,art. 14, 
lit. h. Cazul s-a prelucrat cu tot persona
lul stației Teiuș pentru ca asemenea ne
reguli să nu se mai repete.»

Pîrvu Ion de la întreprinderea mecanică^Mus- 
cel a sesizat redacției o seamă de aspecte nega
tive dintr-o anume secție a întreprinderii. Din 
amplul răspuns sosit prompt de la I.MM. sub 
semnătura directorului său Victor Naghi, re
ținem:

«Scrisoarea a fost discutată într-un co
lectiv lărgit din care au făcut parte condu
cerea secției, organele de partid și de sin
dicat, conducători ai formațiilor de lucru 
din secție, muncitori cu vechime. O parte 
din problemele ridicate de tov. Pîrvu Ion 
corespund realității, deoarece, pînă nu de
mult, în secția respectivă au existat ca
zuri de indisciplină, generate într-o oare
care măsură de condițiile mai grele de 
muncă. Este vorba de secția presaj-caro- 
serie. Activitatea din secție a făcut obiec
tul unui studiu sociologic efectuat de spe
cialiștii întreprinderii, în baza căruia s-au 
luat o serie de măsuri care, aplicate în 
practică, au îmbunătățit simțitor clima
tul de muncă din secție... Vă asigurăm că 
în continuare sîntem preocupați de îm
bunătățirea condițiilor de muncă, a clima
tului social din fiecare secție în parte, în 
așa fel îneît și pe viitor colectivul între
prinderii noastre să obțină aceleași suc
cese ca și pînă acum, în realizarea cantita
tivă și calitativă a sarcinilor de plan.»

POȘTA REDACȚIEI

Floarea Urlan — comuna Siliștea, județul 
Teleorman. Considerați ca la pensionarea dum
neavoastră pentru limită de vîrstă s-au omis 
la calcul 4 ani. Adresîndu-ne UJCAP-Teleorman, 
am fost informați că vechimea în muncă în 
C.A.P. a fost legal stabilită, pentru că în pe
rioada 1956-1959 dumneavoastră ați fost în 
întovărășire agricolă, iar perioada cît ați mun
cit în întovărășire nu se consideră vechime în 
muncă pentru pensie C.A.P. Se ia în conside
rare numai perioada de muncă prestată de la 
dobîndirea calității de cooperator.

Elisabeta Giesswein — - comuna Medieșul 
Aurit, județul Satu Mare. scrisoarea pe care 
ne-ați trimis-o, acuzați pe unii angajați (fără 
să nominalizați) ai revistei noastre că v-ar fi 
nedreptățit în stabilirea unor impozite pe o 
plantație de coacăze. Sînteți sigură? Pe ce vă 
bazați afirmația? Nu cumva ați încurcat scri
sorile?

Dumitru Marin — Brăila. I.U.G.-Progresul 
Brăila v-a repartizat un apartament cu 2 ca
mere. Cu acest deosebit prilej vă dorim mult 
noroc în casă nouă!

Anghel Dinu — comuna Orbească, județul 
Teleorman. Soției dumneavoastră nu i s-au a- 
cordat drepturile bănești pentru concediul 
medical pe anul 1973, pentru că înainte de in
ternare în spital nu a lucrat minimum de zile 
prevăzute de adunarea generală. în prezent, 
după cum am fost informați, întrucît a lucrat 
în C.A.P. peste 70 zile-muncă anuaf (1974- 
1975), primește drepturile bănești ce i se cu
vin pe baza certificatului medical.

Maria Mărgoi — Hunedoara. Ne scrieți că 
fiica dumneavoastră va termina anul acesta li
ceul metalurgic și ne întrebați unde va fi re
partizată și ce va face? Simplu, va merge la 
întreprinderea unde va primi repartiție și va 
munci.

Petre Dănălache — Constanța. Din cele 
scrise nu ne-ați convins că sîmburii de caise 
ar avea același gust cu alunele. Dar cum gustu
rile... nu se discută, nu vă contrazicem.

MARGA NEDELEA ■
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si în anzi
Directorul lorgu Zahiu într-un cadru 
exotic.

Lucrurile nu s-au petrecut ața ușor, 
ca ți cum ai bate din palme. Nu dintr-o 
dată au ajuns specialiștii de la Între
prinderea pentru foraje și lucrări geolo
gice speciale să fie solicitați in țări 
străine pentru a executa acolo cele 
mai diverse operații. înainte de a-și 
ciștiga faima pe alte meridiane, ei au 
trebuit să-și cîțtige un prestigiu pe 
meleagurile noastre. Iar pentru asta 
au trecut mai întîi numeroși ani de 
muncă, pe drept cuvînt numită fără 
preget. Directorul Întreprinderii, lorgu 
Zahiu, ii socotește și zice că sint vreo 
treizeci de ani de cînd colectivul (pe 
care îl conduce din 1957) se ocupă de 
cercetări geologice pe tot cuprinsul 
țării, de la nivelul mării pînă pe crestele 
munților, aventurîndu-se și pe mare, 
pînă la 130 kilometri de țărm. Fără nici 
o laudă exagerată se poate spune că 
industria extractivă a țării se bizuie 
pe numeroase descoperiri ale I.F.L.G.Sr 
ului. Dacă s-ar face un inventar al lor, 
s-ar vedea că peste 300 din aceste des
coperiri au intrat în circuitul industrial. 
De pildă, cărbunele din Oltenia, cuprul 
de la Moldova Nouă se extrag în urma 
sondajelor efectuate de specialiștii în
treprinderii. Tot datorită lor au fost 
descoperite izvoare termale și au apă- 
rup noi stațiuni balneoclimaterice.

De-abia după ce specialiștii de la 
I.F.L.G.S. au dobîndit acea experiență 
necesară abordării fără complexe a 
unei lucrări oricît de complicate, ei 
s-au încumetat să-și ofere ajutorul 
altor popoare, cu toată răspunderea și 
competența, potrivit convențiilor în
cheiate de statul nostru, confruntin- 
du-se nu o dată în condiții de concurență 
cu reprezentanții altor firme și izbu
tind nu o dată să aibă cîștig de cauză în 
această confruntare. Directorul Zahiu 
povestește cu cîtă grijă s-au selecționat 
cei care au plecat să muncească în 
străinătate.

S-au ales cadrele după foarte multe 
criterii. Nu numai buni specialiști dar 
și cu calități de sportivi. Nu numai 
cunoscători ai unor limbi străine dar 
și descurcăreți în orice împrejurare. 
Să nu le fie rușine dacă ei, ditamai 
inginerii, trebuie la un moment dat să o 
facă și pe șoferii de camion, sau pe 
administratorii, sau să gătească hrană 
pentru tovarășii lor ca niște bucătari 
de meserie, sau să care utilaje în spinare, 
sau să știe să aprindă un foc pe timp de 
furtună. Mai pe scurt, să nu facă nazuri 
oriunde ar fi pus. Și să știe să se obiș
nuiască rapid cu condițiile de lucru 
speciale din Africa și din Peru și toto
dată să poată adapta cu promptitudine 
utilajele pentru ca acestea să lucreze 
la randamentul necesar. Compatrioții 
noștri, deși au trebuit să lucreze la 
presiuni scăzute (de 0,6 atmosfere în 
Peru) sau de umiditate și căldură exce
sivă în Zambia, au obținut pînă la urmă 
rezultatele scontate și cînd zic că toată 
lumea a fost mulțumită nu e numai 
ața, de florile mărului, pentru a da o 
notă optimistă reportajului, ci pentru 
că așa a și fost cu adevărat. Mai ales că 
dotarea (în exclusivitate cu utilaje 
românești) a fost, după spusele direc
torului Zahiu, completă și complexă, 
ținlnd cont că,de pildă,în Peru oamenii 
trebuiau să lucreze nu numai la 22 000 
kilometri de casa lor din București, 
dar și în condiții de izolare, încît cîte- 

odată se și întrebau în glumă dacă nu 
sint singurii oameni de pe planetă, 
cocoțați acolo, la 4 500 de rnetri, ca 
pe un acoperiș stîncos.

Cei aproape o sută de flăcăi, cum îi 
numește directorul lor cu dragoste, ca 
pe copiii săi, s-au comportat nu bine, 
ci admirabil, ca niște adevărați specia
liști ți, totodată, pentru că au avut 
uneori de înfruntat greutăți de neima
ginat. De aceea e explicabilă simpatia 
de care s-au bucurat pe oriunde au tre
cut. Și nu e vorba numai de aprecierile 
elogioase din partea oficialităților, a 
presei, care au constatat acuratețea 
lucrărilor executate de români, ci și 
de un alt fel de apreciere, din partea 
localnicilor, care și-au manifestat de
seori prietenia față de ei. Asta s-a 
datorat atitudinii amicale a românilor, 
care, oriunde s-au dus, nu s-au dus 
arborînd înfățișarea unor atoateștiu- 
tori, inaccesibili și disprețuitori față 
de oamenii care aveau nevoie de ajuto
rul lor. Specialiștii de la I.F.L.G.S. s-au 
dus ca întotdeauna cu inima largă, ca 
la un prieten aflat în impas. Acolo, 
pe unde au trecut ei nu au păstrat cu 
orgoliu secretele meseriei lor, ci le-au 
împărtășit localnicilor, l-au învățat cum 
să lucreze, i-au școlarizat, au format 
șefi de echipe astfel încît mulți africani 
sau peruani au căpătat o meserie numai 
datorită hazardului care le-a scos în 
cale un român.

Am discutat cu doi dintre cei care au 
stat luni întregi în Zambia și Peru, 
muncind din zori și pînă noaptea, ascul- 
tînd cu dor buletinele de știri din 
patrie, așteptînd cu nerăbdare sosirea 
ziarelor din țară. Inginerul geolog Gri
gore Nechiti a plecat în 1971 în Zambia 
pentru a se ocupa de studiul condițiilor 
hidrogeologice a zăcămintelor de cupru 
de aici pentru care țara noastră primise 
licență de prospectare. Pentru un om 
născut pe Valea Someșului a fost destul 
de greu aclimatizarea cu o zonă în care 
din martie pînă în noiembrie nu cade 
nici o picătură de apă. A lucrat la mina 
Mocambo, unde se află, spre deosebire 
de zăcămintele de la noi, zăcăminte 
de cupru foarte umede. Pus în condiții 
de lucru neobișnuite, inginerului 
Nechiti nu i-a rămas altceva de făcut 
decît să se adapteze lor ți să caute 
cele mai bune soluții pentru a învinge 
apa care se strecura în mină. Totodată, 
împreună cu tovarășii săi,a întocmit un 
studiu de evoluție a minei. în timpul 
acesta a devenit pentru a doua oară 
tată. Soția sa Magda, care l-a însoțit în 
Africa, și a lucrat la spitalul de la Lusaka, 
a dat naștere unei fetițe, Ana Maria.

Dar inginerii români din Zambia nu 
s-au mulțumit numai cu activitatea de 
minerit. Din 1973 au început bătălia 
pentru apă. 80% din suprafața Zambiei 
depinde de apele subterane. Apele din 
rîuri conțin un microb, bilharzia, care 
atacă rinichii, căile renale, creierul, 
și deci nu este potabilă. In condițiile 
unei concurențe care s-a manifestat 
vizibil, românii au fost preferați pentru 
calitatea muncii lor, pentru seriozitatea 
și omenia lor și guvernul zambiar. le-a 
încredințat sarcina de a descoperi surse 
de apă, acționînd potrivit planului ofi
cialităților care prevede crearea pentru 
fiecare colectivitate de pe teritoriul 
țării lor a unei surse de apă în apropiere. 
Activitatea românilor pentru depista

rea și apoi captarea izvoarelor subte
rane nu va fi uitată ața de ușor acolo. 
«Ar fi trebuit să-i vedeți pe localnici — 
îmi spune inginerul Nechiti — cum se 
înghesuiau în jurul nostru cînd aflau 
că nu mai e mult pînă cînd din gaura 
forată va țîșni apă din adîncurile pămîn- 
tului. Cîte 300 de oameni se adunau în 
jurul nostru, se agitau, priveau electri
zați, iar cînd țîșnea apa începeau să 
bată din palme, se îmbrățișau, cîntau. 
Nu știau curn să ne mai mulțumească. 
Știau că sînt salvați, că nu mai trebuie 
să care apă cu ulciorul de la 5-10 kilo
metri depărtare. Ne aduceau daruri, ca 
semne de prietenie. Am primit o dată 
o brățară confecționată din coadă de 
elefant, care simbolizează imunitate 
și putere. Altă dată,o bucată de lemn 
din copacul lîngă care a fost îngropat 
Livingstone. Am colindat Zambia în 
lung și în lat, de la cascada Victoria 
pînă la lacul Tanganica ți de la granița 
cu Angola pînă în Tanzania. Cam 300 
de foraje am executat. Am fost alături 
de maistrul de foraj Emil Fortuneanu, 
sondorii Ion lacob ți Ilie Marcu, Tudor 
Guță, mecanicul Sîrbu Scarlat și mulți 
alții. Dar nu e important numai ce am 
făcut noi acolo, ci și faptul că ne-am 
cunoscut mult mai bine decît atunci 
cînd ne întîlneam pe culoarele între
prinderii și ne strîngeam mîinile în 
grabă.»

Inginerul de foraj Victor Mureșan 
este unul dintre cei care au participat 
la campania de lucrări din Peru. Mai 
precis, la explorarea zăcămîntului de 
cupru de la Antamina. S-au dus acolo 
sus, la 4 500 de metri altitudine, utilaje 
în greutate de 600 de tone. Transportul 
lor pe drumuri pline de noroi ți cu dife
rențe de nivel amețitoare de la o curbă 
la alta, și de 1 000 de metri, a fost o pro
blemă. Iar apoi, adaptarea la lipsa de 
oxigen, care dă naștere la reacții neo
bișnuite în organism. Ficatul produce 
în condiții de presiune scăzută mai 
multe globule roții ți deci crește ți 
cantitatea de singe. Cam cu 0,5 litri.

în așteptarea șuvoiului de apă scos din adîncuri de specialiștii'noștri.

în pustietatea aceea de pe munte 
singurul contact cu lumea era pentru ei 
radioul. Au găsit acolo un teren goi și au 
întemeiat o așezare. Aprovizionarea 
se făcea de la Lima, situată la 500 de 
kilometri de ei. Iar uneori drumurile 
deveneau impracticabile. Dar Petre 
Sarea, Nicolae Enășel, Ion Martinescu, 
Ernest Goia, Gheorghe Grădinaru, 
Gheorghe Vîlsan, Gheorghe Neagu, 
Constantin Stoica au înfruntat ca niște 
adevărați bărbați toate greutățile. în 
condițiile dificile de la înălțimea aceea 
ei au aplicat tehnologiile cele mai 
variate, destul de deosebite de la un 
sector la altul, obținlnd performanțe 
în ceea ce privește viteza de foraj 
care a ajuns la 8 000 de metri/instalație 
lună. După executarea a 12 000 metri 
de foraj geologic, zăcămîntul a fost 
conturat în parte, astfel încît se va 
începe exploatarea lui și se va continua 
totodată și explorarea sa.

După cum se vede, am vorbit mai pu
țin despre peisajele ca de pe Lună întîlni- 
te de români ia Antamina, cu stinci roș
cate, cu un cer albastru fără nori, cu 
lacuri, precum și de cadrul feeric al Afri
cii, unde specialiștii noștri au zărit dese
ori rinoceri, elefanți, hipopotami, nisi- 
puriîncinsețiierburiînaitededoi metri, 
plantații de portocali și de lămîi. Toate 
acestea ar fi dat fără îndoială culoare 
reportajului meu, dar ar fi însemnat 
un neadevăr pentru oamenii despre 
care am scris. Am vorbit mai mult 
despre munca specialiștilor români a- 
flați în Peru și Africa decît despre 
peisaje exotice, pentru că ei nu s-au 
dus acolo cu mîinile în buzunare, ca 
niște vilegiaturiști dornici să contemple 
ținuturi necunoscute, ci să aplice acolo 
tot ce au învățat în școlile pe unde au 
trecut, pe șantierele unde au lucrat. 
Nu s-au dus să se distreze, ci să mun
cească și să ajute. Și, trebuie s-o spunem 
cu toată convingerea, au făcut și una 
și alta din toată inima.

GEORGE ARION ■
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la 
nehoiu,

oamenii au mai imbătrînit cu șase luni, 
dar au uitat de inundații.

viata si munca lor au mers înainte
9 9

Am revenit zilele trecute la Nehoiu, 
pe valea bolovănoasă a Buzăului, la șase 
luni după noaptea aceea de groază in 
care apele s-au năpustit nebune peste 
maluri, năpăstuind totul, case și oameni 
de-a valma. Peste comună strălucea un 
soare pe care localnicii il numeau luna- 
tec, fără ca eu să pricep prea bine de 
ce. Era chiar cald, vreme neobișnuită 
pentru perioada respectivă a anului, 
căciulile rămăseseră în cuiere sau in 
cufere, oamenii priveau la cer și rătă
ceau pe străzi, pe asfalt, vorbeau discu
țiile firești ale sfirșitului de an, la ceas 
de amurg, poate de aici denumirea 
soarelui, păreau să fi uitat de noaptea 
aceea de groază.

Chiar așa să fief, mi-am zis, să fi 
uitat nehoienii de cea mai lungă noapte 
din istoria comunei, cea de 2 spre 3 
iulie 1975, cînd puhoiul Buzăului și al 
celor două Bîsce a distrus vreo șase sute 
de case, toată partea joasă a comunei, 
producînd întreprinderii forestiere, 
principala unitate a locului, pagube de 
multe zeci de milioane? Nu, nehoienii 
n-au uitat noaptea aceea și nici n-ar fi 
fost firesc s-o uite. Primarul Gheorghe 
Popescu, de fel din Gîrboiu, un sat al co
munei, avea primul motiv să țină minte 
se afla pe celălalt mal al apei cînd casa 
în care a copilărit a făcut picioare și a 
luat-o la vale, prăvălită In puhoi. S-a 
uitat după ea, prelung, apoi și-a văzut 
de treburi, adică s-a întors la IMS-ul 
plin de copii, încercînd să găsească a- 
dăpost pentru ei, în întuneric și sub o 
ploaie nemiloasă. Dinsul pare să li fost 
ultimul nehoian care a trecut peste 
podul cel mare, cu mașina și cu șase 
copii. Copiii aveau cinci-șase anișori, 
podul avea o sută douăzeci de tone de 
fier și beton, a trecut, apoi a simțit o 
bufnitură, mașina s-a sucit și podul a 
pornit-o către Buzău, parcă la plim
bare. La fel de multe motive să nu uite 
avea și inginerul Nicolae Costache, di
rectorul I.F.E.T.-ului, omul cu cea mai 
mare răspundere din comună. Sute de 
mii de tone de lemn s-au dus pe apa sîm- 
betei, zed de garnituri de mobilă, de
pozite și instalații, pe care Buzăul le-a 
cărat departe, unele pină la Suțești, 
lingă Amara, cale de vreo sută cinci
zeci de kilometri, de unde oamenii au 
strins ultimii din cei douăzed de mii 
de metri cubi de lemn recuperați. O 
săptămînă întreagă n-a lipit geană de 
geană, alergînd de colo pină colo, cu 
salopeta murdară de noroi, ud pină la 
piele, trebuind însă, în ciuda celei mai 
omenești dintre disperări, să găsească 
resurse pentru un zîmbet și pentru o 
încurajare, căci la Nehoiu, ca peste tot, 
dealtfel, unde apa a lovit pe la spate, 

oamenii așteptau de la director primul 
semn de îmbărbătare. La fel de multe 
motive să-și aducă aminte aveau și Flo- 
rica Fekete sau Ion Vlaicu, Nae Stei ian 
sau Petre Naghi, Ion Neagu sau Ion 
Porumbiță, ale căror case au fost mă
turate de ape, pe locul lor nemairămî- 
nînd decît prund și, ici-colo, însemnul 
vetrei la care, copii fiind, coceau turte 
și plăcinte.

Pe toți oamenii aceștia i-am reîntil- 
nit zilele trecute sub soarele acela nu
mit numai de ei, după o meteorologie 
mai degrabă locală, lunatec. Chiar dacă, 
la inundații, au întors o pagină impor
tantă din viața lor și a comunei în care 
s-au născut și trăiesc, nehoienilor nu le 
place să vorbească despre zilele acelea 
de panică și încleștare. Am mai imbă- 
trinit cu șase luni, mi-a spus inginerul 
Costache, dar de inundații am uitat. 
Viața și obligațiile ne-au făcut să uităm, 
chiar dacă firesc ar fi fost altfel. Poate, 
îndrăznesc să glndesc, nici n-ar fi fost 
firesc să fie altfel, căci nici la Nehoiu, 
pe valea bolovănoasă a tumultosului 
Buzău, nici în alte părți ale țării unde 
inundațiile au izbit cu violență, viața 
n-a stat pe loc, încurajind regrete și 
doliu. La Nehoiu, în ciuda condițiilor 
vitrege de după puhoi, într-o comună 
în care trenul a intrat abia la 15 august, 
viața și-a urmat cursul.și oamenii, veri
ficati în împrejurările dramatice de la 
începutul lui iulie, și-au reprimat drep
tul la amintiri și necazuri, pornind la 
muncă.

Pentru a mă feri de excesul de cuvinte, 
am să scriu aici că, în ciuda imenselor 
pierderi. I.F.E.T.-ul și-a îndeplinit la ter

Fotografii de GHEORGHE AMUZA ■

Gheorghe Popescu și Nicolae Costache, pe acoperișul unui bloc cu zece etaje, gata să 
fie dat în folosință. Oameni la înălțime, la propriu și la figurat.

men planul cincinal, fabrica de mobilă, 
condusă cu multă dăruire de foarte tî
nărul inginer loan Pop, încheindu-l la 
10 septembrie și producînd pînă în pre
zent peste plan o mie de garnituri de 
mobilă, ceea ce vrea să însemne vreo 
trei milioane și jumătate de lei. Evident, 
îndeplinirea cu sfințenie a prevederilor 
de plan a fost dublată de o serie de griji, 
unele mai mărunte, altele mai mari, 
legate de satisfacerea nevoilor imediate 
ale oamenilor și ale comunei. Astfel, 
cele douăzeci de mii de ore de muncă 
patriotică prestate după inundații, ci
fră record care a propulsat Nehoiul 
între localitățile fruntașe ale țării, a- 
ducîndu-i o binemeritată diplomă de 
onoare, s-au materializat în refacerea 
școlilor de la Bîsca și Lunca Priporului, 
în repunerea în funcțiune a peste o sută 
de kilometri de drumuri auto fores
tiere, In întinderea a cinci poduri noi 
peste apa Buzăului și a Bîscei, muncă la 
care a înțeles să se angajeze, cu toate 
energiile și cu toate puterile, întreaga 
suflare a comunei. Încet-încet^ pagu
bele au fost recuperate și oamenii au 
trecut la beneficii, izbutind să facă ui
tate ravagiile inundațiilor și lipsurile 
primelor zile, cînd plinea și apa veneau 
tocmai de la Buzău, transportate cu eli
copterul.

Cînd am revenit la Nehoiu zilele tre
cute, grijile erau altele. Inimosul Nico
lae Costache era preocupat de valorifi
carea superioară a fondului forestier, 
ținînd seama de noul program de mă
suri ce limitează tăierea, căutînd cele 
mai bune soluții pentru producerea mai 
multor sortimente din aceeași masă 

lemnoasă. De acum, mi-a spus, nu se 
mai pune problema exploatării trun- 
chiurilor de copac, ci a folosirii ia ma
ximum a tuturor resurselor, ceea ce 
vrea să însemne, tradus în limbajul ne
pretențios al profanilor, că își vor găsi 
întrebuințare, în egală măsură, cren
gile și chiar frunzele arborilor, pentru 
plăci aglomerate sau pentru mangali- 
zarea In retorte de metal, loan Pop a 
înființat recent în cadrul fabricii de 
mobilă o secție de sculptură, pregătind 
pentru export dormitoare și sufragerii 
în stil rococo, proiectate și gindite de 
oamenii Nehoiului, trecute prin pri
ceperea și virtuozitatea lui Ion Vlad, 
Ștefan Ștefu sau Nicolae Rădulescu, 
muncitori destoinici și serioși.

Nici primarul nu are griji mai pu
ține. Omul care trebuia să plece în 
concediu pe 4 iulie, la Mangalia, cu bi
lete In regulă plătite prin O.J.T., dar 
care n-a văzut în 1975 marea decît din 
vederile trimise de prieteni, drămu
iește cu răspundere fiecare apartament 
ce urmează a fi repartizat. S-au dat în 
folosință, de la inundații și pină acum, 
o sută optzeci, toate destinate celor 
rămași fără acoperiș deasupra capului, 
ale căror nume le-am înfățișat mai de

vreme, alte optzeci sînt Ia cheie, în 
blocurile turn, cu zece etaje, cele mai 
înalte construcții, dacă nu greșesc, din 
mediul rural. Singura problemă care 
n-a fost încă rezolvată, în ciuda solida
rității umane și a eforturilor, este cea 
a apei, care nu curge încă in casele 
oamenilor cu presiunea dorită, dar care 
va curge, mă asigură Gheorghe Popescu, 
chiar la începutul lui ianuarie, treburile 
la noua conductă, cea veche a fost smul
să de ape, fiind ca și gata.

Cum spuneam, am revenit zilele tre
cute la Nehoiu. A fost o ședere scurtă, 
dar plină de învățăminte. Comuna cea 
mai greu afectată de inundațiile din 
vară nu trădează cu nimic marea încer
care. Au fost parcă unele revărsări, te 
fac oamenii să pricepi, dar pe la noi nu 
prea s-au simțit. La noi s-a simțit numai 
munca, ritmul ei constant, strădania 
depusă pentru interesul comunei, a- 
dică, la urma urmei, pentru interesul 
fiecăruia dintre noi. Abia coborlt din- 
tr-un parchet forestier, directorul Cos- 
tache îmi spune doar atît: de cînd nu 
ne-am văzut, de șase luni, am mai albit 
ceva, dar am uitat de inundații. Parcă 
nici n-ar fi fost.

Nu mai insist. înțeleg că pentru oa
menii harnici și perseverenți ai Nehoiu
lui a fost întoarsă o pagină de viață. 
Pentru noi, cei de departe, o pagină de 
eroism. Pentru ei, o pagină ca oricare 
alta. OVIDIU IOANIȚOAIA ■
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bun venit, piști covaci!
Fermecătorul antrenor al echipei Ajax și al naționalei 

franceze se află din nou în țară și a fost instalat ca 
vicepreședinte al Federației de fotbal. De numele 
acesta se leagă multe amintiri plăcute, fostul conducător 
de joc al echipei Steaua Fiind un bun tehnician și un 
bun psiholog, după cum ne-am putut încredința și 
din fragmentele din volumul său Fotbal total publicate 
pînă acum. Ștefan Covaci a obținut pe unde a fost 
mai multe laude decît critici și asta ne inspiră destulă 
încredere în ce privește viitorul naționalei. Calitatea 
sa oficială îi va înlesni cu siguranță luarea unor măsuri 
foarte energice am zice noi care se impun la ora de față 
în fotbalul nostru. îndrăznesc să cred că faptul de a fi 
invitat pe cei mai buni tehnicieni în comitetul Federa
ției de fotbal dovedește de la început seriozitatea cu 
care acest om privește problema celui mai îndrăgit 
sport la noi și aiurea. Rămine numai ca acest comitet 
federal să nu devină un organism fantomă. Sigur, 
copilul cu multe moașe rămîne nebotezat și eu nu 
l-aș sfătui pe Covaci să transforme, deși ar fi mai moale 
pentru el, colectivul ajutător în altceva decît un colectiv 
consultativ, hotărîrile rămînînd să le ia de unul singur.

Nu-mi place să dau sfaturi ți antrenorul naționalei 
noastre trebuie să ia aceste rînduri sub semnul absolu
tului. l-aș atrage atenția că nu trebuie să uite condițiile 
în care va trebui să lucreze la noi în comparație cu 
condițiile din locurile pe care le-a părăsit. Aș zice că, 
mai ales, excluderea oricăror persoane care nu au 
nimic a face cu fotbalul din jurul său ar fi o măsură 
radicală de cel mai bun augur. Aș mai îndrăzni să sper 
că Piști Covaci va ști să primească laudele..., criticile 
de bună credință care se vor ivi în ziare, fără ca asta 
să însemne că ziariștii ar dori să-l piloteze în munca sa. 
Cîteva conferințe de presă pe an, un schimb deschis 
de idei între domnia sa ți antrenorii divizionari ar fi 
foarte indicate. Evident că la aceste consfătuiri prezența 
ziariștilor ar fi mai mult decît binevenită (dealtfel 
joia ce-a trecut a avut loc prima dintre ele). Nu din 
critici îndreptățite sau neîndreptățite a pierdut fotbalul 
ceva, ci din lipsă de viziune generală ți chibițăria pe 
care sportul cu balonul rotund o stîrnește mai tot
deauna.

Ștefan Covaci va trebui să țină seama mai întîi 
de nevoile cluburilor, pentru că rămînem la părerea 
noastră veche de un sfert de secol că fotbalul mare 
se naște la club și nu în cantonamentele de la Snagov. 
Respectarea strictă a calendarului intern cu etape 
regulate în campionat și jocuri internaționale de 
antrenament sau oficiale numai în cursul săptăminii 
ar duce la punerea în formă a tuturor jucătorilor din 
țară și nu numai a micului grup de selecționați din 
garniturile tricolore. Este pretenția mea cea mai mare 
față de antrenorul pe care-l stimez. Dacă prin nu știu 
ce mijloace același Ștefan Covaci ar reuși să grupeze 
în jurul său o echipă de incoruptibili pe care să-i 
trimită travestiți sau nu la meciurile cheie din țară 
pentru supravegherea arbitrajelor și pedepsirea exem
plară a trișorilor și a bacțițarilor, asigurînd un climat 
obiectiv, sănătos în campionate, atunci s-ar putea 
spune că jumătate din tot ce ne trebuie ar fi înfăptuit. 
Nu mă îndoiesc de capacitatea profesională și morală 
a acestui antrenor, mi-e teamă numai de materialul 
uman cu care are de lucrat. Aici, cred eu că trebuie 
făcut cel mai mult. Dacă se va munci enorm, 
dacă va exista bună-credință, lipsă de favoritism, ochi 
sigur și mai ales o prietenie profesională între jucători 
în sensul de a se respecta reciproc, atunci vom putea 
vorbi despre o ameliorare a fotbalului nostru.

In rest, ceea ce pretindem noi de la fotbaliștii noștri 
se cunoaște. Am scris în acest colț de multe ori tot 
ceea ce gîndeam. Nu s-a ivit încă nimic nou ți cînd se 
va ivi o să am grijă să comunic în scris.

...Pînă atunci, drum bun, ți curaj,Pițti Covaci,pentru 
că mai ales curaj se cere în acest lung drum abia început.

EUGEN BARBU ■

Pentru fotbalul românesc pauza de iarnă se apropie de sfîrșit. La 
ora cînd apar aceste rînduri, mai multe echipe și-au reluat sau sint 
pe cate să-și reia pregătirile în vederea returului campionatului, 
a doua jumătate a maratonului fotbalistic anunțîndu-se, firește, 
mai aspră, pentru că la sfîrșitul ei se iau deciziile, clasamentul 
final hotărind cine ne va reprezenta în competițiile europene și cine 
va părăsi prima divizie.

In acest sfîrșit de vacanță am inițiat ancheta care urmează, 
adresîndu-ne reprezentanților celor optsprezece echipe divizionare, 
conducători de cluburi sau antrenori, rugîndu-i să ne răspundă 
la întrebarea

ce vă propuneți pentru 
sezonul de primăvară?

• Emerich jenei, antrenor principal Ia Steaua:
«Urmărim trei lucruri deosebite. Unu: recuperarea 

jucătorilor accidentați, Dumitru și Stoica, fără care 
echipa a jucat mai șters în finalul sezonului de toamnă. 
Doi: prestarea unui fotbal de calitate superioară și, 
ca o consecință firească, dobîndirea titlului de cam
pioana a țării. Trei: calificarea în finala Cupei României.»

O Colonel Gheorghe Turtureanu, vicepreședinte, al clu
bului Dinamo:

«Principalul nostru obiectiv este legat de cîștigarea 
campionatului, țel la care nu vom putea ajunge decît 
prin prestarea unui fotbal modern, mai eficace și mai 
ambițios decît în tur. Prin jocul echipei noastre și prin 
contribuția jucătorilor dinamoviști în cadrul echipei 
naționale, sperăm să punem un umăr de nădejde la 
creșterea prestigiului fotbalului românesc.»
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• Prof. Leonid Antohi, antrenor secund la Politehnica 
lași:

«Inițial, ne-am propus ca obiectiv de performantă 
clasarea pe pozițiile 6—10. Acum, însă, după rezultatul 
bun de la sfîrșitul turului, dorim mai mult. Concret, 
un loc în primele patru, adică o participare în cupele 
continentale. In Cupa României, n-avem nici o veleitate.»

• Prof. Cornel Costinescu, președintele clubului S C 
Bacău:

«Vom rămîne, mai mult ca sigur, cu același lot, destul 
de firav pentru cerințele unui retur care se anunță 
furtunos. De aceea, ne propunem un loc în mijlocul 
clasamentului și, eventual, trecerea cîtorva tururi în 
cupă.»

® Prof. Constantin Mareș, președintele clubului F.C. 
Constanța:

«Obiectivul nostru — clasarea pe unul din primele 
șase locuri ale clasamentului final. Visăm să ne 
descurcăm în Cupa României și să ajungem chiar în 
finală.»
• Colonei Gheorghe Pintilie, președintele asociației A.S.A 

Tg. Mureș:
«Poziția de anul trecut și calificarea în semifinale în 

cupa.»
• loan Reinhardt, antrenor principal la F.C.M. Reșița: 

* «Locul cinci sau șase ia sfîrșitul campionatului și 
intrarea în semifinalele Cupei României.»
• Ing. Horia Cosma, președintele clubului F.C. Bihor:
«Ne-am propus un loc în primele opt echipe ale cam

pionatului. După tur, ne aflăm pe locul opt, ceea ce 
înseamnă că, parțial, ne-am îndeplinit angajamentul. 
Zic parțial, pentru că sperăm să mai urcăm un loc-două, 
ceea ce ar reflecta mai exact puterile echipei. Totodată, 
vom aborda cupa cu multă seriozitate.»
• Prof. Liviu Mihăilescu, vicepreședinte al clubului Rapid:
«Sperăm să putem depăși obiectivul trecut pe hîrtie, 

locul șase, ținînd cont de tradiția Rapidului și de posibili
tățile echipei. Vom face totul pentru a păstra Cupa 
României și titlul de campioni de juniorii
• Petrîcă Rădulescu, antrenor principal la Politehnica 

Timișoara:
«Dreptul de a reprezenta fotbalul românesc intr-o 

competiție continentală, poate chiar în Cupa cupelor. 
Finala pierdută cu Jiul a fost, cred, o lecție din care 
fotbaliștii timișoreni au tras toate învățămintele.»
• Prof. Ion Popescu, președintele clubului F.C. Argeș:
«Un loc în prima jumătate a clasamentului și o com

portare cît mai demnă în Cupa României, în care n-ar 
fi exclus ca marea surpriză a actualei ediții să se numeas
că F.C. Argeș.»
• Prof. Constantin Cernăianu, antrenor principal la 

Universitatea Craiova:
«Vom urca în clasament pînă la poziția a patra. In 

ceea ce privește cupa, ne propunem mai mult ca în 
ediția trecută! Avem în vedere, de asemenea, unele 
promovări, dar nu este încă momentul să le fac publice.»
• Prof. Mircea Pascu, vicepreședintele clubului Jiul Petro

șani:
«Judecind după evoluția echipei din ultimele etape ale 

turului, vizăm urcarea în prima jumătate a clasamentu
lui și o comportare cît mai onorabilă în cupă. Sperăm 
să rezolvăm transferul lui Săvulea, legitimat la Bacău, 
care a terminat facultatea și intenționează să revină 
acasă, la Petroșani.»
• Barbu Popescu, președintele clubului Sportul studen

țesc:
«Principalul nostru obiectiv este legat de calificarea în 

finala Cupei Balcanice, în care jucăm, în serie, alături de 
Akademik Sofia și Adanaspor. Actuala poziție în clasa
ment nu ne lasă să sperăm decît la locul zece sau ceva 
asemănător.»
t • Nicolae Bretoteanu, președintele clubului U.T. Arad:

«Evitarea retrogradării. Din păcate, însă, o comisie 
venită de la C.N.E F.S. a încurcat planul de pregătire 
a echipei, care a luat vacanță mult mai tîrziu decît 
celelalte divizionare.»
• Prof. Gheorghe Ola, antrenor principal la Olimpia 

Satu Mare:
«Olimpia Satu Mare nu va retrograda.»
• Prof. Remus Cîmpeanu, vicepreședintele clubului Uni

versitatea Cluj-Napoca:
«Plasarea deasupra locului 12 al clasamentului final, 

poziție care ar reflecta, sînt convins, posibilitatea 
formației noastre. în privința cupei, sperăm ca toată 
lumea, dar fără șanse deosebite.»

• Ing. Ion Donea, președintele asociației C.F.R. Cluj- 
Napoca:

«Nu urmărim nici un obiectiv în cupă, pentru că vrem 
să scăpăm de retrogradare. Socotind că retururile ne-au 
fost întotdeauna favorabile și că ne-am mai salvat cu 
numai 13 puncte după o jumătate de campionat, nutrim 
convingerea că nu vom retrograda.»'

Evident, răspunsurile de mai sus pot fi întoarse pe toate 
părțile și se pot preta la fel de fel de comentarii. Ne vom abține 
de la o asemenea întreprindere, lăsîndu-vă pe dumneavoastră, 
stimați cititori, să le puneți în balanță și să trageți concluziile 
de rigoare. în orice caz, cîteva constatări se impun, întrucît ele... 
sar în ochi! Cu excepția a două echipe, eternele rivale Steaua 
și Dinamo, nici o altă grupare din prima divizie nu speră la 
titlul de campioană, ceea ce, desigur, nu onorează prea mult 
pe celelalte combatante și nid fotbalul românesc luat în an
samblu? După un exercițiu care a devenit de mult modă, 
toate declarațiile sînt optimiste (cea a antrenorului Universită
ții Craiova fiind un model al genului), în această privință 
fiind demn de reținut realismul cu care privesc lucru
rile conducătorii cluDului din Bacău. Ciudat este faptul că, 
exceptînd Rapidul, care are unele obligații subînțelese, fiind 
deținătoarea actuală a trofeului, nici Cupa României nu pare 
să trezească prea multe ambiții.

Anchetă realizată de 
OVIDIU IOANIȚOAIA și GHEORGHE AMUZA ■

16 echipe candidate ia retrogradare!
Ultimele trei ediții ale campionatului primei noastre divizii 

s-au desfășurat în formula — deocamdată «consacrată» — cu 
18 echipe în primul eșalon fotbalistic. Este prima și cea mai de 
netăgăduit comparație care se poate face, dar alături de ea se 
ivesc alte comparații posibile, nu lipsite de interes. Prezentînd 
alăturat «clasamentele de toamnă» ale celor două ediții prece

dente ale campionatului, plus cel «la zi», punem în fața cititori
lor o materie primă în stare să suscite interesul iubitorilor 
de fotbal.

Așa, de exemplu, din lectura primelor două clasamente se 
observă că echipele «campioane de toamnă» — respectiv 
Universitatea Craiova și Dinamo — au izbutit să-și păs
treze pînă la sfîrșitul campionatului locul în clasament, devenind 
în mod oficial campioane în cele două ediții. Clasamentul 
«la zi», avînd ca lider pe Steaua, urmată la numai un punct 
de Dinamo, ne arată că de această dată liderul a adunat numărul 
cel mai mic de puncte înregistrat pentru locul 1 în cele trei 
tururi de campionat luate ca referință. Și totuși, ca și în anii 
precedenți, liderul (de data aceasta împreună cu Dinamo) 
posedă un avans confortabil față de celelalte echipe (5 puncte 
Universitatea în 1973—1974,4 puncte Dinamo în 1974—1975 
5 puncte și respectiv 4 puncte Steaua și Dinamo față de 
«urmăritori» în ediția actuală). Cu puncte mai puține, dar 
cu un decalaj identic față de locurile următoare pentru lider 
(între Steaua și Dinamo cu greu se poate face o disociere 
de performanțe și loc în clasament pînă în clipa de față în 
actualul clasament), prima concluzie care s-ar impune ar fi

CLASAMENTE DE TOAMNĂ
TREI CLASAMENTE CITITE Șl TĂLMĂCITE

1973—1974
1. UNIV. CRAIOVA 17 11 3 3 34—17 25
2. F.C. Constanța 17 9 2 6 30—18 20
3. Steaua 17 8 3 6 21—16 19
4. Dinamo 17 8 3 6 24—20 19
5. F.C. Argeș 17 8 3 6 28—28 19
6. C.S.M. Reșița 17 6 6 5 25—22 18
7. U.T.A. 17 8 2 7 20—20 18
8. A.S.A. Tg. Mures 17 8 2 7 24—30 18
9. Jiul 17 7 3 7 23—17 17

10. Steagul roșu 17 7 3 7 19—15 17
11. «U» Cluj 17 7 3 7 15—15 17
12. Politehnica Tim. 17 6 5 6 17—18 17
13. Sportul studențesc 17 7 1 9 23—22 15
14. Politehnica lași 17 7 1 9 18—24 15
15. Rapid 17 5 4 8 17—23 14
16. Petrolul 17 5 3 9 15—23 13
17. C.F.R. Cluj 17 5 3 9 19—33 13
18. Sport club Bacău 17 5 2 10 18—29 12

1974-1975
1. DINAMO 17 13 1 3 32—13 27
2. F.C.M. Reșița 17 10 3 4 26—15 23
3. A.S.A. Tg. Mureș 17 10 1 6 24—20 21
4. U.T.A. 17 8 3 6 19—15 19
5. Univ. Craiova 17 7 4 6 25—16 18
6. Olimpia Satu Mare 17 7 4 6 16—15 18
7. C.F.R. Cluj-Napoca 17 6 6 5 14—15 18
8. Steaua 17 7 3 7 27—20 17
9. «U» Cluj-Napoca 17 6 5 6 14—19 17

10. Jiul 17 6 4 7 24—15 16
11. F.C. Constanța 17 6 4 7 17—19 16
12. «Poli» Timișoara 17 7 2 8 13—20 16
13. Steagul roșu 17 6 3 8 23—16 15
14. F.C. Argeș 17 7 1 9 22—21 15
15. Sportul studențesc 17 6 3 8 17—22 15
16. Chimia Rm. Vîlcea 17 4 5 8 15—32 13
17. Politehnica lași 17 6 0 11 20—34 12
18. F.C. Galați 17 4 2 11 6—27 10

1975-1976
1. STEAUA 17 10 4 3 38—16 24
2. Dinamo 17 11 1 5 39—19 23
3. «Poli» lași 17 8 3 6 27—25 19
4. S.C. Bacău 17 9 1 7 20—20 19
5. F.C. Constanța 17 8 2 7 23—17 18
6. A.S.A. Tg. Mureș 17 8 2 7 22—22 18
7. F.C.M. Reșița 17 8 2 7 18—22 18
8. F.C. Bihor 17 7 3 7 22—21 17
9. Rapid ’ 17 7 3 7 19—20 17

10. «Poli» Timișoara 17 7 3 7 25—27 17
11. F.C. Argeș 17 6 5 6 17—23 17
12. Univ. Craiova 17 6 3 8 22—17 15
13. Jiul 17 6 3 8 26—28 15
14. Sportul studențesc 17 7 1 9 21—28 15
15. U.T.A. 17 6 2 9 20—30 14
16. F.C. Olimpia 17 5 4 8 16—31 14
17. «U» Cluj-Napoca 17 5 3 9 23—22 13
18. C.F.R. Cluj-Napoca 17 4 5 8 12—22 13

aceea a unei ediții valoric inferioare față de precedentele,
lucru reflectat poate și de aglomerarea a nu mai puțin de
șaisprezece echipe (de la locul 3 ia 18!) în partea inferioară a
clasamentului, pe spațiul a numai sașe puncte. Actuala ediție 
a adus în lupta pentru locurile fruntașe cîteva noutăți față de 
precedentele ediții, ridicînd pe poziții avansate divizionare A, 
ani la rînd foarte modeste, Politehnica lași și S.C. Bacău, 
în același timp, turul actualului campionat a semnalat coborîrea 
înspre mediocritate a echipelor A.S.A. Tg. Mureș, F.C.M. 
Reșița și mai ales a Universității Craiova— care a efectuat 
un salt înapoi de exact 10 puncte față de ediția în care a devenit 
campioană!

Trecînd la echipele obișnuite cu căldura aparentă a mijlocului 
de clasament, a mediocrității «de aur» cum se spune, vom aduce 
în prim plan mai întîi pe Politehnica Timișoara — cu o 
constanță în cele trei clasamente de toamnă: 17, 16 și iarăși 17 
puncte —, apoi Jiul, care a avut totuși o evoluție ușor des
cendentă (17, 16, 15 puncte) și chiar Sportul studențesc 
(care a acumulat, invariabil, cîte 15 puncte pentru fiecare tur). 
Constante în precedentele ediții, U.T.A. (18, apoi 19 puncte) și 
Universitatea Cluj-Napoca (de două ori 17 puncte) au 
avut în toamna care a trecut evoluții foarte slabe, acumulînd 
numai 14 și respectiv 13 puncte.

De aici trecem direct la zona cea mai fierbinte a clasamentelor, 
în care trebuie să relevăm căderea spectaculoasă a echipelor 
clujene, a U.T.A.—ei, așa cum am mai spus, și a Olimpiei 
Satu Mare. O coincidență: de fiecare dată echipele situate 
la sfîrșitul turului pe penultimul loc al clasamentului nu 
retrogradează (cazul C.F.R.-ului și al Politehnicii lași), în 
vreme ce ediția 1974—1975 a adus cu sine retrogradarea 
echipei Steagul roșu, situată pe locul al 13-lea în «clasamentul 
de toamnă»!). Locurile 16 și 18 au avut parcă de fiecare dată 
soarta pecetluită.

Cu cel mai proaspăt clasament în față, este însă mai dificil 
de dat o sentință — comprimarea în partea de jos a clasamen
tului de care vorbeam mai înainte, fără nici o singură echipă 
măcar care să piardă contactul cu restul «plutonului», făcînd 
posibilă, teoretic cel puțin, căderea în divizia secundă a oricărei 
formații de la locul 3 în jos. Adică începînd cu ...Politehnica 
lași! Și asta pentru că, aruncînd o ultimă privire peste «clasa
mentul la zi», ne convingem încă o dată că, la urma urmei, 
pentru fotbalul nostru, un decalaj de 5—6 puncte între o 
echipă sau alta nu reprezintă de fapt mare lucru. Reprezintă 
de obicei o victorie accidentală sau două meciuri nule în plus 
obținute în deplasare «adunata» cu o înfrîngere la fel de acciden
tală pe teren propriu a contracandidatei la un loc liniștit în 
Divizia B, de pildă... DUMITRU GRAUR ■



FOAIE SĂPTĂMÎNALĂ DE AVANGARDĂ NR. 90

pleașca
Pleașca este un amestec de metafizică abisală și de 

l realism deșănțat. S-ar părea că pleașca vine de undeva 
B de departe. Ea, în asta stă măreția și viclenia ei, vine de 
B undeva de foarte departe dar și de undeva de foarte aproa- 
B pe. Puterea a ceea ce numim cu toții pleașcă vine tocmai 
g din faptul că ea unește absolutul cu bunui-simț și imposi- 
B bilul cu «lasă ,dom’le, că se aranjează!»

Pleașca are și ceva din neprevăzutul unei moșteniri 
■ luxuriante dar și din cea a unei justiții imanente. Căci 
B tocmai de aceea pleașca este pleașca. Căci ea unește în 
B dimensiunea ei toate avantajele, și bani mulți și caracter 
h curat și sentimente nobile și mașină la scară. Pleașca este 
II o afacere de dimensiuni cosmice echivalentă cu rosto- 
H golirea meteoriților. Existența individului este asaltată 
B de avantaje care vin din toate părțile. De jos și de sus. 
B din stele și de la birou, de la dușmani și de la prieteni, 
B de la fostele neveste și de la contemporanele neveste 
£ Pleașca e o revărsare de avantaje miraculoase, binefăcă- 

gH toare ca o ploaie de primăvară care se revarsă peste capul 
H pleșuv și bine intenționat al fericitei victime. In dreapta 
■ și in stînga, numai avantaje. O rudă,de undeva de departe 
« îi lasă o avere,tot undeva departe, soția îi e credincioasă 
2 pînă la crispare, verișoara a dăruit recent trei gemene. 
| De atîta bunăstare se împotmolește, nu se mai descurcă, 
■ se simte dezorientat în labirintul și în hărmălaia veștilor 
I bune.

Toate acestea sînt, bineînțeles, visuri. Important este 
I că sînt anumiți indivizi, puțini la număr, care visează 
B mereu o pleașcă, o fericire, adică o succesiune de avan- 
m taje menite să-i îmbălsămeze și să-i răsfețe.

Ce înseamnă, la urma urmei, pleașca? Expresia, spre 
gloria limbii române, este de o extraordinară plasticitate 

I și de o mare forță poetică. Puterea cuvîntului stă tocmai 
B in faptul că reușește să elibereze totul de mistere. O 

pleașcă nu-i altceva decît o pleașcă. Un cortegiu de avan- 
B taje care se năpustesc asupra ta într-o dimineață fără ca 
B tu să miști un deget, fără să muncești.

Așa cum tigrii visează spații pustii și liniștite, există 
j și oameni care visează o pleașcă.

TEODOR MAZILII ■

RI DEN DO

sinceritate

Un tip (destul de mic, destul de gras), prezentîndu-se cu 
numele de V. Ceapă, vine la un avocat pentru o consultație.

— Vă ascult, zice avocatul, aprinzîndu-și o țigară scumpă și 
sorbind dintr-o cafea bine făcută, fără a-i oferi același lucru și 
clientului său (a se observa că toți avocații procedează în 
același mod cu toți clienții).

— Uitați — zice clientul V. Ceapă — despre ce este vorba. 
Eu m-am căsătorit cu un anumit timp în urmă cu o femeie. 
Mai precis, cu soția mea. Soția mea este cam mititică, șatenă, 
bine făcută, bine întreținută, bine propor...

— Amănuntele acestea au vreo importanță? întrebă avoca 
tul în timp ce-și fuma țigara.

— Nu, răspunse V. Ceapă, dar am vrut să fiți bine informat. 
Deci ne-am căsătorit și am dus o viață normală împreună un 
anumit număr de ani, care dacă nu vă interesează, nu vi-l spun

— Spuneți-mi.
— Zece.
— Mersi.
— Deci am dus o viață normală zece ani. Ce s-a întîmplat 

după zece ani?
— Ce s-a întîmplat?
— După zece ani tocmai mă întorceam de la Buzău cu tre

nul. Mă duc la vagonul restaurant să beau o bere. Mă așez 
î la o masă la care se mai afla încă o persoană, mai precis o 
femeie destul de tînăra și bruneta, care bea cafea și se uita 
afară, la peisaj, oarecum îngîndurată, aproximativ tristă. Abia 
mai tîrziu, adică la Ploiești Sud, ea s-a întors spre mine și m-a 
privit foarte lung. «Dom-le, zice ea, eu te cunosc pe dumneata 
de undeva». «Doamnă, zic, e posibil, deși călătoresc destul de 
rar, avînd un serviciu sedentar».

— Sînteți poet? întrebă avocatul. Observ 
în versuri.

— Domnule avocat, se supără V. Ceapă, 
dumneavoastră pentru altceva, nu pentru a 

că-i răspundeați

eu am venit la 
fi ironizat. Dacă

aveam nevoie de o ironie, mă duceam la alt specialist.
— Domnule, zise avocatul, îmi cer scuze, dar vă rog să 

fiți mai succint. Mă așteaptă și alți clienți.
— Bine. Cum doriți. Voi fi mai succint. Ajungem la Gara de 

Nord și eu îi propun să o ajut la transportarea bagajelor, ceea 
ce dînsa a fost perfect de acord. Am condus-o pînă acasă cu 
autobuzul 74, care merge destul de mizerabil, iar dînsa m-a 
invitat în casă și m-a servit cu o vișinată proprie. Din discuția 
care a urmat, ca să fiu succint, a reieșit că ne simpatizăm reci
proc și ea m-a întrebat dacă n-aș putea lipsi de acasă în seara 
respectivă, pentru a ne distra împreună, ceea ce am și făcut. A 
doua seară la fel, a treia seară la fel, pentru ca în cea de-a patra 
seară să ne dăm seama că între noi s-a format un sentiment serios, 
drept pentru care eu i-am declarat că nu pot să ascund acest 
fapt soției, pe care nu am mințit-o niciodată în cei zece ani de 
căsătorie, fiind cinstit cu ea pînă la fanatism. Ea a fost de acord, 
spunîndu-mi că a divorțat de fostul soț tot din cauza sincerității, 

pe care o pune mai presus de orice sentiment, drept pentru 
care m-am dus acasă și i-am declarat soției adevărul curat, adică 
«uite, dragă, așa și-așa». Soția, iertați-mi expresia, a făcut ochii 
mari, în sensul că nu-i venea să creadă această chestiune, ea era 
convinsă că am s-o iubesc pînă la mormînt, în fine, pînă la urmă 
zice că totuși nu crede și că ar vrea să stea de vorbă cu persoana 
respectivă. De acord. A doua zi, seara, se îmbracă soția frumos, 
se îmbracă și persoana frumos și ieșim la un local de categoria 
întîi. Aici, după ce am servit cîte o friptură de porc destul de 
gustoasă, soția și persoana au avut o discuție sinceră, în timp ce 
eu ascultam orchestra, de asemeni destul de reușită, și situația 
s-a lămurit: adică soția a înțeles că între mine și persoană e 
vorba de ceva sincer și trainic. Pe urmă, ca să nu mai intru în 
detalii, soția s-a întors singură acasă, iar eu am condus persoana 
acasă, fără însă a rămîne la dînsa, ci am venit imediat la soție 
pentru a vedea care este concluzia la care a ajuns și ca nu cumva 
să săvîrșească vreun gest cu urmări. Soția era foarte calmă și 
mi-a spus ceva care m-a mirat, în sensul că și ea este încurcată cu o 
persoană pe care a întîlnit-o în parc, un bărbat pensionat de 
boală la patruzeci de ani, dar care se prezintă foarte bine. 
Adică era de acord să-mi dea divorțul în principiu, nu însă 
imediat, ci după ce va vedea ce intenții are persoana pensionară 
cu ea, care persoană pensionară era și ea încurcată cu o femeie 
căsătorită pe care nu putea s-o părăsească brusc, pînă nu vedea 
dacă nu cumva dorea să divorțeze ea și să se căsătorească cu el. 
Eu am propus atunci să lămurim lucrurile cît mai repede și cît 
mai deschis cu putință, ca să nu ne creăm probleme reciproc, 
în acest sens, soția a organizat o întîlnire între ea, eu și persoana 
cu care era încurcată, adică pensionarul de boală, care a venit la 
întîlnire cu persoana căsătorită cu care era încurcat. Am luat 
masa împreună la un local cu grădină, am servit cîte un mușchiu- 
leț de porc și doi mici și am discutat lucrurile franș, reieșind 
următoarele, ca să fiu succint: femeia căsătorită cu care era 
încurcat pensionarul de boală nu avea pretenție de căsătorie de 
la acesta întrucît ea avea un soț destul de bine, adică avocat, om 
in virsta, de care nu dorea sa se despartă, deci ii dadea libertate 
pensionarului de boală să se căsătorească cu soția mea, întrucît 
nu a urmărit altceva decît o aventură distractivă, dat fiind că 
acasă se plictisește foarte mult, iar soțul îi dă orișicîtă libertate 
dorește. în acest sens, pensionarul de boală, foarte bucuros, a 
invitat-o la dans pe soția mea, iar persoana căsătorită m-a 
invitat pe mine, încrebîndu-mă în timpul tangoului ce perspec
tivă am, în ce sens doresc să-mi refac viața și dacă nu aș dori să 
încerc o combinație cu dînsa, ceva extra, adică fără pretenții, 
nici din partea mea, nici din partea ei, pentru că nu dorește să-și 
părăsească soțul, acesta fiind avocat, om vîrstnic și îngăduitor. 
Eu i-am răspuns că deja sînt în perspectivă cu o persoană față de 
care am sentimente sincere, dar că asta nu înseamnă un refuz, 
trebuie să vedem, să ne cunoaștem, poate că e totuși bine să 
discutăm și cu soțul în caz că ne înțelegem, să obținem o despăr
țire și să ne căsătorim, pentru că mie îmi plac lucrurile sincere și 
deschise, nu vreau să am necazuri pe tinie de serviciu, adică să 
fiu acuzat .de imoralitate, neseriozitate, instabilitate sau mai 
știu eu ce naiba. în sfîrșit, ca să fiu succint, am contractat cu 
persoana o întîlnire pentru a doua zi, anunțînd-o în prealabil pe 
persoana din tren de chestiunea care s-a ivit, întrucît eu sînt 
sincer și nu pot să mint. Dînsa a zis că e de acord să mă întîlnesi 
și cu împărăteasa Cleopatra, cu condiția să fiu om de cuvînt și 
să nu o încurc, adică să aleg ori albă, ori neagră. La întîlnirea de a 
doua zi, persoana care fusese încurcată cu pensionarul de boală 
m-a atras foarte mult și brusc din punct de vedere fizic și 
psihic și eu i-am propus totuși o căsătorie, la care dînsa a zis că. 
dacă eu insist, atunci să merg să discut cu soțul ei în acest sens.

— Domnule, scuză-mă, dar mă doare capul, spuse avocatul, 
care înghiți pe loc un antinevralgic. Vorbești de o oră, cînd 
puteai să-mi explici toate astea în cîteva fraze. Am înțeles: 
vrei să te divorțez.

— Nu, zise V. Ceapă, pentru asta am avocatul meu, care se 
ocupă de chestiune. La dumneavoastră am venit în problema 
soției.

— Care soție?
— Soția dumneavoastră.
— Ce-i cu soția mea?
— Păi eu ce-am vorbit pînă acum?! Nu v-am vorbit despre 

persoana care a fost încurcată cu pensionarul de boală și care 
acum e cu mine?!

— Da, și?
— Cum «și»?
în sfîrșit, avocatul realiză situația, se clătină de două ori, 

după care căzu leșinat. V. Ceapă, un tip destul de mic, destul 
de gras și sincer, se ridică și plecă, oarecum nedumerit. Trecînd 
prin anticameră, ceilalți clienți ai avocatului îl priviră cu o 
antipatie evidentă. |ON BĂ|EȘU

condica de sugestii și reclamații
AL. MONCIU-SUDINSKI ■

Susțin cele scrise mai sus de soția mea (fără a ține cont de nește relații}, 
în chesteunea furtului (1 buch. flori) campania reclamantului e greșită. II 
contrademasc nu pentru că soția mea îl critică dar așa este realitatea ! El 
le-a luat în mînă inscanstaneu cînd pleca. Cucoana s-a întors dar degeaba! 
Degeaba.Deacu florile nu mai era pe masă!

KARBOVANSKi OLIEG. 
mecanic-fochist CFR

MĂSURI LUATE
Tovarășul reclamă n-a văzut nici o floare pe masă.

Resp.

Rog să se ia măsuri de sancțiune pentru ac. unitate. Am solicitat 4 sucuri 
de lămîie și nu am fost servită pe motiv că și unitatea are nevoie de ele. Au 
profitat că-s singură.

ss. indescifrabil
MĂSURI LUATE
Consumatoarea avea aspect necorespunzător făcînd discordanță cu 
restul localului.

Resp.

Am cerut condica să reclam cinci mititei care au fost vechi de alantăieri. 
M-au luat qj «binișoru» cș.să am «înțelegere» să discutăm «omenește» ca 
să fiu și eu mulțumit. Cînd am refuzat această atitudine au vorbit cun alt 
ton: ce bă ești vre-un :«Procoror», vre-un «Barosan», vre-un «organ de 
control»? Hal de vocabular!
MĂSURI LUATE
Localul fiind aglomerat, muzica ia maximul, nu s-a înțeles de către client 
faptele declarate.

Resp.

„ARY DUNDY OF ARTIC 
CONSTELATION**

(...seu neputința lui Artus Tim nad Rio Grande del 
Norte de a deveni un «Lotus Amazon» — sau, măcar, un 
«Aster de Timiș»...)

fragment dintr-un roman pica-rex!

...și-uite-așa, pe la plesnitul dimineții către răsărit, 
cele trei Ladies — ALICE, ARABELA și ARTA (toate 
fiind «of GREYBOX!) se porniră să urle. Urlau zdravăn, 
competent, feroce — să te ferească Dumnezeu de zbieretul 
femeilor, mai ales cînd se află în grup!

Această din urmă constatare îi aparținea lui Sir ARIEL, 
decanul de vîrstă al celor patru Siri: AGIL, AXEL, ALF și 
APOLLO, el fiind al cincilea la numărătoare.

Ceilalți — BRUTUS, BECKET și BOLIVAR (toți «of 
GREYBOX») — căscară larg, mai întîi pe verticală, apoi 
de-a latul, ca și cum ar fi spus: bun, asta e! Acum ce urmea
ză ?!...

Femeile tăcură, brusc; in liniștea care se lăsă dintr-o dată ! 
(asa de dintr-o dată, incit CORA von NEUENFELDE ațipi I 
pe loc, cu ochii deschiși!), auziră cu toții — fără deosebire 
de sex. rasă, naționalitate sau convingeri politice — cum | 
crapă cerul de bucurie că se vede; cum, adică, cerul ăsta, I 
pașnic și devenit dintr-o dată albastru ca ochii iubitei pe 
care ne-o dorim cu toții, moare, dom'le, de bucurie, că I 
de acum, de la ora asta încolo, poate fi văzut de toți, de 
toate viețuitoarele pămîntului adică!

— Mrrahh! — făcu, oarecum scîrbit, ASTOR von OS- 
TERN din Teremia Mare. Vînător bătrîn, se obișnuise cu 
șmecheriile de acest gen. Și fără altă introducere, se 
holbă fix la ARON KRASSCBOGLASKAI (din Bocșa) 
ca și cum i-ar fi spus, sau ar fi intenționat să-i zică: «Ce faci, 
bă, ești? Ei bine, curînd n-ai să mai fiiL..

— Uau?! — se miră întrebător și prelung CARINA von 
JETTENBRUCH (știa ea ce știa, și probabil din cauza 
asta avea și curajul prezent: timișoreanul ARY DUNDY of 
ARTIC CONSTELATION se afla pe lîngă...!). Uau — mai 
făcu, fără să se mire.

...LIGI PEGGY, bucureșteanul, se dedase prin apropiere, 
alunecînd tîrîș: careva din familia sa făcuse frontul, pe 
semne, în cel de-al doilea...! Se trezi cu nasul sub gîtul lui 
GOLD STAR VERA, coborît taman din Sighetul Marmației. 
«E copoi...!» — își zise, înainte de a se așeza cuminte pe 
burtă, sub cele patru picioare înalte ale VEREI; aceasta 
din urmă îl privi senin, de sus în jos, gata să-i dea o mînă de 
ajutor dacă ar fi fost nevoie. Era...!

...Ne întrebăm uneori ce ne determină să spunem ceea 
ce spunem sau să facem ceea ce facem — AFREE DE 
TIMIȘ (care nu are nici o legătură cu ASTER-ul din titlu!) 
tocmai se lăsase prins de această chestiune: adică, așa, 
dom’le, chiar — ce facem?!

— Ai, aii, aiii...! — scînci, palid, AQVA BEJANOV, 
adunînd parcă întreg geamătul Mureșului pe corzo-ul 
Aradului, acolo unde îi plăcea să se plimbe.

— Uau...! — replică, prompt, unul dintre toți cei pre- 
zenți.

— Mrrahh! — făcu celălalt, care era lipsă.
Dimineața plesnise de-abinelea...!

HORIA PĂTRAȘCU ■

P.S. — Nu au participat, concret, în abstracta povestire 
de mai sus, următorii: AJAXvon OSTERN(Comloșul Mic); 
SASVARY EXO MOUGLI (Tg. Mureș); BRITT BIRI of 
GODOLLO, PODRA RUMCAJSEGOVA, CSOPI von 
KLAUSENBURG (toți trei din Cluj-Napoca); LORD-KOK 
(Deta) și AJAX of FLINGSTONE (din Arad).

Tuturor acestor prieteni ai mei — pe care îi iubesc! — 
salutări... vînătorești. Din inimă!

Proprietarilor însă — nici una! Nici un fel de salut 
celor care (profitînd de faptul că au un buletin de identitate 
și calcă pe două picioare) își permit să boteze, grotesc, 
acest animal superb și aproape: CÎINELE.

ION DOGAR MARINESCU
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REȚEAUA DE POLITIE 
A LUMII MODERNE

eliot ness contra al capone (9)

9. Cui nu-i e frică de lupul cel rău?...
Bine-nțeles, Capone își permitea să introducă în reper 

toriul personal și acest rol, de «lup în piele de oaie», 
bazîndu-se pe faptul că... știe el ce știe.

N-avea de unde să bănuiască însă că infailibilitatea lui 
în materie de trucuri menite să eludeze cursul justiției 
fusese torpilată și că întregul presupus cuirasat începuse 
să ia apă.

Ce se întîmplase?
Complicii lui cu îndelungate state de serviciu, Nitti și 

Cuzik, fuseseră mai de mult acuzați de evaziune fiscală. 
Chiar fratele Brăzdatului suferise o primă condamnare 
pentru aceeași culpă.

Acest lucru pusese poliția pe o pistă valoroasă. între 
timp, dosarele privind situația financiară reală a sindicatu
lui crimei și discrepanța dintre aceasta și declarațiile 
făcute, în diferite ocazii, forurilor de resort, apărea tot mai 
evidentă, dintr-o serie de operațiuni demascate de oamenii 
lui Ness și aliații lor. Din cifre, se contura o amenințare 
mult mai gravă decît își puteau închipui consilierii lui finan
ciari și juridici.

Mult credit acorda Capone prezentării sale, de bună 
voie și nesilit... decît de împrejurări, la departamentul 
impunerilor pe venit, unde ceruse să vorbească cu Frank 
Wilson. îl însoțise atunci un eminent specialist în probleme 
fiscale, chemat anume de la Washington, care declarase 
ritos că onorabilul său client este dispus să răspundă 
extrem de deschis la toate întrebările.

Prima întrebare adresată de Wilson lui Capone sunase:
«Sînteți, dacă nu mă înșel, printre altele, și proprietarul 

casei de jocuri «The Subway»?
Capone răspunsese degajat: «Nu vă înșelați —e exact» 

— fără să știe că registrele contabile ale acelei mănoase 
taverne de lux oferiseră experților date extrem de prețioase.

Datele respective ajutaseră ca să fie trimis la pușcărie 
alt om dintre «fruntașii» lui Capone: Bottles.

în același timp, însă, apăruseră cifrele reale pe o serie 
de file scrise cu cerneală simpatică și putuseră să fie 
reconstituite, cu mare abilitate, alte cîteva pagini substi
tuite celor originale.

Așa se explică de ce nu avusese efectul scontat fraza 
rostită de Capone cu o subită umilință creștinească:

«Domnule Wilson, îl voi lăsa pe avocatul meu să vă răs
pundă în locul meu.»

Avocatul furnizase apoi explicația că, deși domnul 
Capone ardea de dorința de a colabora cu guvernul, 
ținea totuși să păstreze o anumită discreție cu privire la 
unele informații susceptibile de a fi folosite împotriva lui, 
în cadrul procedurii penale.

«Cu alte cuvinte, replicase suav domnul Wilson, 
sînteți dispus să ne dați numai acele informații care păs
trează o aparență legală și ne lasă pe noi să bîjbîim mai 
departe...»

Drept care, la încheierea convorbirii, purtările res
pectuoase și curtenitoare ale lui Capone pieriră cu desă- 
vîrșire.

«Văd că sînteți prevenit împotriva mea» — lătră, ofensat, 
«micul Cezar».

După care adăugă, cu ton apăsat, ridicîndu-se de pe 
scaun:

«Domnule Wilson, v-aș sfătui să vă îngrijiți mai bine de 
persoana dvs. Vă expuneți la riscuri inutile...»

Urmaseră alte cîteva vizite, lipsite de rezultat.
Nici Capone, nici consilierul chemat special de la 

Washington, nici restul membrilor statului major, nu își 
dăduseră seama că, paralel cu această activitate «diploma
tică», Irey și oamenii lui, sprijiniți sistematic de echipa 
Incoruptibililor, culegeau pe furiș și alte elemente pro
bante și urmînd a servi drept indicii asupra cheltuielilor 
curente făcute de Capone.

De exemplu, se notase cu grijă amănuntul că numai la 
societatea de telefoane din Chicago nota de plată a lui 
Capone se ridica, anual, la peste trei mii de dolari.

Sondajele întreprinse cu discreție, duseseră la con
cluzia că la diferite hoteluri, pentru sejururi ocazionale, 
Inamicul Public nr. 1 achitase alte șase mii de_ dolari. 
De la bookmakeri mal curajoși transpirase faptul că pariu
rile sale la cursele de ogari depășeau cuantumul de cinci 
mii de dolari.

Toate acestea erau probe foarte utile, indicînd că avea 
venituri grase și care soseau «în flux continuu». Desigur, 
în stadiul la care ajunsese ancheta, încă nu se putea dovedi 
clar de unde proveneau toate acele sume, dar depistarea 
lor constituia un foarte eficient «început de dovadă», 
în termeni juridici.

în cele din urmă, strîns cu ușa, avocatul lui recunoscu 
că agitatul lui client dispunea de un venit care nu depă 
șise niciodată plafonul de o sută de mii dolari pe an

La cererea expresă a lui Wilson, această recunoaștere 
capătă forma unei scrisori. O scrisoare care deveni un 
veritabil bumerang, contribuind, ulterior, la condamnarea 
lui Capone.

Trebuie să spunem că pînă și cea mai împietrită inimă 

— chiar și aceea a unui perceptor — șef trecut prin multe 
— ar fi fost mișcată pînă la lacrimi de lectura respectivei 
misive.

în rînduri puține, dar cu proză robustă, se schița o 
situație cumplită: Capone devenea umcul susținător al 
unei mame văduve, avea o casă grevată de o apăsătoare 
ipotecă. în plus, avea în sarcina lui întreținerea soției, a 
fiului și a unei surori minore. Culmea ghinionului, era 
asociat la o firmă care nu se încurcase niciodată cu ținerea 
unei evidențe contabile la zi, nici măcar cu niște banale 
registre, și deci era imposibil să declare, cu oarecare 
exactilate, ce profituri se realizaseră.

în orice caz, și din acele profituri aproape impalpabile 
care apăreau ca sumă nebuloasă, de genul: «era pe cînd 
nu s-a văzut, azi o vedem, și nu e»... —bietul cap de familie 
încasa doar o palidă șesime.

Din toată confesiunea aceea mizerabilistă, singurul 
lucru cert era că, cu începere din anul 1926, Capone nu 
cîștigase niciodată mai mult de șapte sute cincizeci de 
dolari pe săptămînă. (La cursul dolarului, în epoca res
pectivă, cu suma declarată drept venit lunar în România 
se putea cumpăra un apartament într-un bloc...)

După ce stabilise, ca preambul, aceste prudente decla
rații, avocatul continua astfel misiva, din care nu lipsea 
mult ca să ducă la deschiderea unei colecte în favoarea lui 
Capone:

«în pofida faptului că cei doi asociați ai clientului meu 
care m-au informat asupra nivelului încasărilor sale 
persistă în afirmația că ele nu au depășit niciodată cifra 
de cincizeci de mii de dolari pe an, eu sînt de părere că 
venitul lui impozabil, pe anii 1926 și 1927, ar putea fi fixat, 
de comun acord și în modul cel mai cinstit, la nu mai mult 
de douăzeci și șase de mii de dolari, pe 1926, și la patruzeci 
de mii de dolari pe 1927. Pe exercițiile fiscale 1928 și 1929, 
cu siguranță că nu a depășit plafonul de o sută de mii de 
dolari » . , .. _

Această parcimonioasă argumentare nu izbuti sa con
vingă oficiul de impuneri, pentru simplul motiv că agenții 
fiscului știau precis la cît se cifrează două capitole clin 
cheltuielile făcute anual de Al. Capone: peste o sută de 
mii de dolari se duceau numai pe cai de curse și garderoba 
personală...

Cu toate că scrisoarea citată conținea recunoașteri sufi
ciente pentru a i se aplica lui Capone o scurtă condamnare, 
Eliot Ness se făcu luntre și punte și obținu ca adversarul 
lui în acest duel epuizant să nu scape atît de ieftin.

Ca urmare, forurile de resort luară decizia de a se con
tinua ancheta începută atît de promițător, în speranța 
de a se putea stabili cu certitudine care era suma din care 
lui Capone îi revenea o șesime.

Încet-încet, probele se acumulară. Un rol însemnat 
jucă un registru prăfuit, ale cărui pagini Wilson le răsfoise 
mai întîi din simplă rutină profesională, în cursul orelor 
nocturne petrecute controlînd marele număr de registre 
contabile sechestrate de poliție și de către agenții federali, 
în cadrul descinderilor făcute în sălile de joc și în barurile 
clandestine.

Registrul acela prăfuit,cartea mare a sălii pentru pariuri 
la alergările de cai, de la «Hawthorne», conținea înregis
trările profiturilor serioase împărțite lunar. Se făceau 
repetate, și neoportune, referiri la «Al».

Ca o culminație a șansei poliției, în acest «pariu 
împotriva crimei organizate», un oarecare Leslie Shum
way, fost casier la Hawthorne Inn, fusese în cele din urmă 
cules de pe un hipodrom din Florida și convins să facă 
mărturisiri complete — în schimbul unei reduceri a pe
depsei ce-l aștepta — într-o depoziție scrisă. După esti- 
mația lui Shumway, prohtunle înregistrate in cele douăzeci 
și două de luni cît lucrase la biroul de pariuri de la tripoul 
cu pricina, se ridicau la suma de 587.721 dolari.

Admițînd că numai o șesime din cîștiguri erau încasate 
de Capone, și acceptînd ipoteza că tripoul era unica lui 
sursă de venituri, cîștigurile depășeau cu mult cifra de 
șapte sute cincizeci de dolari pe săptămînă pe care pre
tindea că ar fi realizat-o în perioada aceea. Justiția avea, 
în sfîrșit, în mîinile ei o dovadă deajuns de substanțială 
pentru a se trece la acțiune în lanț...

Shumway fu convocat în fața unei Curți cu juri secrete, 
pentru ca Brăzdatul și acoliții lui să nu poată recurge la 
amenințări, sau la clasica încercare de surpimarea marto
rului stingheritor.

tn același timp, Capone era acuzat de evaziune fiscală 
pe anul 1924 — pentru început...

Imputarea nu a fost dată publicității, deoarece mai 
existau o sumedenie de capete de acuzare în suspensie, 
împotriva Inamicului Public nr. 1. Douăzeci și două de 
capete de acuzare fură înfățișate separat unei Curți cu 
juri convocate în luna mai. Capone urma să răspundă la 
acuzația de evaziune fiscală pe anii 1925—1929, pentru 
suma totală de 215.030 de dolari. Condamnarea ce putea 
rezulta l-ar fi scos din circulație pe șeful sindicatului 
crimei un răstimp suficient pentru ca, în absența lui, 
Eliot Ness să-i poată scufunda în întregime «cuirasatul» 
rămas fără comandant...

Deși procedura inițială fusese ținută secretă, probabil 
că esențialul ajunsese la urechile lui Capone. Fapt este că 
el plecă în pripă din Chicago. Fără să știe, în clipa cînd se 
urcă în compartimentul de lux rezervat în expresul de 
Vest, el devenise un fugar, o persoană care se sustrage 
legii. Mecanismului justiției îi trebuise o perioadă de timp 
aproape incredibilă, pentru a se pune în mișcare, dar acum 
părea că înaintează irezistibil. în același timp, Capone 
verifică pe pielea lui că «oricui îi este frică de lupul cel rău»..

Nici nu sosise bine la Los Angeles, că poliția locală 
il și soma să plece mai departe, în termen de 12 ore.

«Dar sîntem și noi niște simpli Juriști!» — se văitase, 
cu glas jalnic, Capone. Credeam că Los Angeles-ul pri
mește cu plăcere pe toți turiștii! Poftim, abia am descins 
din tren, și uite că ziarele încep să publice pe socoteala 
mea tot soiul de lucruri necontrolate și acum vor să mă 
azvîrle afară din oraș ca pe-un vagabond! Pe deasupra, 
cineva mi-a furat toate lăzile cu vin italienesc!

în frumoasă văgăună am picat, n-am ce zice!»
Dar nu-și găsi adăpostul tihnit mult visat nici pe Colinele 

Negre din Dakota de sud, unde plecă imediat. Dezavuînd 
invitația lansată în anul precedent de Camera de Comerț 
locală, guvernatorul statului amenință că va chema Garda 
Națională, dacă Al Capone nu pleacă de bună voie de pe 
meleagurile lor.

EUGEN B. MARIAN
(Va urma)

BIOGRAFIA UNUI OM 
AL MUNCII

pe unde treci, să lași 
un loc de bună ziua (1)

Anul acesta, la 12 februarie, Aneta Diaconu împlinește 
40 de ani, cotă a maturității și a împlinirilor spre care 
șefa de atelier de la întreprinderea Tricodava a suit por
nind din Vitomirești-Olt cu neliniștea oricărei fete cres
cute între vii și lanuri de porumb și apoi în internatul 
Școlii profesionale din Strada Dealului din Sibiu, adică, 
avea să afle de la mama ei, în stația autobuzului pentru 
primul drum înspre Capitala țării, acum 24 de ani, ocrotită 
fără încetare de către cineva, dar nevoită, dintr-o dată, și 
pentru tot restul vieții, să-și poarte singură de grijă. Să ai 
grijă, fata mamei, îi spusese pe pragul autobuzului, fiindcă 
așa cum o să te îngrijești singură așa o să-ți meargă în 
viață și pe unde treci să lași un loc de bună ziua și nimeni 
să nu aibă de ce să te arate cu degetul.

Pe atunci, Aneta avea 16 ani, toamna era caldă și lumina 
cobora din vii furînd galbenul gutuilor din livezi și al lanu
rilor de porumb pentru a-l revărsa în stația de autobuz 
unde se strînsese lume multă, olteni, fete tinere și băr
bați și ea în pardesiul cel nou cumpărat de tatăl ei spe
cial pentru această călătorie ca un semn de întrebare 
avînd punctul de spaimă și emoție la capătul de drum nu
mit București. Cum va fi viața mea, a noastră, se întrebau 
fetele din Vitomirești, de-acum încolo, și mai ales la «Tri
cotajul Roșu», locul de repartizare, unde meșterul Cianu, 
atunci ca și astăzi șef de secție, trecea printre rînduri, 
înveselit de stinghereala lor, încurajîndu-le: Ei, ia să ve
dem cum merg copiii noștri!...

Trecuseră de atunci 22 de ani, era tot înspre toamnă, 
dar mult mai frig, cum sînt toamnele în Mongolia, unde 
unul dintre «copiii» meșterului Cianu. Aneta Diaconu, 
venise în fruntea unei delegații de specialiști români să 
ridice aici, într-un termen record, trei luni, prima între
prindere de tricotaje din Ulan-Bator, cînd, într-o seară 
tîrziu, plimbîndu-se, ca de obicei înainte de culcare, pe 
străzile îndepărtatului oraș din Asia, cîțiva colegi de-ai 
ei s-au abătut pe la ambasada română pentru a citi ziarele 
din care aflară că prietenii de muncă și organele de partid 
ale sectorului șase o propuseseră pe șefa lor să devină 
Erou al Muncii Socialiste.

— Avem o veste mare pentru tine, Aneta, o veste mare 
de tot, îi spuseseră ei la înapoiere și ea îi rugă, nepresim- 
țind cîtuși de puțin marele eveniment din viața ei, să se 
lase de glume ori să-i spună despre ce era vorba, iar ei 
au tras-o sub un felinar, ca s-o vadă mai bine, ca și cum 
atunci o vedeau pentru prima oară, și-au sărutat-o și 
împreună s-au înapoiat la ambasadă, unde au citit ziarele 
și s-au întîlnit cu o altă delegație română și împreună au 
mers la hotelul Ulan-Bator unde a fost cinstită cu coniac 
românesc și au discutat pînă dimineața despre România 
și Vitomirești, despre muncă și fiica el, și părinții ei, și 
iar despre muncă, în timp ce ei o felicitau, ea se gîndea 
nu la de ce și pentru ce, motivele le putea bănui și singură, 
ci la ce avea de înfăptuit de atunci încolo, pentru că titlul 
obfinut îi apăsa sufletul de o mare responsabilitate, aceea 
de a dovedi colegilor de muncă, prietenilor dar și sieși, 
că merita gloria de a fi erou în muncă.

Au urmat telegramele din țară, de la colegele de secție, 
de la secretarii de partid și președinta sindicatului, de la 
conducerea întreprinderii «Tînăra Gardă», unde lucra pe 
atunci, și firește de la familie, de la soțul ei, asistentul 
medical Marian Diaconu, și de la fiica sa, elevă în clasa 
a X-a, Natalia, și mai ales telegrama acestora din urmă 
a emoționat-o profund fiindcă îi readusese în inimă fier
bințeala acelui gînd care o neliniștise și în seara cînd aflase 
vestea, a responsabilității comune, scria Natalia, față de 
oameni și țară.

împreună cu ambasadorul român a fost primită de către 
ministrul industriei ușoare din Mongolia, cartea de onoare 
a fabricii pe care o pusese pe picioare împreună cu cei
lalți colegi a fost inaugurată cu semnătura ei, ziarele 
i-au publicat poza însoțită de un articol scris frumos și 
cu multă simțire, dar mai ales a fost impresionată de 
mitingul prieteniei organizat în onoarea ei de către con
ducerea combinatului și muncitorii mongoli, pe unii 
dintre ei îi cunoștea din București, de la cursurile de Cali
ficare, așa își închipuia, auzindu-i vorbind însă își spu
nea că de fapt îi cunoscuse prea puțin, nu reușise să-și 
dea seama cît de înaltă era stima lucrătorilor mongoli față 
de tara noastră, față de oamenii ei, ca și recunoștința 
pentru ceea ce făptuiseră ei acolo, într-un termen record, 
trei luni, zi și noapte, creînd noi prototipuri, pe gusturile 
lor și pe baza materiilor prime care se găsesc în Mongolia, 
părul de cămilă și de capră. «E o mare onoare pentru 
noi și o nespusă bucurie, spunea directoarea întreprin
derii: că prietena noastră din România a primit titlul de 
Erou al Muncii Socialiste în timp ce lucrează tn fabrica 
noastră, este o dovadă a sentimentelor de prietenie pe 
care poporul român le nutrește față de poporul nostru — 
fiindcă, în fapt, tovarășa Aneta este și primul Erou al 
Muncii Socialiste din fabrica noastră.»

îi mai răsunau încă în urechi vorbele nespus de calde 
rostite în sala mare a combinatului de către prietenii ei 
mongoli, despre România și muncitorii ei, i-ar fi plăcut 
să fi auzit cum se pronunță în limba aceea străină numele 
satului Vitomirești, de unde plecase de 22 de ani, cînd 
sosi din țară telegrama de reîntoarcere în patrie. $tia că 
o așteaptă alte sarcini de partid. Nu știa însă cît de mult 
o stimau colegele de secție care o așteptaseră două 
nopți la rînd pe aeroportul Otopeni, pînă aproape de mie
zul nopții, (din pricina viscolului prima cursă se amînase) 
împreună cu alți prieteni, cu conducerea întreprinderii, cu 
familia, o adunare impresionantă, mai impresionantă chiar 
decît mitingul prietenilor de la Ulan Bator, amîndouă însă 
la fel de emoționante, ca orice fapt care izvorăște din 
muncă pentru a se reîntoarce spre ea.

NICOLAE CRISTACHE ■
(Va urma)
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FRAȚII CUȚOV (5)

descopăr frumusețea boxului 
și încep din nou să visez

- Vasăzică sala de box a asociației «Dunărea» se 
desființase, iar tu deveniseși un copil al nimănui.

— Da, chiar așa și eram, copleșit de tristețe și rușine. 
Mergeam la școală, veneam acasă, mergeam la practică, 
veneam acasă și nu mai aveam chef să mă joc. Cele trei 
luni de box pe care le făcusem mă smulseseră din lumea 
copilăriei. Pentru că primul meu meci se terminase la 
egalitate și pentru că primul meu meci oficial îl pierdusem, 
n-aveam curajul să recunosc față de mine însumi că eram 
trist din cauza asta și din cauză că nu mai aveam unde să 
fac antrenamente. Cu alte cuvinte, îmi era teamă să re
cunosc că marea mea pasiune devenise boxul. Pur și 
simplu tînjeam după un antrenament, după un meci de 
sală. Mulți dintre băieții de la maistrul Legrade plecaseră 
la sala maistrului Gheorghe Bobinaru. Nicu Chirsanov, 
cel mai bun prieten al meu, nici nu mai voia să audă de box, 
lucru pe care nu-l puteam pricepe nici în ruptul capului, 
deoarece Nicu mi se părea un talent ieșit din comun, în 
stare să învingă, prin forța lui, brice adversar de categoria 
sa și de vîrsta sa. Și dacă el nu voia să meargă la maistrul 
Bobinaru, de ce să vreau eu să mă duc. eu, care, în afară 
de dragostea mea nemărturisită pentru box, n-aveam nici 
o perspectivă de-a deveni mare campion?! Și iată că într-o 
zi un fost coleg de sală, mai în vîrstă decît mine, văzîndu-mă 
destul de abătut, cred că arătam ca un cîine plouat, mă ia 
de-o parte și-mi spune: «Mă, dacă a intrat în tine microbul 
de box, află că nu mai scapi de el o viață-ntreagă. Faci sau 
nu faci box, tot acolo ți-e gîndul, așa că du-te și tu la nea 
Bobinaru!» Asta era, deci, intrase în mine microbul de 
box, mă îmbolnăvisem de box. Și iar mi-am luat inima-n 
dinți și m-am dus la sala lui nea Bobinaru. Deși, într-un 
fel, nea Bobinaru mă cunoștea, pentru că mă văzuse 
boxînd la antrenamente, cînd îl vizita pe Legrade, în loc 
să mă primească de la bun început, îmi spune că să mă 
duc să-mi fac vizita medicală și dacă nu sufăr de nici o 
boală, pot să vin la antrenamente. Nu știu de ce treaba 
asta mă-nfuriase. îmi venea să-i spun, ia mai lasă-mă 
dom’le cu chestii de-astea, mă primești sau nu? Am plecat 
fără să spun nimic, nici măcar bună ziua. A doua zi, iar 
la sală. «Ai fost la vizită?» «Nu.» «Atunci de ce ai venit 
la sală?» «Ca să-mi dați și mie un echipament, să fac 
antrenament, iar dacă nu mă lăsați, atunci stau aici și mă 
uit la băieți.» «Dar de ce nu te-ai dus la medic?» «Pentru 
că sînt sănătos și n-are rost să mă duc.» Oarecum surprins 
de vocea mea hotărîtă, maistrul Bobinaru îmi dă un chilot, 
un maieu și niște teniși mari, numărul 41, eu purtam pe- 
atunci 38, și mă trimite la încălzire. «Dar la vizita medicală 
tot trebuie să mergi» îmi spune el din urmă. Și iată-mă iar 
într-o sală de box, cu ringul amenajat pentru antrenamente, 
cu sacii spînzurați de-o parte și alta a sălii, cu oglinzi mari 
pe pereți, cu un dulap plin cu mănuși de box, cu mănuși 
pentru antrenamentele la sac, cu mănuși pentru lecții și 
cu doar cîteva căsuțe în care boxerii cei mari își țineau 
echipamentul, iar jos, de-a valma, echipamentele noastre, 
ale celor mici, ale începătorilor. Iată-mă iar alergînd în 
cerc, ocolind sala, unul în urma celuilalt, săritura ștrenga
rului, mersul piticului, alergatul în sac, mersul uriașului, 
pas cu torsiuni de trunchi, și tot tacîmul de exerciții, pînă 
curge apa pe tine. Apoi gimnastica pe loc, cu răsucirea 
capului, a trunchiului, cu sărituri pe loc, cu genuflexiunii 
cu flotări. Apoi teribila gimnastică pentru întărirea mușchi
lor de la stomac, gimnastica la sol. După acest ultim duș de 
transpirație, maistrul făcea trei grupe, avansați, mai puțin 
avansați, cum eram eu, și începători. Avansații urcau pe 
ring și boxau, noi, mai puțin avansații, făceam box cu 
umbra, box la oglindă, box la sac, iar începătorii porneau 
cu aceeași lecție: poziția de gardă, directa de stingă, pas 
înainte, pas înapoi, pas lateral. In ceea ce mă privește, eu, 
la maistrul Legrade, învățasem ceea ce ar ști un copil 
după ce răsfoiește cam un sfert de abecedar. Adică doar 
cîteva lucruri pe care le învățasem mai mult trăgînd cu 
ochiul. Și pentru că între timp trecuseră aproape două 
luni de jinduire după o sală de box, maistrul Bobinaru m-a 
trecut în rîndul începătorilor. De ce? Pentru că, mă gîndesc 
eu, uitasem și bruma de lucruri pe care le știam. Trebuie 
să spun că mă încînta faptul că maistrul Bobinaru îmi 
acorda încă de la început un fel de atenție deosebită. Ca 
să răspund acestei atenții, eram teribil de conștiincios 
și munceam din răsputeri. După numai cîteva săptămîni 
știam să execut aproape corect cîteva lovituri principale, 
cum ar fi o directă de stingă cu pas înainte și o retragere 
cu două scurte directe de stingă, sau o stingă cu pas, o 
dreaptă, cu răsucirea piciorului drept mult înafară, și iar 
o stingă, apoi un pas înapoi cu alte două stingi scurte. 
Am redescoperit croșeul de stingă, cu acoperirea porțiunii 
drepte a obrazului, sau upercutul de stingă, în timp ce 
dreapta acoperă bărbia. Dar mai ales am învățat să mă 
deplasez, să execut un adevărat dans, tot timpul numai 
pe vîrful picioarelor, fără ca să ating podeaua cu călcîiele. 
Cîte patru ore de antrenament, în fiecare zi, cu excepția 
sîmbetei și-a duminicii, zile in care deveneam un spectator 
de box. Părinții mei, știind că sala maistrului Legrade s-a 
închis, credeau că și eu am încheiat-o cu boxul. Mai ales 
mama se bucura că a'm lăsat naibii sportul acesta care pe 
ea o înspăimînta. Cînd mă întrebau ce fac în fiecare după 
amiază, le spuneam că am ședințe la școală, sau că sînt la 
repetiții pentru un program artistic. Deși încălcăm porun
ca tatălui meu de-a nu minți, mă gîndeam că nu fac totuși 
nimic rău. Aveam o poftă nebună de mîncare și începusem 
să mai pun ceva carne pe mine. Ajunsesem la formidabila 
greutate de 40-42 de kilograme. Intrasem în al doilea an 
de juniorat și mă apropiam vertiginos de limita categoriei 
minime, 45 de kilograme. Aproape fără să-mi dau seama, 
boxul devenise nu doar o distracție, un mod de-a pierde 

timpul, ci o muncă susținută, încordată, înverșunată. 
Descoperisem frumusețea acestui sport al vitezei, de 
reacție și execuție^al tehnicii, al gîndirii rapide, al reflexelor, 
al voinței, al puterii, al agilității. Cîștigasem cîteva meciuri 
de pregătire în vederea campionatului republican de juniori 
și maistrul Bobinaru, care se vedea clar că mă iubește din 
ce în ce mai mult, mă ia de-o parte și-mi spune că el își 
pune mari speranțe în mine, că, după părerea lui, cu greu 
m-ar putea bate cineva. Eu, deși munceam ca un nebun, 
pînă-n seara aceea n-am mai avut curajul să-mi fac visuri. 
Mă mulțumeam cu plăcerea de-a face box și numai atît. 
De unde să știu eu că, din seara aceea începînd, toate 
visele mele vor deveni realitate?

VICTOR NIȚĂ
(Va urma)

EDUCAȚIE PRIN AMINTIRI

porumbeii din noaptea anului nou (3)

— Cred că și Ana presimte ceva. Deduc asta din 
scrisorile ei Prima era teribil de entuziastă. Fiindcă 
ea vedea marea pentru prima dată și știa că nici eu nu 
am văzut-o, mi-a descris totul. Ea scrie atît de frumos, 
încît parcă vedeam și eu totul, parcă aș fi alergat și eu 
desculță prin apa caldă de lingă mal... Dar, în a doua 
scrisoare, printre rînduri se poate citi altceva, ca o 
tristețe ascunsă... Se întreabă spre ce ne cheamă 
pescărușii cu țipetele lor, pierzîndu-se nici în mare, nici 
în cer, ci undeva ca în neființă.

Maiorul s-a prefăcut că nu observă gestul Dorei care 
îi întindea scrisoarea ca pentru a verifica dacă a citat 
exact fraza.

— Mișu venea des pe aici? a întrebat-o.
— Nu... Aproape deloc. Venea' să o ia pe Ana de la 

cămin.
Pentru o clipă, maiorul era să rostească întrebarea 

«Dar dumneata?», dar și-a amintit că Dora rămăsese 
fidelă ciudatei ei pasiuni de a-l iubi pe cercetătorul 
acela miop, ursuz, distrat și care cam o dată pe lună 
o invita la un film și apoi la cofetărie.

în lunile care au urmat, alături de alte dosare pe care 
le rezolvau, maiorul și locotenentul reveneau mereu 
la acest caz, dar fără a putea avansa cercetările.

Locotenentul, care sub diverse motive și pretexte 
se învîrtea mereu pe lîngă institutul de cercetări, i-a 
raportat la un moment dat maiorului că Dora nu a 
avut dreptate în previziunile ei referitoare la idila dintre 
Mișu și Ana, fiindcă aceștia erau mereu împreună. 
Singurul lucru oarecum semnificativ pe care l-a mai 
raportat a fost faptul că într-o seară, profitînd de faptul 
că Vasile Lascu a adormit răpus de oboseală într-un 
fotoliu, Mircea Suciu, fostul său colaborator, i-a sco
tocit de zor prin toate hîrtiile, inclusiv prin buzunare, 
ceea ce nu era un gest prea academic, și care le-a 
dat de gîndit

Surpriza s-a produs spre iarnă, cînd Lascu a pre
zentat o mostră a noului produs realizat în condiții 
de laborator, care, supusă la teste, dovedea calități 
uimitoare. Apoi, cînd s-a pus problema pregătirii teh
nologiei de fabricație, și-a scos din minți colaboratorii 
pe care i-a acceptat, nu atît prin programul extenuant 
la care îi antrena, cît prin faptul că le dădea doar ex
plicațiile pe care le considera strict necesare, păstrînd 
secretul formulelor chiar și față de ei.

Acestea au fost întîmplările petrecute în răstimpul 
unui an pe care le-au rememorat maiorul și locote
nentul, înainte de a-și lua în primire posturile de aș
teptare.

De așteptare, fiindcă conform teoriei maiorului, în 
acea noapte de an nou trebuia din nou să se întîmple 
ceva. îi ajutau încă doi subofițeri, dotați și aceștia cu 
aparate de radio emisie portative.

Așteptarea locotenentului era oarecum plăcută, fiind
că îi ținea companie Dorei, care de această dată se 
oferise ea să facă de serviciu în noaptea Anului nou, 
fiindcă Ana plecase cu Mișu la o cabană.

Maiorul ceruse permisiunea vecinilor de garsonieră 
ai cercetătorului Lascu, să rămînă în locuința lor, fiind
că aceștia erau invitați la revelion într-o altă localitate. 
Cum dorea ca prezența lui să nu fie simtită, ședea 
într-un fotoliu în întuneric, atent la orice zgomot și 
fără să își poată permite măcar să aprindă o țigară. 
După miezul nopții, maiorul nu a mai auzit televizo
rul din garsoniera cercetătorului și s-a gîndit că se 
va culca, dar pe balcon se vedea în continuare cum 
lumina rămăsese aprinsă. «Ăsta e în stare să se apuce 
de lucru la formulele lui», și-a spus în gînd maiorul. 
«Dacă Dora nu va insista să îl mai scoată din casă...» 
Nu și-a terminat gîndul, fiindcă a fost atenționat de 
semnalul aparatului de recepție. Locotenentul îi co

munica ceva ce el considera important. Ieșise din ca
bina telefonică a Dorei, fiindcă tocmai venise Mircea 
Suciu, spunînd că s-a certat cu nevasta lui și a plecat 
de acasă. «Voi simula că plec din clădire, spunea lo
cotenentul, și dacă îl prind că iar caută formulele, 
atunci e clar...» Maiorul i-a răspuns mai puțin entuzias
mat decît se aștepta locotenentul: «Deocamdată e 
clar că s-a certat cu nevasta lui...»

Cum timp de o jumătate de oră locotenentul nu a 
mai comunicat nimic, maiorul și-a spus că Mircea 
Suciu se va fi străduind să îi facă curte Dorei, spre 
nerăbdarea locotenentului.

S-a ridicat încet din fotoliu, și-a pipăit tocul revol
verului și și-a lipit urechea de peretele garsonierei. Cum 
nu se auzea totuși suficient de clar, maiorul a ieșit pe 
balcon, a trecut peste zidul despărțitor pe balconul gar
sonierei cercetătorului și s-a apropiat de geam.

Un bărbat întors cu spatele tocmai îl zgîlțîia pe cer
cetător, strîngîndu-l de guler. «Mi le dai, sau nu?» îl 
întreba. în clipa în care a relaxat strînsoarea, cercetă
torul i-a răspuns: «Le am în minte... numai în minte...». 
Agresorul a insistat, zgîlțîindu-l din nou: «Știi bine că 
am lăsat gazul să curgă, deschis... îți dau una de te 
amețesc și te las să mori ca un pește pe uscat!»

Maiorul a avut o clipă impresia că agresorul e gata 
să îl lovească pe cercetător și de aceea a spart cu o 
lovitură de picior sticla ușii care da în balcon, și a pă
truns cu revolverul în mînă.

Nu a apucat însă să strige «Sus mîinile!», fiindcă 
dintr-o mișcare bruscă, agresorul s-a acoperit cu corpul 
cercetătorului și i-a strigat: «Stai, altfel îl omor! Știi că 
îi pot fringe gîtul cu o singură mișcare!...» în adevăr, 
în poziția în care îl ținea pe cercetător, maiorul știa 
foarte bine că un luptător antrenat l-ar fi putut ucide 
cu o singură răsucire bruscă. L-a auzit pe agresor 
poruncindu-i să prindă revolverul de țeavă și l-a ascul
tat, dar, cînd i-a cerut să arunce revolverul, nu l-a arun
cat spre el, ci i-a făcut vînt pe geam.

Agresorul l-a împins și el pe cercetător, care a căzut 
la pămînt și s-a pregătit pentru atac. într-o fracțiune 
de secundă maiorul și-a adus aminte că luptătorii de 
karate au nevoie de cîteva clipe de concentrare înainte 
de a executa lovitura, de aici și strigătul acela al lor care 
înseamnă declanșarea energiei nervoase pe care au 
concentrat-o, și s-a proiectat într-un placaj de rugby. 
Cel care s-a ridicat primul de la pămînt a fost însă 
agresorul și, din nou, l-a văzut pregătindu-se pentru 
a-l lovi, l-a trecut prin minte că va căuta lovitura la 
venele gîtului, aplicată cu latul palmei și că va trebui 
cu orice preț să evite o asemenea lovitură. L-a văzut 
pe agresor zvîrlindu-se spre el ca un arc metalic bine 
comprimat care se destinde vibrînd, dar, ciudat, în 
loc să cadă spre el, l-a văzut izbindu-se cumplit de 
podea. Nu a mai fost nevoie să sară asupra lui, fiindcă 
ușa garsonierei s-a deschis printr-o izbitură și în prag 
a apărut un subofițer cu revolverul în mînă.

> — Ridică-te, domnule Mișu Brutaru, i-a spus maiorul 
agresorului care părea că nu își revine din izbitura cu 
podeaua. Ridică-te, fiindcă nu ai avut prilejui să îmi 
aplici lovitura dumitale preferată. Dorei i-ai aplicat-o 
anul trecut, cînd te-ai temut că te-a zărit cotrobăind 
prin biroul cercetătorilor și apoi, fiindcă l-ai zărit la 
colțul străzii pe locotenent, te-ai găsit să faci pe sal
vatorul ei... Știu și faptul că unul dintre turiștii care cum
pără de la magazinul dumitale plătește prețuri însutite 
și pentru ceea ce îi vinzi dumneata în afara legii... Știu 
șiică te-ai ținut în preajma Anei ca să poți afla tot ce 
se întîmplă la institut... Știu și că ai lăsat-o singură la 
cabana aceea...

Cum Mișu tot nu se ridica de la pămînt, maiorul s-a 
uitat mai atent și abia atunci a observat că cercetătorul 
îi ținea încă încleștate picioarele cu ambele brațe și 
și-a dat seama că așa se explică picajul acestuia în 
momentul în care voise să execute saltul de atac.

— Lăsați-I, i-a spus cercetătorului, lăsați-l să-i poată 
pune băieții cătușele.

Apoi, după ce l-a ajutat pe cercetător să se ridice și 
să își găsească ochelarii, l-a îmbrăcat cu paltonul și 
l-a scos în stradă.

— Vă face bine aerul curat, după atîtea emoții... 
Deci, așa v-ați asigurat... Aveți formulele numai în 
minte... Știți ceva? Vă propun să mergem pînă la insti
tut. Acolo, la centrala telefonică veți putea ține de urît 
unei fete care în noaptea asta și-a spus dorința stolului 
de stele sau de porumbei care sînt norul ce acoperă 
cerul... Sînteți de acord?... Și eu trebuie să îl consolez 
pe colaboratorul meu care va fi foarte amărît cînd va 
înțelege că nu l-am trimis pe el acolo fiindcă bănuiam 
că acolo va fi pericolul, ci că am rămas eu pe lîngă 
dumneavoastră fiindcă știam că aici se va întîmplă 
atacul... Să ne grăbim puțin, altfel fostul dumneavoastră 
colaborator o agasează peste măsură pe fata aceea 
care crede că fulgii din noaptea aceasta sînt ai porum
beilor și nu ai zăpezii... Și apoi mai am de dat o fugă 
pînă la o anumită cabană unde o fată își va aminti că 
în fond este urîțică și va începe să se întrebe spre ce 
ne cheamă pescărușii cînd se duc să dispară spre
necunoscut...

EMIL POENARU ■
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Poate nu atît reperele figurative 

ne vestesc că ne aflăm pe teritoriul 
lui Francisc Bartok, ci culoarea. 
Nu pentru că pictorul ieșan nu

și-ar popula spațiile cu semne care 
să fie tot atîtea trimiteri ia o lume 
trăită.ci din simplul motiv că cheile 
care deschid sufletul acestei pic
turi trebuie să le căutăm mai întîi 
în desfășurările cromatice. Bartok 
a fost ucenicul maestrului Corneliu 
Baba și asta ar putea explica ?n 
mare măsură iubirea tainică pentru 
gamele rare sau pasiunea pentru 

nuanțele prețioase. Astfel înzes
trat cu neliniștile creatorului care 
nu se mulțumește cu primele ori
zonturi, ucenicul de altădată și-a 
asumat truda investigațiilor.

Nici prea departe de lume, nici 
prea aproape de ea. Aceasta ar fi, 
explicată în puține cuvinte, pozi
ția pictorului, adică o stare de 
ambiguitate, care nu înseamnă fugă 

sau retractare a realului, dar nici 
acceptarea unei oglindiri mime
tice. Obsesia care pune în funcțiune 
delicatele mecanisme ale demer
sului creator nu este căutarea ase
mănării, ci promovarea unei 
atmosfere cromatice, care să defi
nească, dacă se poate, integral lo
cul, momentul, sentimentul, obiec
tul care intră în cîmpul investiga
ției. Reperele figurative, ade
vărate sau presupuse, vor veni să 
întregească cu mesajele lor înțele
sul atmosferei. Așadar, ar fi zadar
nic să căutăm pe ecranele lui 
Bartok fidelitatea lucrurilor, cu 
toate că privind, de exemplu, por
tretul în roșu (dintr-o mai veche 
expoziție), vedem cum chipul e 
definit, fără echivoc, prin desen. 
Dar îndată ce pictorul părăsește 
cîmpurile feței, culorile vin să-și 
rostească prompt recitativele și 
să dea o altă valoare acestei mici 
istorii umane care este portretul, 
«lașul zilelor noastre văzut din 
depărtare» s-ar putea numi o pri
veliște; și din nou aceeași stare 
ambiguă: cîteva repere ale realului 
(liniile albe ale noilor construcții) 
se topesc într-o magmă formată 
din pulsații de culoare închipuind 
un teritoriu urban vast, tehnică 
a definirii realului pe care o întîl- 
nim dealtfel și în alte timpuri, dar 
nu In alte scopuri, în manierele 
impresioniste. Bartok, la fel ca și 
mulți artiști ai generației sale, 
crede în puterea nelimitată a culo
rilor de a revela prin ele însele o 
stare afectivă, crede In acea auto
nomie, reală sau presupusă, care 
motivează și deschide orizonturile 
abstracte. Și dacă în căutările sale 
se lasă sedus de magicele cosmosuri 
coloristice, prudent și infidel el își 
organizează de cele mai multe ori 
retragerile spre lumi mai cunoscu
te și mai sigure, populînd imaginile 
cu semne localizatoare. Și astfel 
se nasc acei călăreți plutind prin 
cețurile culorilor, mesageri ai visu
lui, ori ciudatele personaje născute 
în retortele închipuirii, care trec 
prin peisaje presupuse. E un mic 
teritoriu pe care pictorul l-a inven
tat pentru reveriile sale de 
fiecare zi.
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